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روزنامه

بودن  کار  به در دستور  اشاره  با  قم  خطیب جمعه 
تا بودجه  بودجه سال آینده کشور، خواستار آن شد 

مناسبی برای آسیب دیدگان از کرونا در نظر بگیرند. 
آیت الله سید هاشم حسینی بوشهری در خطبه های 
به  دلیل شرایط کرونایی  به  نیز  این هفته  که  جمعه 
صورت مجازی ایراد شد، با تقدیر از همکاری خوب 
و  کرونا  ایام  های  محدودیت  رعایت  زمینه  در  مردم 
شیوه نامه های بهداشتی گفت: گرچه مردم از لحاظ 
مالی آسیب دیده اند، اما حفظ جان مردم را توانسته 
های  محدودیت  کنیم،  مطرح  ارمغان  عنوان  به  ایم 
مردم  ولی  است،  شده  ایجاد  مردم  برای  اقتصادی 
احساس کرده اند که روزانه تعداد زیادی از هموطنان 
آن ها از میانشان می روند، از این رو کسب و کارشان را 

بر اساس دستورالعمل ها تعطیل کردند. نائب رئیس 
جامعه مدرسین حوزه علمیه قم افزود: متدینان نمی 
خواستند که نمازهای جماعت و جمعه، مساجد و حرم 
های مطهر تعطیل شوند؛ چون این ها پناهگاه بودند، 
ولی موقعی که کارشناسان گفتند؛ اگر این ها تعطیل 
نشوند، ممکن است که جان انسان ها به خطر بیفتد، 

به خاطر این، مسئولان مربوطه تعطیل کردند.
وی ادامه داد: معتقدیم که مردم ما، مردمی نجیب 
هستند و به همنوعان خود عشق و علاقه می ورزند؛ 
آنکه مسایل  با  و  به جان می خرند  را  ها  محدودیت 
دینی شان، خیلی برایشان حایز اهمیت است، اما برای 

حفظ جان مردم، حاضرند که بپذیرند.
وی اظهار داشت: یک مسئولیت هم دولت و مجلس 

دارند و آن این است که کسانی که در معرض آسیب 
قرار گرفته اند و مشکلاتی برای آن ها ایجاد شده است، 

نسبت به مشکلات آنان رسیدگی کنند.  
عضو مجلس خبرگان رهبری، با اشاره به اینکه این 
روزها »بودجه« سال آینده در دستور کار دولت و مجلس 
است، خاطرنشان کرد: بودجه مناسبی برای آسیب 
امیدواری  ابراز  وی  بگیرند.  نظر  در  کرونا  از  دیدگان 
کرد که باز شاهد شکوه و عظمت مجالس و محافل 
دینی مان باشیم و در مناسبت های مذهبی، در عین 
حال که شیوه نامه های بهداشتی را رعایت می کنیم، 
مراسم مذهبی را برپا کنیم و هر چه زودتر این بلای 
خانمانسوز ویروس کرونا از صحنه جهان دفع شود و 

مردم یک زندگی همراه با آرامشی را تجربه کنند.

خطیب جمعه قم:

بودجه ای مناسب برای آسیب دیدگان کرونا تخصیص یابد

 رییس قوه قضاییه با تقدیر از زحمات همکاران دستگاه قضا در 
استان قم به آمار بالای تصادف ها در این استان اشاره و بر لزوم 
برنامه ریزی در جهت کاهش این آمار تاکید کرد. آیت الله سید 
ابراهیم رییسی، در جلسه شورای قضایی استان قم با تاکید بر 
اینکه امنیت ملی مساله مهمی است که نباید احساسی و با تعارف 
با آن برخورد کرد اظهارداشت : نباید اجازه داد در کشور کسانی از 
طریق رابطه با بیگانگان و به عنوان عامل دشمن به امنیت ملی 
آسیب بزنند.  آیت الله رییسی ، قوی شدن ایران اسلامی را وظیفه

دادستان قم با بیان اینکه بحث کلاهبرداری و پرداخت سودهای 
نامتعارف به معضلی تبدیل شده که متاسفانه در حال تبلیغ است 
و هر روز عده ای را درگیر می کند، گفت: ما تا به حال یک مورد هم 
نداشتیم که کسی وعده پرداخت سود بالای ۲۰درصد داده باشد 
و کلاهبرداری نباشد.  حجت الاسلام والمسلمین حسن غریب 
مقدس  آستان  تولیت  سعیدی  سیدمحمد  آیت الله  با  دیدار  در 
و نماینده ولی فقیه در استان قم که در سالن محراب حرم مطهر 
با  برخورد  مقدم  خط  در  را  دادستانی  شد،  برگزار  کرامت  بانوی 

آیت الله رییسی در شورای قضایی استان قم تاکید کرد

لزوم برنامه ریزی جهت کاهش 
تصادفات در استان قم

دادستان قم :

وعده پرداخت سودهای بالا به معضل 
تبدیل شده است
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رئیس کمیسیون خدمات شهری شواری اسلامی شهر قم :

۷۰درصد از مشکلات آبگرفتگی قم اصلاح شده است
انتظار ۱۰ ساله برای تکمیل فرودگاه پایان می یابد؛ 

فرودگاه قم از باند»بلاتکلیفی«
خارج می شود

دورهمی کوتاه یلدا یا دور از همی همیشگی؟

سلامتی را فدای یک 
شب دورهمی نکنیم
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2استاد دانشگاه قم در فهرست دانشمندان برتر جهان
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فرودگاه قم را باید یکی از پروژه های رکورددار بلاتکلیفی در کشور به 
شمار آورد، پروژه ای که با هزار امید و آرزو کلنگ خورد، متوقف شد و 
اکنون در تلاش است تا به باند عادی سازی روند خود بازگردد.  شاید 
تا همین چند وقت پیش »بلاتکلیف«، بهترین و مختصرترین واژه ای 

بود که می توانست وضعیت فرودگاه قم را به تصویر بکشد، اما به نظر 
می رسد روند فعلی پیگیری ها، گفتگوها و تعامل ها در حال ختم به 
خیر شدن این پروژه است.  بهمن ماه 89 بود که یکی از نمایندگان 
قم در مجلس شورای اسلامی خبر از صدور مجوز احداث فرودگاه 

مدیرکل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم با اشاره به کاهش مسافر به دلیل 
شیوع ویروس کرونا، گفت: درهشت ماه گذشته نسبت به مدت مشابه پارسال، 
جابه جایی مسافر درون استانی ۲۱ درصد افزایش و برون استانی ۶۷ درصد کاهش 
یافته است.   محمدحسن کلهری افزود: به لحاظ تعداد سفر نیز در این مدت درون 
با  استانی ۲۳ درصد افزایش و برون استانی ۴۹ درصد کاهش یافته است. وی 
اشاره به فعال بودن حدود ۹ پایانه مسافربری درقم، گفت: در استان ۴۵ شرکت 
حمل ونقل مسافر شامل ۴۳ شرکت داخلی و ۲ شرکت بین المللی فعالیت می کند.

مدیرکل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم خبرداد 

کاهش 67 درصدی جابه جایی مسافر برون استانی
 

استاندار قم با بیان این که مخالف هر برنامه بدون مطالعه است گفت: استان قم 
وارث پروژه های بدون مطالعه زیاد و مشکلات فراوانی است که به ارث رسیده 
است.  بهرام سرمست روزپنجشنبه در نشست شورای برنامه ریزی و توسعه استان 
با ابراز تأسف از این که همچنان فاصله ای بین مراکز اجرایی و مراکز تحقیقاتی دیده 
می شود بیان داشت: برخی تحقیقات دانشگاهی در قم، کاربردی نیست و نمی 
تواند مسئله ای از مسائل استان را حل کند. وی افزود: بدیهی است که در تعریف 
پژوهش ها، باید اولویت های استان لحاظ و در عین حال پیوند بین دانشگاه و مراکز

استاندار قم عنوان کرد

استان قم وارث پروژه های فراوان بدون مطالعه 
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مدیرکل مدیریت بحران استانداری قم مطرح کرد

روزبازارها چالش مهم 
در مسیر مقابله با کرونا

 کرونا صحنه گردان و مهمان ناخوانده دورهمی های شب یلدا 
است و در این شرایط کارشناسان هشدار می دهند که برگزاری 
دورهمی در شب چله یا یلدای امسال ممکن است، عاملی در 
تشدید شیوع کرونا و افزایش احتمال بروز مرگ و میر و دور از 
همی های همیشگی شود.  تجربه ۱۰ ماه درگیری با کرونا ثابت 

کرده که همه چیز با یک سهل انگاری و خوش خیالی شروع 
را بهم  این ویروس  می شود و وضعیت نسبی مدیریت شده 
می ریزد که  مصداق این شکل از ساده پنداری ها را می توان در 
شلوغ شدن بازارهای شهر مشاهده کرد و مشخص نیست با این 

تجمعات مهار نشده می خواهیم به استقبال شب یلدا برویم

مساله خنثی سازی 
تحریم ها

انقلاب  معظم  رهبر  خامنه ای  آیت الله  حضرت 
اسلامی روز چهارشنبه ۲۶ آذرماه در دیدار اعضای 

ستاد بزرگداشت سالگرد سپهبد سردار سلیمانی و خانواده آن شهید والامقام، 
با بیان این واقعیت که »رفع تحریم به دست دشمن است اما خنثی سازی آن به 
دست خودمان است«، گفتند: بنابراین باید بیش از آنکه به فکر رفع تحریم باشیم 

بر خنثی کردن آن تمرکز کنیم.
بیانات مقام معظم رهبری ناظر بر این است که جمهوری اسلامی ایران در 
مواجهه با تحریم ها دارای دو گزینه است. گزینه اول اتکا بر ظرفیت ها و توانایی های 
داخلی و حرکت در مسیر اقتصاد مقاومتی که راه »خنثی سازی تحریم ها و غلبه بر 
آن ها« است. گزینه دوم، اعتماد کردن و امید بستن به آمریکا و اروپا برای »رفع 

تحریم« که البته گزینه دوم بارها مورداستفاده قرارگرفته و به نتیجه نرسیده است.
مذاکرات جمهوری اسلامی ایران با کشورهای ۱+۵ که نهایتاً به توافق هسته ای 
)برجام( منجر شد، قرار بود به لغو تحریم های اصلی در حوزه های نفتی، مالی و 
بانکی بیانجامد. این مقصود با خروج آمریکا، نه تنها حاصل نگردید بلکه منجر به 
افزایش تحریم های بیشتری شد. کشورهای اروپایی  هم علیرغم وعده های خود 
نتوانستند یا نخواستند که باسیاست های یک جانبه گرایانه ترامپ مقابله کرده و 
لغو تحریم ها را ممکن سازند. اکنون حتی برای افراد خوش بین نیز روشن شده 
که هدف غربی ها چه آمریکا و چه اروپا علیرغم تفاوت درروش ها، جلوگیری از 

پیشرفت اقتصادی ایران و تبدیل شدن به یک الگوی منطقه ای است.
در سوی دیگر، تکیه بر ظرفیت ها و توانمندسازی های فراوان داخلی برای خنثی 
کردن تحریم ها، اگرچه سختی های خود را داشت اما منجر به رونق تولید شد و 
مسیر جهش تولید را هموار کرد. در سایه مقاومت ملی و اراده برای مقاوم سازی 
اقتصاد، امروز ایران از یک واردکننده بنزین به صادرکننده آن تبدیل شده، درآمد 
حاصله از صادرات غیرنفتی به سطحی بی سابقه رسیده، در تولید بسیاری از 
محصولات کشاورزی و صنعتی و پزشکی همچون گندم، دارو، فولاد و پتروشیمی 
خودکفا شده ویا در مسیر خودکفایی قرار دارد. ایران در صنایع نظامی و تولید 
تسلیحات بازدارنده، به قدرت اول منطقه تبدیل شده و ایجاد امنیت در خلیج فارس 
و دریای عمان و کشورهای همسایه را بدون وابستگی به نیروهای فرا منطقه ای، 
هدف گذاری کرده است. در تولید انرژی هسته ای برای مقاصد صلح آمیز نیز 
گام های بلندی برداشته شده است. این دستاوردها نشان می دهد که برای خنثی 
کردن تحریم ها، همت بلند، نگاه به توان داخلی و قوی سازی بنیادهای تولید و 
اقتصاد کشور و اجرای دقیق رویکرد اقتصاد مقاومتی، نتیجه بخش است و موجب 
ایجاد ثبات اقتصادی و سیاسی می شود. در این صورت است که دشمنان بعد 
از مشاهده بی اثر شدن فشارهای اقتصادی، به تدریج از ادامه تحریم منصرف 
خواهند شد. امروز مسئولین عالی رتبه کشور در قوای سه گانه با نصب العین قرار 
دادن رهنمودهای مقام معظم رهبری، کم وبیش در مسیر خنثی سازی تحریم ها 
حرکت می کنند و روی سخن با صاحبنطرانی است که هنوز به مذاکره با آمریکا و 
اعتماد به اروپا دل بسته اند. به این افراد یادآور می شود که تابه حال در چند مقطع 
در اجرای تصمیم نظام، به طور محدود و با موضوعاتی همچون بالکان، افغانستان، 
عراق و برنامه هسته ای با آمریکا مذاکره شده است. در تمام این مذاکرات، این 
آمریکا بوده که باروحیه استکباری، بدعهدی کرده و حتی ایران را محور شرارت 
نامیده است. کشورهای اروپایی نیز از اول پیروزی انقلاب اسلامی، در مقاطع 
متعدد نسبت به ایران خصومت کرده و همراه با کاخ سفید بوده اند. این کشورها 
دشمنان انقلاب اسلامی و ملت ایران هستند و امروز لغو تحریم ها در دست 
آن هاست، آیا می توان کشور را معطل دشمن گذاشت؟ هر ایرانی وطن دوست و 

علاقه مند به تعالی و پیشرفت ایران به این پرسش، پاسخ منفی می دهد.
امید است مسئولین نظام با تجربه گرفتن از گذشته و با اتحاد و یکپارچگی، 
در مسیر برآورده ساختن انتظارات مقام معظم رهبری، به دنبال اجرای اهداف 

اقتصاد مقاومتی و خنثی سازی تحریم ها باشند.
طبعاً هم افزائی قوای سه گانه که مطالبه رهبر معظم انقلاب است و تلاش برای 
کاهش اختلافات و ایفای نقش رسانه ها برای حفظ آرامش اقتصادی و ایجاد 

محیط پراُمید در کشور می تواند هر تهدیدی را به فرصت تبدیل نماید.

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان از 
اصلاح ولتاژ برق بخشی از شبکه توزیع  کلانشهر 

قم طی دو روز مانور سراسری خبر داد. 
به گزارش روابط عمومی شرکت توزیع نیروی 
برق استان قم، مهندس "مهدی آهنین پنجه" با 
اشاره به برگزاری دومین مانور سراسری تعمیرات 
و بهینه سازی شبکه توزیع برق با رویکرد اصلاح 
ولتاژ شبکه توزیع و استاندارسازی مصرف انرژی 
روشنایی معابر در کلانشهر قم، کاهش تلفات 
شبکه توزیع، افزایش قابلیت اطمینان و پایداری 
کاهش  شبکه،  ولتاژ  پروفیل  بهبود  شبکه، 
خسارات ناشی از ضعف ولتاژ، استانداردسازی 
شبکه و  افزایش رضایت مندی مشترکین را از 

جمله اهداف اجرای این مانور برشمرد.
وی اصلاح مصرف برق در چراغ های روشنایی 
معابر را نیز از دیگر اهداف این مانور در استان 
قم ذکر کرد و گفت: عباس آباد، قلعه کامکار، 
بلوار کارگر، هفت تیر، خیابان امام، بلوار شهید 
ناجا و شهرک قدس  کریمی، خیابان شهدای 

مناطق مورد هدف در این مانور بودند.
مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان قم 
با اشاره به مشارکت ۳۰  اکیپ عملیاتی و ۱۱۰ 
نفر نیروی فنی و پشتیبانی در مانور سراسری 
را  برق   توزیع  شبکه  سازی  بهینه  و  تعمیرات 
مورد توجه قرار داد و اظهار داشت: بیش از ۳۵ 

دستگاه خودروی سبک و سنگین شامل سبد 
بالابر ، جرثقیل و خودروی عملیاتی در این مانور 

مورد استفاده قرار گرفت.
وی از اجرای ۱۶ طرح در مدت زمان دو روزه 
این مانور خبر داد و خاطرنشان کرد: به همت و 
تلاش اکیپ های عملیاتی شرکت توزیع نیروی 
برق استان تبدیل ۱8۰۰ متر شبکه سیمی به 
ترانس،  کابل خودنگهدار، نصب یک دستگاه 
 ۱۶ ترانس،  دستگاه   ۱۲ تغذیه  شعاع  کاهش 

فیدرهای  بار  متعادل سازی  و  جابجایی  مورد 
فشار ضعیف، افزایش سطح مقطع شبکه فشار 
 ۵۰۰ از  بیش  ولتاژ  استانداردسازی  و  ضعیف 

مشترک طی این دو روز به انجام رسید.
مانور سراسری تعمیرات و بهینه سازی شبکه 
توزیع برق با رویکرد اصلاح ولتاژ و روشنایی معابر 
همزمان با سراسر کشور در  دو روز) پنجشنبه و 
جمعه ۲۷ و ۲8 آذرماه (در مناطق چهارگانه برق 

استان قم برگزار شد.

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان خبر داد

برگزاری مانور سراسری اصلاح ولتاژ شبکه برق 
محسن پاک آیین*

معاون هماهنگ کننده فرماندهی انتظامی استان قم گفت:: کلانشهر قم 
مانند همه کلانشهرها به ساماندهی دوربین های نظارتی نیاز جدی دارد. 

سید مجتبی اشرفی در نشست ستاد پیشگیری، هماهنگی و فرماندهی 
عملیات پاسخ به بحران استان با بیان این که ترددها در سطح استان نسبت 
به روزهای قبل افزایش چشمگیری داشته است اظهار کرد: در 24 ساعت 
گذشته و نسبت به مدت مشابه در سال قبل، تنها کاهش 12 درصدی در 

ترددها دیده می شود.

وی افزود: در 4 شب گذشته و به صورت میانگین، حدود 800 إعمال قانون 
در مورد محدودیت منع عبور و مرور خودروهای شخصی از ساعت 21 شب تا 4 
بامداد انجام شده است. معاون هماهنگ کننده فرماندهی انتظامی استان قم 
اذعان کرد: امروزه 90 درصد تردّد در کلانشهرها به وسیله دوربین های نظارتی 
کنترل می شود، در حالی که در کلانشهر قم، 90 درصد ترددها به همت 
تلاش شبانه روزی مأموران ناجا ثبت و ضبط می شود و از این رو تردیدی وجود 

ندارد که باید برای ساماندهی این دوربین ها در استان فکری اساسی شود.

معاون هماهنگ کننده فرماندهی انتظامی استان قم تاکید کرد

نیاز مبرم قم به ساماندهی دوربین های نظارتی
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 رییس قوه قضاییه با تقدیر از زحمات همکاران دستگاه قضا در استان قم به 
آمار بالای تصادف ها در این استان اشاره و بر لزوم برنامه ریزی در جهت کاهش 
این آمار تاکید کرد. آیت الله سید ابراهیم رییسی، در جلسه شورای قضایی استان 
قم با تاکید بر اینکه امنیت ملی مساله مهمی است که نباید احساسی و با تعارف 
با آن برخورد کرد اظهارداشت : نباید اجازه داد در کشور کسانی از طریق رابطه با 
بیگانگان و به عنوان عامل دشمن به امنیت ملی آسیب بزنند.  آیت الله رییسی ، 
قوی شدن ایران اسلامی را وظیفه الهی و ملی برای همه قوا دانست و امنیت ملی 

را از اقتضائات این قوی شدن عنوان کرد.
وی افزود: نباید اجازه داده شود در کشور کسانی از طریق رابطه با بیگانگان و 
بعنوان عامل دشمن علیه کشور فتنه و توطئه کنند چرا که امنیت ملی متعلق به 
همه ملت است. رییس دستگاه قضا به نیروهای امنیتی و اطلاعاتی و قضایی 
و همچنین نیروهای مسلح تاکید کرد: نسبت به مساله محوری امنیت ملی 

حساسیت و جدیت بیشتری داشته باشند.
رییسی در ادامه گفت: حمایت از تولید، مبارزه با فساد و حفظ کرامت انسانی 

سه اولویت مهم دستگاه قضا در سال جاری است.
وی افزود: حمایت از تولید در سال جهش تولید از مهمترین مسائل است که 
مبارزه با فساد از پیش زمینه های آن است و نباید در هیچ زمانی این دو مساله 

به حاشیه برود.
رونق و جهش تولید در گرو مبارزه با فساد و ایجاد امنیت اقتصادی

رییسی افزود: مبارزه با فساد کمک به سزایی به رونق و جهش تولید می کند و 
تامین امنیت سرمایه گذاران و تولید گران در گرو مبارزه با فساد و ناامنی است.

رییس دستگاه قضا بر همین اساس به همه مدیران دستگاه های اجرایی و 
فعالان تولیدی و مسئولان قضایی تاکید کرد که نسبت به امر فساد حساس بوده 

و در هیچ شرایطی اجازه ندهند مفسدان امنیت اقتصادی کشور را به هم بزنند.
رییسی افزود: ورود دستگاه قضایی به موضوع حمایت از تولید مانعی برای 
فعالان اقتصادی و تولید گران نخواهد بود بلکه در نظام قضایی به دنبال رفع 

مشکلات واحدهای تولیدی و موانع رونق تولید است.
وحدت و انسجام ملی امری راهبردی

انسجام  و  وحدت  بر  رهبری  معظم  مقام  تاکید  گفت:  قضاییه  قوه  رییس 
ملی امری راهبردی است و بنای ما همواره همکاری با مجلس و دولت و همه 
دستگاه ها و نهادها بوده تا همه با همدلی و همفکری در جهت قوی شدن ایران 
درعرصه اقتصادی و امنیتی و علمی و فرهنگی حرکت کنند. رییسی با بیان اینکه 
راهبرد رهبری در بی اثر کردن تحریم ها باید با جدیت پیگیری شود، متذکر شد 

آنچه کشور را قوی می کند خنثی کردن تحریم ها و تهدیدات است.
وی در بخش دیگری از سخنانش با تقدیر از زحمات همکاران دستگاه قضا در 
استان قم به آمار بالای تصادف ها در این استان اشاره و بر لزوم برنامه ریزی در 

جهت کاهش این آمار تاکید کرد.
رییسی گفت: جاده های مواصلاتی نامناسب از عوامل افزایش تصادف ها 
است که منجر به خسارت انسانی و مالی می شود و همه دستگاه های مسئول 

وظیفه دارند با همکاری دادگستری آمار تصادفات کاهش یابد.
رییس قوه قضاییه همچنین در این نشست با تجلیل از شخصیت علمی 
و انقلابی آیت الله یزدی اظهار داشت: آیت الله یزدی عالمی مجاهد پارسا و 
خدمتگزار بود که خدمات فراوانی در دوران حضور ۱۰ ساله اش در دستگاه قضا 

داشت و تا آخر عمر به انقلاب، نظام ارزش ها، و تعالی کشور می اندیشید.
کاهش ۱۶.۶ درصدی موجودی پرونده های قضایی 

در این جلسه حجت الاسلام والمسلمین مظفری رییس دادگستری استان قم 
با ارائه گزارش عملکرد یکساله این مجموعه از کاهش ۱۶.۶ درصدی موجودی 

پرونده های قضایی در این استان خبر داد.
وی افزود: در حال حاضر فقط ۴ شعبه حقوقی بالای ۲۰۰ پرونده دارند و از 

مجموع ۱8 هزار پرونده در این شعب ۱۳ پرونده همچنان مفتوح است.

رییس دادگستری استان قم با اشاره به برنامه ریزی صورت گرفته در جهت 
کاهش پرونده های معوقه نیز گفت: از مجموع پرونده های مسن در استان 8۱ 
درصد مختومه شده و تا پایان سال همه این پرونده ها به جز آن ها که شرایط 

خاصی دارند مختومه خواهند شد.
مسایل جامعه و سبک زندگی را باید با نگاه نو حل کرد

رئیس قوه قضائیه همچنین  روز پنجشنبه در بازدید از دستاوردهای ده ساله 
دفتر تبلیغات اسلامی قم گفت: مسائل مبتلا به جامعه و موضوعات مربوط به 

سبک زندگی را باید با نگاهی نو حل کرد. 
رییسی اظهارداشت: مسائل مبتلا به جامعه و موضوعات مربوط به سبک 
زندگی را باید با نگاهی نو حل کرد و بعد از شناخت مشکلات باید سازو کارهای 
مناسب برای حل آن ها طراحی کرد.  این کار کشور را در عرصه فرهنگی قدرتمند 

می سازد.
رییس قوه قضاییه پس از بازدید از این نمایشگاه، در جمع مسئولان دفتر 
تبلیغات اسلامی حوزه علمیه قم گفت: شناخت مساله، تشخیص اولویت ها و 
رسیدن به راه حل مشکلات جامعه بسیار مهم است که دفتر تبلیغات اسلامی در 

۱۰ سال اخیر گام های خوب و هدفمندی در این زمینه برداشته است.
وی بر لزوم نگاه مسئله محور به موضوعات مختلف کشور تاکید کرد و گفت: 
شناسایی مسئله که یک مسئله در حد عارضه یا یک معضل است اهمیت زیادی 

درحل مسائل کشور دارد.
حل  راه  به  رسیدن  و  اولویت ها  تشخیص  مساله،  شناخت  افزود:  رییسی 
مشکلات جامعه بسیار مهم است که دفتر تبلیغات اسلامی در ۱۰ سال اخیر 

گام های خوب و هدفمندی در این زمینه برداشته است.
رییس قوه قضاییه، ایجاد ساختارها و تامین سخت افزارها برای حل مشکلات 
را وظیفه دستگاه های اجرایی و نقش دفتر تبلیغات اسلامی را ارائه راهکارهای 

اجرایی و مبتنی بر مبانی علمی و اسلامی عنوان کرد.
فعالیت تبلیغی دینی باعث کاهش پرونده های قضایی می شود

 وی با تاکید بر لزوم رصد و تحلیل دقیق مسائل و مشکلات جامعه از ایجاد 
میزهای تخصصی برای تحقیق و پژوهش درباره موضوعات مبتلا به جامعه و 
احصاء راهکارهای متناسب برای حل آن ها توسط دفتر تبلیغات اسلامی تقدیر 

کرد.
رییس قوه قضاییه، روحانیون خوشفکر را دیده بانان بیدار جامعه معرفی کرد و 
از آن ها خواست برای ارائه بهترین راهکارها برای حل مشکلات، در کنار دانش و 

مطالعه، به بینش و کار میدانی نیز توجه داشته باشند.
رییسی گفت: دفتر تبلیغات اسلامی با اولویت بندی مسائل جامعه و شناخت 
دقیق آسیب ها در هر حوزه و انحرافات مکاتب و پاسخ به شبهات نقش اساسی در 

مصون سازی جامعه و صیانت بخشی به جوانان ایفا می کند.
وی متذکر شد: تلاش دفتر تبلیغات اسلامی حوزه علمیه قم در کاهش شبهات 
و تعمیق باورها و اعتقادات آحاد جامعه، موجب کاهش انحرافات و آسیب ها و 

جلوگیری از بروز جرم می شود و کار دستگاه قضا و قضات را کم می کند.
رییس قوه قضاییه گفت: اگر در مسائل مهم اجتماعی همچون اخلاق و 
خانواده و سبک زندگی بحث های نرم افزاری مبتنی بر مبانی دینی گسترش 
یابد و تبدیل به ساز و کارهای اجرایی شود، منشاء آثار و برکاتی در حل مشکلات 

کشور می شود.
رییسی با تاکید بر نوگرایی و نواندیشی در تولید علم به مسئولان دفتر تبلیغات 
اسلامی توصیه کرد دستاوردها و تولیدات خود را با روش های کم هزینه و پر اثر 
معرفی و به حوزه و دانشگاه عرضه کنند. رئیس قوه قضائیه گفت: فعالیت های 
تبلغی دینی کار قضاوت و رسیدگی و پرونده ها را کم می کند و اگر باور افراد عمیق 

باشد، دچار انحرافات، جرم و برخورد با جرم نمی شوند.
لزوم طراحی ساز و کارهای مناسب برای حل مسائل اجتماعی

رییس دستگاه قضا با تاکید بر رویکرد روشنفکرانه در حل مشکلات، تصریح 
کرد: روشنفکر کسی نیست که برخلاف برخی تعبیرات به غرب گرایش داشته و 
یا جامعه را به سوی غرب سوق می دهد. روشنفکر حقیقی کسی است که جامعه 
را می شناسد و مسائل را به خوبی درک می کند و نقش خود را برای حل این 

مسائل به درستی تشخیص می دهد و آن نقش را ایفا می کند.
رییس قوه قضائیه از افاضل و مرتبطان با دفتر تبلیغات اسلامی به عنوان 
کسانی یاد کرد که دارای این ویژگی هستند و از خدمات آن ها که دانش و بینش 

و اندیشه و انگیزه را برای حل مسائل مهم کشور بسیج کرده اند، قدردانی کرد.
رییس قوه قضاییه بر لزوم طراحی ساز و کارهای مناسب برای حل مسائل 
اجتماعی و پاسخ به نیازهای جامعه در شرایط پیچیده تاکید کرد و گفت: پاسخ 
به نیازهای جامعه و رفع شبهات کشور را درعرصه فکری و فرهنگی قدرتمند 

می کند. 
رییسی رسالت مهم حوزویان و به ویژه دفتر تبلیغات اسلامی را تلاش برای 
تامین پشتوانه های نرم افزاری در حل مشکلات کشور و بسترسازی برای اقتدار 
علمی و فکری ایران اسلامی عنوان کرد. پیش از سخنان رییس دستگاه قضا، 
قم  علمیه  حوزه  اسلامی  تبلیغات  دفتر  رییس  واعظی  احمد  حجت الاسلام 

گزارشی از فعالیت ها و دستاوردهای ۱۰ ساله این دفتر ارائه کرد.

قالیباف در اولین جلسه شورای سیاستگذاری مرکز تحقیقات اسلامی:

ریشه و سرچشمه قانون باید از فقه باشد
رییس مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه سرچشمه اصلی قانون باید از فقه 
باشد،  گفت: حضرت امام خمینی)ره( با انقلاب اسلامی، فقه را از حجره ها به 

متن جامعه برد، سرچشمه اصلی قانون باید از فقه باشد. 
نخستین جلسه شورای سیاستگذاری مرکز تحقیقات اسلامی مجلس شورای 
اسلامی و مراسم تودیع و معارفه حجت الاسلام والمسلمین احمد مبلغی و 
حجت الاسلام والمسلمین رجایی نیا روسای سابق و جدید این مرکز با حضور 
رئیس مجلس شورای اسلامی، آیت الله اعرافی رئیس حوزه علمیه قم، تعدادی 
از علما و نمایندگان مجلس برگزار شد. محمد باقر قالیباف در این مراسم گفت: 
اگر در طول این ۴۰ سال پس از انقلاب فرصت نکردیم در حوزه حکمت نظری 
وقت بگذاریم، اما در حوزه حکمت عملی و اجرایی در این مدت لحظه ای توقف 
نکرده و با همه وجود در این بخش تلاش کردیم. رئیس مجلس شورای اسلامی 
تصریح کرد: مهمترین جهاد امام خمینی )ره( این بود که با نظم استکباری مبارزه 
کرد و نظام موجود را برهم زده و با تمام توان، باور و برداشت فقهی خود، نظامی 
جایگزین آن کرد و به این ایمان داشت که نظام سازی به دلیل برخاسته بودن 
از حکمت اهل بیت )ع( و فرهنگ قرآنی با فطرت انسانی سازگار است، بنابراین 
این نظم حتما پایدارتر از نظمهای دیگر خواهد بود. امام خمینی )ره( با انقلاب 
اسلامی فقه را از حجره ها به متن جامعه و قلب مردم برد. وی افزود: اگر به این 
موضوع باور داشته باشیم که با اثبات کارایی دین در جامعه، دین خودمان را در 
تمامی ابعاد به جامعه، به انقلاب اسلامی و رهبر معظم انقلاب ادا کرده ایم و اگر 
مردم این موضوع را حس نکنند، در واقع هیچ کاری انجام نداده ایم، بنابراین نظام 
سازی باید اتفاق بیفتد؛ نظام سازی به صورت ایستا نبوده، بلکه صورت جاری و به 
روز است، اما اینطور که زمان، مکان و انسان سه عنصری هستند که مدام در حال 

حرکتند، باید این موضوع را برای سه عنصر مذکور در بطن جامعه دنبال کنیم.
قالیباف با اشاره به اهمیت مرکز تحقیقات اسلامی مجلس گفت: نظام مسائل 
روزمره و قانونگذاری از جمله کارهایی است که برعهده مرکز پژوهش هاست و باید 
این کار را انجام دهد، اما این مرکز نیازمند تحقیق و پژوهش ها و نظام سازی است، 
یقیناً هر قانونی ریشه و سرچشمه اش باید از فقه باشد که مسئولیت آن برعهده 

مرکز تحقیقات اسلامی است.
فقه اصیل با رویکرد تطبیقی رشد و توسعه یابد

در ادامه این نشست آیت الله اعرافی مدیر حوزه علمیه قم ضمن گرامیداشت 
هفته پژوهش و وحدت حوزه و دانشگاه گفت: در تقنین براساس مبانی و شرع 
مقدس شاید هیچ جایی به اندازه ایران گنجینه فاخر نداشته باشد، به برکت 
انقلاب اسلامی، نظام تقنین نوینی پایه گذاری شد که قانون اساسی آن برآمده از 
اندیشه الهی – اسلامی مبتنی بر تفکر فقهی و اخلاقی اسلام است؛ ده ها و صدها 
قانون در مجلس شورای اسلامی بر این مبنا تصویب شده که گنجینه بزرگی است 
و در هیچ جای جهان اسلام به این شکل نیست.  مدیر حوزه علمیه قم افزود: از 
جمله دستاوردهای انقلاب اسلامی، دستگاه تقنینی کاملی است که بر مبنای 
فقه و اسلام شکل گرفته است. از طرفی از بُعدهای علمی و پژوهشی نیز، هم در 
دانشگاه و هم حوزه علمیه گام های خوبی برداشته شده و مسیر رو به توسعه ای 
را طی کرده است، از این رو تلاش می کنیم فقه اصیل با رویکرد تطبیقی رشد و 
توسعه یابد. وی گفت: عملکرد نسبتاً خوبی از قانون مبتنی بر اسلام داریم و از این 
جهت در حوزه و دانشگاه گام های بسیار خوبی برداشته شده است، اما حضور 
فقه در قانونگذاری نیازمند توجه بیشتری بوده و قانون باید با مسائل دینی و فقهی 
ارتباط بیشتری داشته باشد، البته شورای نگهبان این مسئولیت را برعهده داشته 
و در حال حاضر نیز پژوهشکده شورای نگهبان تشکیل شده که موجب می شود 

ارتباط میان مجلس و شورای نگهبان از این حیث هم تقویت شود.

خطیب زاده:

 قطعنامه مجمع عمومی سازمان ملل 
وجاهت قانونی ندارد

سخنگوی وزارت امور خارجه قطعنامه ضد ایرانی در مجمع عمومی سازمان 
ملل را فاقد وجاهت قانونی خواند و رویکرد بانیان قطعنامه در استفاده ابزاری از 

نهادهای بین المللی برای اعمال فشار علیه ایران را محکوم کرد. 
در مجمع  ایرانی  به تصویب قطعنامه ضد  واکنش  در  »سعید خطیب زاده« 
عمومی سازمان ملل که به روال چند سال گذشته به پیشنهاد کانادا و با حمایت 
کشورهای اروپایی و رژیم صهیونیستی مطرح شد، این قطعنامه را فاقد وجاهت 
قانونی دانست و رویکرد بانیان قطعنامه در استفاده ابزاری از نهادهای بین المللی 

برای اعمال فشار علیه ایران را تقبیح کرد.
سخنگوی وزارت امور خارجه با اشاره به سابقه بسیاری از بانیان اصلی قطعنامه 
در نقض فاحش و سیستماتیک حقوق انسان ها بخصوص از طریق مداخلات 
نظامی در سایر کشورها و فروش تسلیحات به رژیم های دیکتاتور و خودکامه، 
گفت: قطعنامه ای که روز گذشته در مجمع عمومی سازمان ملل با رای کمتر 
از نیمی از کشورهای عضو سازمان ملل و عدم همراهی بیش از ۱۱۰ کشور 
تصویب شد، همان متنی است که چندی قبل در کمیته سوم مجمع عمومی 
با آرای مشابه تصویب شده بود و طبق رویه کاری سازمان ملل در صحن مجمع 
عمومی تایید گردید.   خطیب زاده با ابراز انزجار از عمق نفاق بانیان قطعنامه که 
تحت تاثیر قلدرمآبی آمریکا چشمان خود را به روی تروریسم اقتصادی این کشور 
علیه ملت ایران بسته و به جای محکوم نمودن تحریم های غیرقانونی و ضدبشری 
آمریکا، عملا خود را در سطح همدستان رژیم آمریکا تقلیل داده اند، به کانادا و 
دیگر حامیان اصلی قطعنامه توصیه کرد رفتار مداخله جویانه و غیراخلاقی در 
قبال ملت های مستقل را متوقف نمایند. سخنگوی وزارت خارجه تصریح کرد: 
چنین اقدامات غیرسازنده ای نه تنها کمکی به ارتقای وضعیت حقوق بشر در 
سطح جهانی نمی کند بلکه صرفا موجب دامن زدن به کلیشه سازی های منفی و 

برچسب زنی سیاسی علیه کشورهای مستقل می شود.
وی افزود: اقدام دولت کانادا و دیگر بانیان این قطعنامه که مصداق بارز سوء 
استفاده از مفاهیم و ارزش های متعالی حقوق بشری برای پیشبرد اغراض کوته 

بینانه سیاسی است، محکوم و فاقد هرگونه وجاهت و اثر قانونی می دانیم.
خطیب زاده با اشاره به این واقعیت که این بار نیز همانند رای گیری در کمیته 
سوم، از حدود ۱9۰ کشور عضو سازمان ملل متحد، ۱۱۴ کشور از حمایت از 
این قطعنامه خودداری کردند، اقدام کانادا و بانیان اصلی قطعنامه را در راستای 
سیاست فرافکنی این کشورها در حوزه حقوق بشر توصیف نمود و تاکید کرد که 
تکرار گزارش های جعلی و کذب از سوی این دسته از کشورها علیه مردم ایران 

صرفا باعث بی اعتباری بیشتر ادعاهای حقوق بشری آنها خواهد شد.

در واکنش به سخنان اخیر مدیرکل آٖژانس

غریب آبادی: برجام مورد مذاکره
 مجدد قرار نمی گیرد

سفیر و نماینده دائم کشورمان نزد سازمان های بین المللی در وین در واکنش 
به اظهارات جدید مدیرکل آژانس گفت: برجام مورد مذاکره مجدد قرار نمی گیرد 

و در صورت احیای آن، نیازی به سند جداگانه در مورد آژانس نیز نخواهد بود. 
کاظم غریب آبادی سفیر و نماینده دائم کشورمان نزد سازمان های بین المللی 
در وین، در واکنش به اظهارات اخیر مدیرکل آژانس در مصاحبه با رویترز که گفته 
بود برای تبیین چگونگی برگشت پذیری نقض های ایران در اجرای برجام در 
صورت احیای آن، نیاز به یک توافق یا تفاهم یا سند جدید است، اظهار کرد: 
همانگونه که قبلا هم گفتم، تنها نقش آژانس، نظارت و راستی آزمایی اقدامات 
مرتبط هسته ای و ارائه گزارشات بروزرسانی واقعی در این خصوص است. ارائه 
هرگونه ارزیابی در مورد اینکه این تعهدات چگونه اجرا می شوند )به عنوان مثال، 
اشاره به عباراتی مانند نقض(، قطعا فراتر از ماموریت محوله به آژانس بوده و باید 

از آن اجتناب شود. 
وی ادامه داد آژانس نقش و سهم خود را به هنگام مذاکرات برجام ایفا نمود. 
تعهدات اعضا و وظایف آژانس به طور ظریف و دقیقی مکتوب شده و مورد توافق 

قرار گرفت و هر طرفی می داند که برای اجرای توافق چه کاری باید انجام دهد. 

دموکرات ها با 
جمهوری خواهان تفاوت دارند

برخی از صاحبان تریبون ها و یا مخالفان بهبود 
در روابط خارجی و یا علاقمندان استمرار تحریم ها 

که حتی زمان تحریم را هم تعیین می کنند، بی توجه به مشکلات داخلی و 
بی تمایل به پیگیری تغییر از سوی دولت و یا نخبگان، در مخالفت با ایالات 
متحده به هر استدلالی متوسل می شوند. البته پیشینه طولانی دارد، از جمله 
توصیف وضعیت ایالات متحده آمریکا به عنوان بافتی یکپارچه که تصمیم گیری 
سیاسی آن فارغ از حزب یا رییس جمهور است.  بعضاً جمهوری خواهان را با 
دموکرات ها یکی می انگارند. تمثیل روشن این است که انگار همه انسان ها 
را با یک نگاه و منطق تصور کنیم. این موضوع به عدم شناخت دقیق سیاست 
داخلی و خارجی در ایالات متحده بازمی گردد. قطعاً بین جمهوریخواهان 
و دموکرات ها تفاوتهای بسیار اساسی وجود دارد. اگر تفاوتی نبود که اساسا 
تاریخی سراسر ماجرا در حیات بشر نداشتیم. ساختار سیاسی ایالات متحده 
در برخی از اصول استراتژیک مانند دموکراسی، آزادی و حفاظت از قلمرو 
حاکمیتی کشور و یا حتی در درجه حمایت از اسرائیل ممکن است یکسان 
باشد، اما در بسیاری از تصمیم سازی های سیاسی قطعاً تفاوت های بسیار 
مهمی بین دموکرات ها با جمهوری خواهان وجود داشته و خواهد داشت. برای 
بررسی عملکرد روسای جمهور دموکرات یا جمهوری خواه نیازی نیست عملکرد 
روسای جمهور قدیمی را بررسی کنیم که البته مجال آن نیست، تنها نگرش به 
دو دولت باراک اوباما و دونالد ترامپ نشان می دهد که وضعیت تصمیم گیری در 
این دو دولت تا چه حد با یک دیگر متفاوت بوده است، البته ترامپ وضعیتی 
استثنایی در تاریخ ایالات متحده یافته است، زیرا در تمام زیربناهای سیاسی 
۷۰ سال گذشته تجدید نظر اساسی کرده است و موج ملی گرایی ایجاد کرده 
است که او را حتی از روسای جمهور جموریخواه متمایز می کند، اما اگر قرار 
باشد نگاهی کوتاه به تفاوت های دو دولت به عنوان دو رئیس جمهور حزب 
دموکرات و جمهوری خواه داشته باشیم می توان نتیجه گرفت که منطق اوباما 
استمرار لیبرال دموکراسی همراه با چند جانبه گرایی و بین المللی گرایی در 
سطح جهان و افزایش مشارکت با متحدان بوده، اما دیدگاه ترامپ پوپولیستی، 
ضد نهادی، ضد بین الملل گرایی، ضدجهانی شدن و تلاش برای کاهش بار 
تعهدات خارجی کشور بوده است. اوباما مشتاق و متمایل به همکاری های 
بین المللی و توافقات تجارت آزاد بود که به احتمال قوی بایدن و تیم او این 
روش را ادامه می دهند، اما ترامپ رویکردی ناسیونالیستی و مخالف پیمان های 
بین المللی داشت. پیروی از روش های دموکراتیک و حقوق بشر از دستور 
کارهای اصلی اوباما بود، در حالی که ترامپ اعتقادی به این کار نداشت و به 
شدت به دگرسازی استثناگرایی آمریکا و ایده اول آمریکا دامن زد. اوباما تغییر 
رویکرد استراتژیک در را در قبال کوبا پس از ۷۰ سال اعمال کرد. در صورتی که 
ترامپ برعکس او عمل کرد. اوباما به عنوان نماینده دولت دموکرات در مواجهه 
با کنگره، به میزان زیادی بنای کار را  بر گفتگو و یا در نهایت تعلیق و تاخیر 
لوایح گذاشت و شواهد چندانی از تنش یا گسترده شدن اختلافات اداری و 
دیوان سالاری در دست نیست، اقدامات اوباما در چارچوب ضوابط بوروکراتیک 
بوده است، اما ترامپ و دولتش به میزان زیادی تعهد یا انطباق با ساختار فکری 
جمهوری خواهان نداشت و بنای کار را بر تنش، توهین و عدم مصالحه و گفتگو 
و یا در نهایت تعلیق و تأخیر لوایح مطرح شده در کنگره با دموکرات ها داشت 
و شواهد زیادی از تنش و گسترده شدن اختلافات اداری ،توهین و دیوان 
سالاری با کنگره داشت.بر این مبنا نمی توان تجدیدنظری که به عنوان مثال 
دولت دمکرات اوباما در قبال تغییر در کوبا داشت ومنجر به شکوفایی اقتصادی 
کوبا در شاخص های اقتصادی در مقطعی خاص داشت را  با سیاست ترامپ 
یکسان تلقی کرد. به باور من اگر فرض بر تغییر نکردن در روابط خارجی باشد 
،نباید به این نوع استدلال های غیرعلمی استناد کرد.یادمان باشد که اعلام هر 
اظهار نظر ناصحیح و یا اتخاذ هر تصمیم نادرست در سیاست خارجی تبعات 

جبران ناپذیری بر مردم خواهد داشت.

دورهمی کوتاه یلدا یا دور از همی همیشگی؟
 سلامتی را فدای یک شب دورهمی نکنیم

 کرونا صحنه گردان و مهمان ناخوانده دورهمی های شب یلدا است و در این 
شرایط کارشناسان هشدار می دهند که برگزاری دورهمی در شب چله یا یلدای 
امسال ممکن است، عاملی در تشدید شیوع کرونا و افزایش احتمال بروز مرگ 

و میر و دور از همی های همیشگی شود. 
تجربه ۱۰ ماه درگیری با کرونا ثابت کرده که همه چیز با یک سهل انگاری و 
خوش خیالی شروع می شود و وضعیت نسبی مدیریت شده این ویروس را بهم 
می ریزد که  مصداق این شکل از ساده پنداری ها را می توان در شلوغ شدن 
بازارهای شهر مشاهده کرد و مشخص نیست با این تجمعات مهار نشده می 
خواهیم به استقبال شب یلدا برویم یا استقبال تخت بیمارستان و یا احتمالا بدتر 
از آن که چیزی ناگوارتر از آن نیست. کارشناسان معتقدند، اگر تجمعات شب 
یلدا حساب شده و اصولی نباشد این شب به تلخ ترین شب سال تبدیل می 
شود و نتیجه چند ساعت دورهمی خانوادگی ممکن است باعث دور از همی 
همیشگی با عزیزانمان به خصوص افراد پرخطر وسالمند شود، و بدلیل همین 
احتمال خطر، عقلانی است که شب یلدای امسال را متفاوت برگزار کنیم. 
کرونا ویروسی است که به صورت سریع تعداد زیادی را درگیر خود می کند و به 
همین دلیل کارشناسان از دورهمی های شب یلدابسیار نگران کننده هستند 
و صحنه گردان اصلی این شب را ویروس کرونا می دانند و نسبت به اجتناب 
جدی از تجمعات در این آیین دیرینه هشدار می دهند. در حالی بیماران 
کرونایی برای نفس کشیدن در تخت های بیمارستانی در رنج غیرقابل وصفی 
هستند که چند متر بیرون از آنجا مراکز خرید و خیابانهای شهر مملو از مردمی 
است که ممکن است با همین سهل انگاری ها خودشان هم بزودی میهمان 
همان تخت های دلهره آور شوند. پزشکان بارها تاکید کرده اند که دورهمی ها و 
تجمعات بیشترین سهم را در انتقال زنجیره کرونا و کمک به همه گیری آن دارد. 
محدودیت های دو هفته ای کرونا و پایبندی مردم، قم را از وضعیت قرمز خارج و 
وارد منطقه نارنجی کرد اما مسلم است که شرایط کنونی پایدار نبوده و شکننده 
است. دورهمی های شب یلدای امسال با طولانی شدن عمر کرونا گره خورده 
است و علاوه بر اینکه کادر خسته و فداکار درمان را خسته تر می کند ممکن 
است غم همیشگی نیز بر دل ما بگذارد. یلداها می آیند و می روند چیزی که 
مهم است صبر و مسوولیت پذیری ما برای گذر از شرایط خطرناک کنونی برای 

دورهم بودن های بیشتر در دوران پساکرونا است. 
متخصصان مدام هشدار می دهند که دروهمی های خانوادگی سهم ۵۱ 
درصدی در انتقال کرونا دارند و تمام دلسوزان از تجمعات احتمالی در شب یلدا 
نگرانند که مبادا واپسین روزهای پادشاه فصل ها با آخرین دیدار ما با عزیزانمام 
مقارن شود و جای خالی آنها را در سفره هفت سین نتوانیم به دلیل سهل 

انگاری امروز خود تاب بیاوریم.
 متخصصان و مسوولان درخواست دارند که برای حفظ سلامتی افراد پرخطر 
و سالمند و قطع زنجیره انتقال شب یلدای امسال را در خانه بمانیم و از بستر 
فضای مجازی و شبکه های اجتماعی استفاده کنیم و برای حفظ آرامش و 

سلامت جامعه شب یلدای متفاوتی را امسال تجربه کنیم.
دکتر حمید عمادی فوق تخصص بیماری های عفونی و گرمسیری به مردم 
توصیه کرد :به رغم این که شب یلدا یک سنت خوب و حسنه است و سبب 
جمع شدن مردم در کنار هم خواهد شد اما امسال در شرایط خاصی قرار داریم 
زیرا نتایج مطالعات انجام شده در دنیا نشان داده مهمترین راه انتقال کرونا 
ایجاد تجمعات کوچک است که در ایران این موضوع بیشتر ختم به دورهمی 
های خانوادگی می شود. دکتر عمادی گفت: مردم نباید با این دید که مثلًا 
کادر درمان خسته شده اند به موضوع سلامتی خود نگاه کنند بلکه فقط باید 
به لحاظ حفظ جان خود و عزیزان خویش  مانع از گسترش بیماری کرونا شوند.
فوق تخصص بیماری های عفونی و گرمسیر با تاکید بر سرد شدن هوا و بسته 
بودن پنجره های منازل توسط مردم، فضای بسته بدون جابجایی هوا را در 

اینگونه شرایط بهترین مکان برای انتقال کرونا دیگران عنوان کرد.

اخبار

فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی گفت: معمار و چهره سیاست فشار 
حداکثری دشمن بر ملت ایران شکست خورده است. 

کنگره سردار  پیش  نخستین  در  پنجشنبه  روز  سردار سرلشکر حسین سلامی 
سپهبد شهید قاسم سلیمانی و شهدای مدافع حرم استان های شمالی در ساری 
افزود: دشمن همواره به دنبال نیازمندی و وابستگی کشور و همچنین دنباله روی 
ما از خواسته ها و تمایلات خودش است و تئوری فشار حداکثری و نظریه پردازان 
آن به دنبال فشردن گلوی مردم و همچنین اجبار به کنار گذاشتن پیشرفت ها و 

دستاوردهایشان است تا نه تنها ایران ، بلکه کل منطقه اسلام را کنترل کند.
وی گفت : دشمن این آرزوها را رها نخواهد کرد و این را هم بداند که ملت ایران نیز 

ایستاده است و تمام روهایای آنها را ناکام می گذارد. 
فرمانده کل سپاه انقلاب اسلامی تاکید کرد: ما هرگز مقابل دشمن شکست نمی 
خوریم، امروز می بینید که همه آرزوها ، رویاها و اهداف دشمن شکسته و خرد شد. 
فشار حداکثری ملت پر افتخار را از مسیر علم و دانش و عزت دور کرد و کشو را از 

گسترش قدرت دفاعی باز نداشته و ترور شهیدان دانشمند ملت هم ملت را از ادامه 
راه پیشرفت علمی باز نمی دارد.

وی افزود : امروز تمام لوازم شکست دشمنان در اختیار ملت و نظام جمهوری 
اسلامی است و قدرت هایی که در اختیار ماست منحصر به فرد و دست نیافتنی است. 
رهبری شجاع، منحصر و متوکل که دشمنان را به خوبی می شناسد همواره هدایت گر 
سربازان و امت مسلمان است. رهبری با قلبی امیدوار به آینده امت را هدایت می کند.

تمام راه ها برای بیرون راندن و نابودی دشمن در منطقه در اختیارداریم 
سردار سلامی همچنین به شهادت سردار سلیمانی اشاره کرد و گفت : دشمنان 
تصور می کردند با شهادت این سردار تمامی راه های جهان اسلام بر روی ما بسته می 
شود ولی باید به آنها بگوییم که نه تنها شهادت سردار به قطع راه های جهان اسلام 
برای ایران اسلامی منجر نشد، بلکه تمامی راه ها برای بیرون راندن و نابودی دشمن 
در منطقه در اختیار ما است.  وی افزود : صلاح های نظامی و ایمانی ما بسیار برای 

دشمن مهلک و تمام کننده خواهد بود و او را از منطقه بیرون خواهد راند.

سردار سلامی:

 معمار فشار حداکثری در برابر ملت ایران شکست خورد 

آیت الله رییسی در شورای قضایی استان قم تاکید کرد

لزوم برنامه ریزی جهت کاهش تصادفات در استان قم

 یک فعال سیاسی اصولگرا تاکید کرد که همدلی، 
هم افزایی و تعامل همه قوا نه در شعار بلکه در عمل 

سبب می شود اعتماد عمومی مردم افزایش یابد. 
ابوالقاسم رئوفیان دبیرکل حزب سبز ایران و فعال 
اعتماد  کاهش  منشاء  درباره  اصولگرا  سیاسی 
عمومی، به ایرناپلاس گفت: سرمنشاء اختلاف ها 
در یک نظام سیاسی، به عدم التزام عملی به رعایت 
آنقدر  برمی گردد.  دینی  احکام  و  اخلاقی  اصول 
که قرآن، ائمه و پیامبر اسلام)ص( به رعایت اصول 
اخلاقی و نگه داشتن حرمت ها تأکید کرده اند، در 
هیچ کجای دیگر چنین تأکیداتی وجود ندارد. اگر 
این مسائل نه فقط در شعار که در عمل هم وجود 
داشته باشد؛ دیگر شاهد دعواها، خشونت کلامی 
مسئولان، طعنه زدن ها، متهم کردن ها و غیره بین 

قوای کشور و مسئولان نیستیم.
رئوفیان با بیان اینکه مردم ما بسیار نجیب اند و 

آستانه تحمل بالایی دارند، افزود: مردم برای حفظ 
برخوردها  نظام،  به  آسیب  از  پیشگیری  و  منافع 
که  است  این  این مساله  اما  کنند؛  تحمل می  را 
مسئولان ما در حرف و شعار از کلمه مردم و حقوق 
مردم زیاد استفاده می کنند اما در عمل، آنچنان که 

باید حقوق مردم رعایت نمی شود.
حل  کرد:  تصریح  اصولگرا  سیاسی  فعال  این 
مشکلات مردم، رعایت حقوق، قانون و تلاش برای 
رفع فشارهایی که روی جامعه وجود دارد، در سایه 
وحدت، هم افزایی و تعامل قوا شکل می گیرد. شاید 
به همین دلیل بوده که رهبری به برگزاری جلسه 
سران قوا تأکید زیادی داشتند، البته پیداست اگر 

این اتفاق نیفتد بی اعتمادی به دنبال دارد.
 راهی برای افزایش مشارکت مردمی 

در انتخابات
او ادامه داد: مردم اگر پیام هایی مثبت از جلسه ها 

ناامید  نبینند،  مسئولان  تصمیم گیری های  و 
بویژه  آنها در عرصه عمومی  و مشارکت  می شوند 
ما  و  می کند  پیدا  چشم گیری  کاهش  انتخابات 
رو  انتخابات اسفند 98 روبه  از  بزرگتری  با فاجعه 

خواهیم شد.
رئوفیان تأکید کرد، مسئولان نباید در تریبون های 
رسمی به یکدیگر طعنه و کنایه بزنند؛ فکر میکنم  
در  نظام سیاسی  کند  پیدا  ادامه  این مسائل  اگر 

معرض آسیب قرار خواهد گرفت.
برای  است  معتقد  اصولگرا  سیاسی  فعال  این 
خروج از این وضعیت، باید وحدت و همدلی را در 
نه در شعار بلکه در عمل رعایت کنیم. »اصلا این 
بحث جناحی نیست. مهم تر از جناح سیاسی این 
است که همه در سایه مشارکت حداکثری به پیروزی 
برسیم. در واقع نظام سیاسی وقتی پیروز می شود 
که بالای ۶۰ درصد مشارکت سیاسی داشته باشد.«

فعال سیاسی اصولگرا: 

اعتمادسازی در جامعه در گروی همدلی قوا در عمل است

هادی اعلمی فریمان *
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سلامت 

برنج در حوزه زیبایی ژاپنی ها جایگاه ویژه ای دارد چون به روش های مختلف 
از آن برای مراقبت از پوست و موی خود استفاده می کنند. سؤال اینجاست: 
این غله معروف چه خواص ویژه ای دارد؟ چگونه می توان با نوشیدن یا استفاده 
موضعی از آب برنج از خواص آن بهره مند شد؟ در این مطلب بیشتر با خواص آب 

برنج آشنا می شوید. لطفاً با ما همراه باشید.
آب حاصل از جوشانده شدن برنج یک نوشیدنی طبیعی و گیاهی است 
که به سادگی می توانید در منزل تهیه و مصرف کنید. البته امروزه در برخی 
مغازه های مخصوص مواد غذایی ارگانیک، آب برنج آماده فروخته می شود؛ اما 
خودتان می توانید در منزل آن را تهیه کنید. اگرچه با خیس کردن چندساعته 
برنج می توان آب برنج تهیه کرد؛ اما بهترین روش این است که آن را با جوشاندن 
تهیه کنید. برنج در حوزه زیبایی ژاپنی ها جایگاه ویژه ای دارد چون به روش های 
و موی خود استفاده می کنند. سؤال  از پوست  برای مراقبت  آن  از  مختلف 
اینجاست: این غله معروف چه خواص ویژه ای دارد؟ چگونه می توان با نوشیدن 
یا استفاده موضعی از آب برنج از خواص آن بهره مند شد؟ در این مطلب بیشتر با 

خواص آب برنج آشنا می شوید. لطفاً با ما همراه باشید.
اندر فواید آب یا لعاب برنج

متخصصان انجمن تغذیه اسپانیا تأکید کرده اند برنج یک ماده غذایی سرشار 
از نشاسته است که میزان پروتئین پایینی دارد )۷ درصد( اما در عین حال حاوی 
میزان قابل توجهی نیاسین یا همان ویتامین B۳ و ویتامین B۶ است. در نتیجه 
نوشیدنی حاصل از برنج می تواند یک گزینه سالم و سرشار از ویتامین باشد. 
بنابراین می توانید با مصرف آب یا شیر برنج مواد مغذی ذکر شده را جذب کرده 
و سلامتی عمومی بدنتان را ارتقا دهید. از طرف دیگر، توجه داشته باشید که با 
زدن این ماده معجزه گر به پوستتان باعث تمیزی، نرمی و رطوبت بخشی هر چه 

بیشتر آن شده و ظاهرش را بهبود خواهید بخشید.

با این حال باید به برخی نکات مهم توجه کنید. برخلاف باورهای قدیمی، 
این نوشیدنی مفید نباید حاصل خیس کردن برنج باشد بلکه شما می توانید 
با جوشاندن و پختن برنج با آب به یک نوشیدنی بسیار مفید دست پیدا کنید. 
برخی افراد از نوشیدنی برنج برای رفع مشکلات جزئی مانند اسهال استفاده 
می کنند؛ اما برخی دیگر این نوشیدنی را به طور مرتب مصرف می کنند تا 
مواد مغذی بیشتری به بدنشان برسانند. واقعیت این است که مصرف منظم 
این نوشیدنی در چهارچوب یک تغذیه و سبک زندگی سالم فواید زیادی برای 

سلامتی تان دارد.
آب برنج: منبع انرژی خوب

آغاز یک روز با نوشیدن یک لیوان آب برنج یکی از بهترین روش ها برای بهره مند 
شدن از خواص آن است تا روزی پرانرژی و باطراوتی را شروع کنید. این نوشیدنی 
سرشار از کربوهیدرات است. یعنی اینکه به بدن انرژی مورد نیازش را می رساند. 
توصیه می شود بخصوص مواقعی که از نظر جسمی و روحی احساس خستگی 

می کنید این نوشیدنی را در برنامه غذایی تان بگنجانید.
آب برنج: سرشار از ویتامین ها و مواد معدنی

برنج در روند پخته شدن میزان زیادی از ویتامین ها و مواد مغذی خود را به آب 
 ،B می دهد. بنابراین آبی که برنج در آن می جوشد سرشار از ویتامین های گروه
اسیدفولیک و برخی مواد معدنی ضروری است. به همین دلیل توصیه می شود 
که با برنج سفید این نوشیدنی را تهیه کنید. چون این نوع برنج در روند پخت 
بیشترین میزان مواد مغذی را آزاد می کند. این نوشیدنی برای ورزشکاران بسیار 
مفید است. در واقع نوشیدنی برنج یک جایگزین سالم و ساده برای دریافت 

دوباره مواد مغذی است که بدن در حین ورزش کردن از دست می دهد.
آب برنج: برای پیشگیری از بروز یبوست

میزان بالای فیبر و آب موجود در این نوشیدنی برای نرم شدن حرکات روده 

مؤثر بوده و به تسریع روند دفع کمک زیادی می کند. بنابراین اگر از یبوست رنج 
می برید برای پیشگیری از این نوشیدنی استفاده کنید. مهم تر اینکه نشاسته 
موجود در این نوشیدنی برای رشد و بهبود وضعیت فلور روده بسیار مفید است.

آب برنج: برای پیشگیری از دهیدراته شدن بدن
دهیدراته شدن بدن به این معنی است که بدن آب خود را از دست بدهد 
عملکرد  می تواند  وضعیت  این  است.  هشداردهنده  و  خطرناک  بسیار  که 
دستگاه های مهم و حیاتی بدن را به خطر بیندازد. برخی از بیماری ها، تعریق 
زیاد و عوامل دیگر زمینه را برای بروز دهیدراته شدن بدن مهیا می کنند. از 
آنجایی که آب برنج سرشار از مواد معدنی ضروری است می تواند یک انتخاب 

مناسب برای تأمین آب بدن در شرایط دهیدراته شدن باشد.
آب برنج: برای مقابله با تب

در اکثر فرهنگ های آسیایی در حین تب از آب برنج برای مقابله با از دست 
رفتن آب بدن استفاده می شود. مصرف این نوشیدنی باعث می شود بدن مواد 

مغذی مورد نیاز را جذب کند و روند بهبودی بیمار و قطع تب سرعت بگیرد.
آب برنج: برای مقابله با اسهال

یکی از موارد معروف و پرکاربرد نوشیدنی برنج برای مقابله با اسهال است. 
کودکان  و  بزرگسالان  اسهال  کردن  برطرف  برای  نوشیدنی  این  از  می توان 
استفاده کرد. چون می تواند با درد، کرامپ ها یا دل پیچه ناشی از اسهال و علائم 
دیگر مقابله کند. آب برنج سرشار از نشاسته است و به همین دلیل هم از مخاط 

روده که بر اثر اسهال آسیب می بینند محافظت می کند.
آب برنج: برای محافظت از پوست در برابر اشعه های مضر آفتاب

آب برنج به دلیل دارا بودن ترکیبی به نام »اوریزانول« برای محافظت از پوست 
در برابر اثرات منفی اشعه ی ماورای بنفش خورشید مؤثر است. این نوشیدنی 
همچنین سرشار از عنصری به نام »ایوزیتول« است که باعث ساخت سلول هایی 

می شود که بروز علائم پیری را به تأخیر می اندازند.
روش تهیه آب برنج

همان طور که گفته شد بهترین روش این است که آب برنج را از طریق پختن به 
دست بیاورید نه از طریق خیساندن برنج در آب.

مواد لازم:
برنج سفید نصف لیوان معادل ۱۰۰ گرم

آب یک لیتر
روش تهیه:

آب را بجوشانید و سپس برنج را به آن اضافه کنید. اجازه دهید برنج ها به مدت 
۲۰ تا ۲۵ دقیقه و با حرارت ملایم پخته شوند. سپس آن را آبکش کنید و آب به 

دست آمده را در یک شیشه تمیز بریزید.
روش مصرف:

بهتر است که ابتدا به صورت ناشتا یک استکان از این نوشیدنی میل کنید و 
اگر تمایل داشته باشید در طول روز هر زمان که مایل بودید نیز از آن بنوشید. 
برای استفاده موضعی از آب برنج برای هدف زیبایی پوست کافیست که آن را در 
یخچال قرار دهید تا کاملًا خنک شود و سپس با یک گلوله پنبه به پوست بزنید.

گفتنی است که در برخی از کشورها مقداری دارچین و عسل نیز به این 
نوشیدنی اضافه می کنند تا طعم آن دل چسب تر شود. همچنین می توانید از این 

نوشیدنی در تهیه اسموتی ها و یا برای خوردن میوه های خشک استفاده کنید.

نوشیدنی برنج + روش تهیه؛

آب برنج: اکسیری که باید بهتر بشناسید

آغاز روز با یک وعده صبحانه بسیار کوچک می تواند احساس 
گرسنگی در ادامه روز را به همراه داشته و در نهایت به پرخوری 

در وعده های غذایی ناهار و شام منجر شود. 
خوردن یک صبحانه مغذی و متعادل یکی از توصیه های 
همیشگی بسیاری از کارشناسان و متخصصان تغذیه برای 
یک  است.  وزن  کاهش  مانند  مختلف  فواید  از  بهره مندی 
زمانی  مدت  برای  پری  و  سیری  احساس  به  خوب  صبحانه 
طولانی تر کمک کرده، بدن را با مواد مغذی که به آنها نیاز دارد 
تغذیه می کند، و می تواند انرژی مورد نیاز فرد را در طول روز 

تامین کند.
به نقل از "ایت دیس در شرایطی که صبحانه یکی از مهم ترین 
وعده های غذایی روزانه محسوب می شود اما برخی اقدامات 
می تواند این وعده غذایی مفید را نیز به عاملی برای افزایش 

وزن تبدیل کند.
میزان ناکافی پروتئین در وعده غذایی صبحانه می تواند به 
احساس گرسنگی در ادامه روز منجر شود. به گفته مکنزی 
این شرایط ممکن است در نهایت  برگس متخصص تغذیه، 
مصرف کالری های اضافه در ادامه روز را به همراه داشته باشد. 
شما می توانید خوراکی های مورد علاقه خود در وعده غذایی 
صبحانه را با پروتئین بدون چربی ترکیب کنید تا احساس سیری 
را برای مدت زمان طولانی تری تجربه کنید. به عنوان مثال، شما 
می توانید موز را با کره مغزدانه ها یا یک کاسه غلات صبحانه را با 

یک تخم مرغ پخته مصرف کنید.
غذاهای سرشار از قند مصرف می کنید

به گفته ادیسون اونیل مربی شخصی، پس از بیدار شدن از 
خواب بهتر است از مصرف خوراکی های سرشار از قند یا چربی 
اشباع پرهیز کنید زیرا این کار می تواند بر سلامت کبد تاثیرگذار 
باشد. همچنین، شما باید مواد غذایی سالم و کامل را مصرف 
کنید زیرا این کار به تقویت متابولیسم بدن در طول روز کمک 

خواهد کرد.
فقط کربوهیدرات مصرف می کنید 

با  ای  صبحانه  تغذیه،  متخصص  کیمبال  مولی  گفته  به 
تواند  یا فقط کربوهیدرات ها می  محوریت کربوهیدرات ها 
خیلی زود موجب بروز احساس گرسنگی در شما شود. حتی 

گزینه هایی مانند غلات صبحانه، شیر، میوه ها، اسموتی های 
میوه و بسیاری از برندهای ماست و گرانولا بار که سالم به نظر 
می رسند، به طور معمول گزینه های سرشار از کربوهیدرات با 

محتوای پروتئین یا چربی کم هستند.
البته کربوهیدرات ها بد نیستند اما باید در کنار آنها به مصرف 
پروتئین و چربی نیز توجه داشته باشید. ما می توانیم اغلب از 
کاهش مقدار کربوهیدرات ها و افزودن پروتئین و چربی به وعده 
غذایی صبحانه سود ببریم. به عنوان مثال، شما می توانید به 
جای دو وافل همراه با شربت بدون قند، یک وافل غلات کامل 
با کره مغزدانه ها یا یک برش نان غلات کامل همراه همراه با 

مقداری آووکادو و یک تخم مرغ را انتخاب کنید.
صبحانه نمی خورید 

به گفته سندی یونان بریکومتخصص تغذیه، جا انداختن 

وعده غذایی صبحانه همواره به افزایش وزن منجر نمی شود، 
اما عدم مصرف صبحانه می تواند به پرخوری در وعده های 
غذایی بعدی و در نهایت افزایش وزن منجر شود. اگر هنگام 
صبح احساس گرسنگی نمی کنید، مصرف یک میان وعده 
برای کمک به احساس سیری تا زمان ناهار و کاهش احتمال 
پرخوری را مد نظر قرار دهید. اگر هنگام صبح زمان کافی برای 
صبحانه خوردن ندارید، مصرف خوراکی هایی که می توان آنها 
را در زمانی کوتاه آماده کرد مانند یک اسموتی یا نان غلات 
کامل همراه با کره مغزدانه ها را مد نظر قرار دهید. این کار می 

تواند احتمال پرخوری در ادامه روز را کاهش دهد.
یک وعده غذایی متعادل را مصرف نمی کنید 

متعادل نبودن وعده غذایی صبحانه می تواند به افزایش وزن 
شما منجر شود. به عنوان مثال، اگر فقط پنکیک مصرف کنید، 

احتمالا به میزان کافی پروتئین یا فیبر دریافت نخواهید کرد. 
پروتئین و فیبر به احساس سیری کمک کرده و از پرخوری 
در ادامه روز جلوگیری می کنند. افزودن خوراکی های حاوی 
پروتئین مانند تخم مرغ یا سوسیس و خوراکی های سرشار از 
فیبر مانند موز به پنکیک در کنار مقداری عسل به جای شربت 

های شیرین می تواند یک وعده غذایی کامل را شکل دهد.
تنها غلات صبحانه مصرف می کنید 

به گفته سیلویا کارلی متخصص تغذیه، غلات صبحانه در 
بیشتر موارد حاوی آردهای پالایش شده و افزودنی هایی غذایی 
مصنوعی هستند. همچنین، آنها اغلب سرشار از شکر هستند 
که افزایش فوری سطوح انرژی را به همراه دارد اما در ادامه با 
همان سرعت نیز موجب افت قند خون می شود. ترکیب کردن 
مقداری پروتئین و چربی های سالم با غلات صبحانه می تواند 

از این شرایط پیشگیری کند.
کالری بسیار کمی مصرف می کنید 

به گفته ریچل فاین متخصص تغذیه، آغاز روز با یک وعده 
صبحانه بسیار کوچک می تواند احساس گرسنگی در ادامه روز 
را به همراه داشته و در نهایت به پرخوری در وعده های غذایی 
ناهار و شام منجر شود. برای مقابله با این شرایط باید تعادل را مد 
نظر قرار دهید. صبحانه شما باید حاوی پروتئین، کربوهیدرات 
ها و چربی باشد. به عنوان مثال، به جای مصرف تنها سفید 
تخم مرغ می توانید یک تخم مرغ پخته کامل را همراه با چند 
با  که  زمانی  کنید.  مصرف  کامل  غلات  نان  و  آووکادو  برش 
کربوهیدرات های انرژی زا از نان غلات کامل ترکیب می شوند، 
چربی های غیر اشباع دوستدار قلب از آووکادو و پروتئین موجود 
در تخم مرغ موجب احساس سیری و رضایت بیشتر تا زمان 

وعده غذایی بعدی خواهند شد.
بیش از حد سریع غذا می خورید

به گفته شانون هنری متخصص تغذیه، سریع غذا خوردن 
می تواند به افزایش کالری های مصرفی منجر شود. آرام غذا 
خوردن، افزودن پروتئین به صبحانه برای احساس سیری در 
طول روز و پرهیز از فواصل طولانی بین وعده های غذایی که 
می تواند تاثیر منفی بر سطوح انرژی شما داشته باشد را مد نظر 

قرار دهید.

صبحانه شما حاوی پروتئین کافی نیست 

وقتی صبحانه موجب افزایش وزن می شود 

ویتامین دی یکی از ویتامین های ضروری برای سلامت بدن شماست. مقادیر 
کم این ویتامین شما را در معرض خطر ابتلا به عفونت، افسردگی و کاهش تراکم 

استخوان قرار می دهد. 
نقش مهم ویتامین دی در افزایش جذب کلسیم و بهبود عملکرد عضلات، 
قلب و ریه ها ثابت شده است. مطالعات نشان می دهد که مصرف روزانه 1200 
واحد از این ویتامین، با تقویت سیستم ایمنی بدن، خطر ابتلا به بیماری های 
ویروسی بخصوص آنفلوآنزا را کاهش می دهد. بسیاری از فواید دیگر مصرف 

مقادیر کافی ویتامین دی، از این قرارند:
بهبود سلامت استخوان ها: ویتامین دی در جذب دو ماده معدنی کلسیم 
و فسفات نقش اساسی دارد. این دو ماده معدنی برای سلامتی استخوان ها 
ضروری اند. نرم و شکننده شدن استخوان ها از علائم فقر ویتامین دی در 
بدن است. جلوگیری از پیشرفت آلرژی در نوزادان: سطوح پایین ویتامین دی 
در بدن با خطر ابتلا به واکنش های آلرژیک بخصوص آسم و اگزما در نوزادان 
ارتباط دارد. تحقیقات نشان می دهد که ویتامین دی از ابتلا به آسم و آلرژی در 

مراحل اولیه زندگی جلوگیری می کند و منجر به کاهش علائم این بیماری ها 
در کودکان و بزرگسالان مبتلا می شود. کمک به بارداری سالم: مطالعات نشان 
داده اند که میزان ویتامین دی3 در زنان باردار سالم در مقایسه با زنان باردار که 
به پره اکلامپسی مبتلا هستند، به شدت متفاوت است. پره اکلامپسی نوعی 
مشکل در دوران بارداری است، که با فشار خون بالا و آسیب به سایر ارگان ها از 
جمله کلیه مشخص می شود. پره اکلامپسی معمولا بعد از هفته بیستم بارداری 
در خانم هایی با فشار خون نرمال آغاز می شود. حتی افزایش اندک در فشار 
خون می تواند علامتی از پره اکلامپسی در بارداری باشد. بهبود سلامت روان: 
تحقیقات رابطه بین کمبود ویتامین دی و خطر ابتلا به اضطراب و افسردگی را 
ثابت کرده اند. کاهش سطح ویتامین دی با کمبود ماده شیمیایی سروتونین؛ 
هورمون مرتبط با احساس شادی ارتباط دارد. اینطور مشخص شده که استفاده 
از مکمل های ویتامین دی در مبتلایان به افسردگی، علائم این بیماری را به 
طور چشمگیری کاهش می دهد. کاهش خطر ابتلا به سرطان سینه: تحقیقات 
نشان می دهد که سطح کافی ویتامین دی می  تواند خطر ابتلا به سرطان سینه 

را کاهش دهد. مصرف این ویتامین در طول سالهای اولیه بلوغ، خطر ابتلا به 
سرطان سینه پیشرفته را در طول سالهای بعد زندگی کاهش می  دهد. با توجه به 
تحقیق انجام گرفته در نشریه آمریکایی ایپدمیولوژی، زنانی که به میزان کافی در 
معرض آفتاب قرار می  گیرند نسبت به زنانی که به میزان ناکافی در معرض آفتاب 
هستند، خطر ابتلا به این سرطان را به نصف کاهش می  دهند. سلامت عروق 
خونی: یک تحقیق جدید نشان می  دهد، مصرف دوزهای بالای ویتامین دی 
عروق را منعطف  تر نگه می  دارد که می  تواند به طور بالقوه خطر بیماری قلبی، 
حمله قلبی و سکته را کاهش دهد. کاهش علائم سندرم روده تحریک پذیر: 
طبق گفته محققان دانشگاه شفیلد جذب مکمل ویتامین دی ممکن است 
بعضی از علائم سندرم روده تحریک پذیر مانند درد شکمی، التهاب، اسهال و 
یبوست را از بین ببرد. این علائم می  تواند کیفیت زندگی یک فرد را کاهش دهد. 
این یافته  ها نشان می  دهد که همه افراد مبتلا به سندرم روده تحریک پذیر باید 
میزان ویتامین دی خود را آزمایش کنند و اکثریت آنها باید از مکمل استفاده 

کنند.

ویتامین دی چطور می تواند تضمین کننده سلامت باشد؟ 

در گفتگو با یک متخصص تغذیه عنوان شد؛

اهمیت مصرف کربوهیدرات ها

گفت:  ها،  کربوهیدرات  مصرف  اهمیت  به  اشاره  با  تغذیه  متخصص  یک 
کربوهیدرات ها در افزایش جذب پروتئین و تقویت سیستم ایمنی نقش بسیار مهمی را 

ایفا می کنند و حذف آنها از وعده های غذایی غلط است.
افزود:  کربوهیدرات ها  مصرف  نحوه  و  اهمیت  خصوص  در  اولیایی،  شهاب 
کربوهیدارت ها یکی از گروه های اصلی غذایی و درشت مغذی هستند که ما برای 
سلامتی به آنها نیاز داریم مهمترین عملکرد کربوهیدرات ها شکل سوختی آنهاست، 
درواقع کربوهیدارت ها مانند یک سوخت انرژی سلول ها، اندام ها و بدن را تأمین 

می کنند.
این متخصص تغذیه با اشاره به اینکه کربوهیدارت ها به دو دسته ساده و پیچیده 
تقسیم می شوند اظهار کرد: کربوهیدرات های ساده به سرعت به عنوان منبع انرژی 
در سطح بدن استفاده می شوند که یک الی دو مولکول قند در ساختار شیمیایی آنها 
وجود دارد که به آنها منوساکارید گفته می شود در واقع اصلی ترین کربوهیدارت ها 
در این دسته گالاکتوز، فروکتوز و گلوکز است که به صورت طبیعی در میوه ها، لبنیات 
وجود دارند و به سرعت می توانند قند بدن را تأمین کنند؛ دی ساکارید ها هم شامل 
مالتوز، لاکتوز و ساکاروز هستند که در بدن باید شکسته شوند و به گلوکز تبدیل شوند.
وی عنوان کرد: کربوهیدرات های پیچیده در واقع شامل نشاسته و فیبر هستند 
که در ساختار شیمیایی آنها سه یا بیشتر از این تعداد در آنها مولکول قند وجود دارد 
که این درشت مغذی ها نیازمند زمان بیشتری برای هضم و جذب هستند مثل برنج، 
حبوبات، سبزی جات، غلات و ماکارانی جز غذاهایی هستند که کربوهیدرات پیچیده 

را فراهم می کنند.
اولیایی در پاسخ به این سوال که کربوهیدارت ها چه عملکردی دارند بیان کرد: 
کربوهیدرات ها عملکرد بسیار زیادی دارند یکی از مهمترین آنها این است که انرژی و 
سوخت مورد نیاز بدن را تأمین می کنند در واقع کربوهیدرات ها به گلوکز شکسته که 
گلوکز به سراسر بدن به خصوص مغز راه پیدا می کند و انرژی آن را تأمین می کنند؛ 
چنانچه مقادیر بیشتری از کربوهیدرات در بدن باشد که بیش از انرژی مورد نیاز بدن 
باشد به شکل گلیکوژن در کبد و ماهیچه ها ذخیره شده یا به چربی تبدیل شده و به 

صورت ذخیره برای بدن باقی می مانند.
اهمیت مصرف کربوهیدرات ها برای بدن

وی افزود: از دیگر کارکردهای کربوهیدرات ها در بدن افزایش جذب پروتئین است 
که تعادل بین این دو برای بدن بسیار مهم است چراکه سبب می شود از پروتئین 
که یک درشت مغذی است محافظت شود چنانچه ما به اندازه کافی کربوهیدرات 
مصرف نکنیم پروتئین ها و بعضاً چربی ها به انرژی تبدیل می شوند تا سوخت بدن 
تأمین شود به بیان دیگر پروتئین ها از دست می روند به همین دلیل است که مصرف 

کربوهیدرات ها اهمیت بسیار زیادی دارد.
اولیایی اظهار داشت: فیبرها هم جز کربوهیدرات های پیچیده هستند و برای 
سیستم گوارش، حفظ باکتری های مفید روده و کنترل چربی های ورودی بسیار مفید 

هستند همچنین در پیشگیری از بروز بیماری های قلبی-عروقی کمک می کنند.
این متخصص تغذیه با بیان این نکته که مصرف کربوهیدرات ها به تقویت سیستم 
ایمنی بدن کمک می کند گفت: همانطور که گفته شد کربوهیدرات ها وظیفه تأمین 
انرژی را بر عهده دارند و اگر این کار انجام نشود طبیعی است که سیستم ایمنی 
بدن نیز با ضعف مواجهه می شود همچنین کربوهیدرات ها وظیفه تأمین قسمتی 
از پروتئین ها و ویتامین ها را برای بدن دارند به همین دلیل ما توصیه می کنیم تأمین 
خصوصاً  بسپاریم  کربوهیدرات ها  به  را  روزانه  انرژی  از  درصد  الی ۶۰  مقدار ۵۰ 
کربوهیدرات های پیچیده و کمتر از ۱۰ درصد به کربوهیدرات های ساده مثل قند و 

شکر اختصاص پیدا کند.
اولیایی در آخر تصریح کرد: حذف کربوهیدرات ها برای کاهش وزن درست نیست 
چراکه بدن را به سمت افزایش کتون و کتوزیست شدن پیش می برند که باعث سردرد، 
سرگیجه و مشکلات عصبی می شوند بنابراین از این گروه باید به اندازه استفاده شود 
مصرف غلات سبوس دار مانند جو دو سر، آرد گندم سبوس دار، نان سنگک، برنج 
قهوه ای، میوه ها، سیب زمینی و حبوبات همچنین غلات حاوی فیبر به دلیل اینکه 
از ارزش غذایی بالایی برخوردارند به خصوص برای افرادی که با اضافه وزن مواجه 

هستند بسیار مناسب است و حتی باعث کاهش وزن آنها هم می شود.

مدیر گروه پزشکی ورزشی دانشگاه علوم پزشکی ایران :

ورزش با کرونا چه می کند؟
مدیر گروه پزشکی ورزشی دانشگاه علوم پزشکی ایران گفت: با ۳۰ دقیقه ورزش 
روزانه، سیستم ایمنی بدن در مقابله با هر نوع بیماری بویژه ویروس کرونا تقویت 

خواهد شد. 
»علی مظاهری نژاد« با بیان اینکه برای حفظ سلامتی و تقویت سیستم ایمنی بدن 
باید از تغذیه و خواب مناسب نیز برخوردار بود، افزود: به رغم اینکه هیچگونه ورزشی را 
در فضاهای بسته توصیه نمی کنیم، ورزش در فضای باز نیز باید با رعایت پروتکل های 

بهداشتی و فاصله مناسب اجتماعی انجام شود.
وی با بیان اینکه توصیه سازمان بهداشتی جهانی نیز مبنی بر انجام حرکات ورزشی 
به مدت حداقل ۱۵۰ دقیقه در هفته است، اظهار داشت: یک فرد آلوده به کرونا 
می تواند در مدت زمان کمتر از ۱۰ دقیقه افراد حاضر در یک فضای بسته را به ویروس 
کرونا آلوده کند که به همین منظور ورزش کردن در فضای بسته را به هیچ عنوان 

توصیه نمی کنیم.
مظاهری نژاد در پاسخ به این سوال که بهترین زمان برای ورزش چه ساعتی خواهد 
بود، گفت: با توجه به آلودگی هوا و در صورت نداشتن هرگونه بیماری قلبی و نیز برای 

سنین زیر ۵۰ سال اوایل صبح زمانی مناسبی است.
این متخصص پزشکی ورزشی با تاکید بر اینکه سازمان بهداشت جهانی نیز استفاده 
نکردن از ماسک در فعالیت های شدید ورزشی را توصیه می کند، ادامه داد: به این 

دلیل نیز به هیچ عنوان نباید در فضای بسته ورزش کرد.
مظاهری نژاد با بیان اینکه افراد آلوده به کرونا به دلیل تحت فشار قرار گرفتن از 
هرگونه فعالیت ورزشی خودداری کنند، افزود: سعی کنید در هنگام ورزش به دفعات 

مکرر از نوشیدن آب دوری نکنید.
وی همچنین در پاسخ به این سوال که آیا استفاده از ماسک سبب کاهش اکسیژن 
خون می شود یا نه گفت: در آخرین مطالعات انجام گرفته توسط جامعه پزشکی 

استفاده از ماسک که سبب کاهش اکسیژن خون می شود ثابت نشده است.
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فرودگاه قم را باید یکی از پروژه های رکورددار بلاتکلیفی در کشور به شمار آورد، 
پروژه ای که با هزار امید و آرزو کلنگ خورد، متوقف شد و اکنون در تلاش است تا به 

باند عادی سازی روند خود بازگردد. 
شاید تا همین چند وقت پیش »بلاتکلیف«، بهترین و مختصرترین واژه ای بود که 
می توانست وضعیت فرودگاه قم را به تصویر بکشد، اما به نظر می رسد روند فعلی 

پیگیری ها، گفتگوها و تعامل ها در حال ختم به خیر شدن این پروژه است. 
بهمن ماه 89 بود که یکی از نمایندگان قم در مجلس شورای اسلامی خبر از صدور 
مجوز احداث فرودگاه اختصاصی برای قم داد و عنوان کرد که این کار را بخش 
خصوصی در منطقه گردشگری طرلاب در فاصله حدود ۲۵ کیلومتری شهر انجام 
می دهد. همان روزها بود که استاندار وقت قم جلسه ای فوق العاده تشکیل داده و 
مقدمات انتخاب یکی از فعالان حوزه گردشگری قم را به عنوان سرمایه گذار پروژه 
شهر گردشگری طرلاب و فرودگاه قم آغاز کرد. تفاهم نامه ساخت فرودگاه و دهکده 
گردشگری طرلاب در منطقه سلفچگان قم بین شرکت ارم کیش و استانداری قم 
منعقد و قرار بود طبق این تفاهم فرودگاه، هندلینگ خدمات هوایی و فرودگاهی، 
توقفگاه هواپیما )اپرون(، آشیانه پرواز، برج مراقبت پرواز، ساختمان رادار، آشیانه 
نگهداری و تعمیر هواپیما، هواشناسی، آتش نشانی، هتل های سه تا پنج ستاره و 
همچنین پیش بینی ساخت مراکز توریستی درمانی )ساخت مراکز درمانی( ازجمله 

طرح های اصلی ساخت شهرک فرودگاهی در قم باشد.
شتاب زدگی در کلنگ زنی فرودگاه

حجت الاسلام موسی پور استاندار وقت قم تمام قدرت، اعتبار و توان خود را در 
آن روزها به خرج داد تا کلنگ فرودگاه بین المللی خصوصی شهر را در دهه فجر و 
همزمان با سالگرد پیروزی انقلاب بر زمین بزند. موسی پور هر دو روز یکبار جلساتی 
را با بسیج تمام مدیران کل مرتبط به این پروژه تشکیل داد تا مجوزهای لازم و 
مقدمات برای کلنگ زنی فراهم شود؛ اگرچه در اصل جز مجوز احداث فرودگاه 

مجوز دیگری صادر نشد و همین شد پاشنه آشیل این پروژه بی سرانجام در قم.
موسی پور آن روزها برپایه قدرت و توان مدیریتی خود بالاخره پروژه را به کلنگ 
زنی رساند و ۲۲ بهمن 89 علی لاریجانی رئیس وقت مجلس کلنگ احداث فرودگاه 
بین المللی قم را در منطقه گردشگری طرلاب به زمین زد؛ پروژه ای که آغاز آن 
سبب خرسندی اهالی قم و از جمله عُلَما و آیات عظام بود، چراکه معتقد بودند اگر 
فرودگاه قم احداث شود، وضعیت قم بهتر و استقبال داخلی و خارجی و بویژه برای 
زیارت اماکن زیارتی آن بیشتر خواهد شد و همین امر، روند پیشرفت شهر و استان را 
نیز سرعت خواهد بخشید. از همان ماه های ابتدایی شروع عملیات عمرانی پروژه 
اگرچه سرمایه گذار سرعت نسبتا خوبی در اجرای پروژه داشت، اما بیشتر از اینکه 
نگاه سرمایه گذار به احداث و اتمام فرودگاه باشد به فکر کسب درآمد و ساخت 
شهر گردشگری طرلاب بود و همین امر موجب بالاگرفتن بحث و اختلاف بین 
سرمایه گذار و استاندار قم شد و نهایتا برکناری موسی پور از استانداری قم به یکباره 
قدرت پشتیبان پروژه را کنار زد و با پایان عمر کاری دولت دهم هر روز بر مشکلات 

فرودگاهی که چیز زیادی از آن ساخته نشده آغاز شد.
 چالش اول: معارض ها و عدم واگذاری زمین های منابع طبیعی

پروژه فرودگاه قم در ۲۵ کیلومتری جاده قم - سلفچگان در حالی به ۱۰ سالگی 
کلنگ زنی خود رسیده است که قرار بود علاوه بر امکانات زیرساختی هر فرودگاه 
بر اساس اقتضائات روز، عملا به یک شهر فرودگاهی با امکاناتی مانند هتل، بازار 
خرید، شهر غذا، شهر بازی و دهکده ورزشی تفریحی برای جذب هرچه بهتر 
مسافران و گردشگران تبدیل شود. و اما مدتی که از کلنگ زنی و آغاز نسبی پروژه 
برای تدارک زیرساخت ها گذشت، مشخص شد که زمین های واگذار شده برای 
عملیاتی شدن فرودگاه در قم، مُعارضانی از صنوف مختلف و از جمله صنعت 
و کشاورزی و مانند آن دارد که به نوعی متاثر از شتاب زدگی مدیران وقت در آغاز 

عملیات اجرایی پروژه و عدم تدبیر آینده و صدور مجوزهای لازم بود.
 چالش دوم: فروش زمین بدون مجوز به مردم به بهانه سرمایه گذاری

چالش دیگر این پروژه همین شهر گردشگری و فرودگاهی بود؛ سرمایه گذار از 
همان ابتدا شروع به ساخت غرفه هایی در این شهر کرد و با تبلیغات گسترده نسبت 
به فروش آنها و جذب سرمایه گذار برای پروژه ای که زمین هایش در اختیارش نبود 
اقدام کرد و به بار مشکلات پروژه افزود. به گزارش خبرگزاری فارس ،این چنین بود 
که دستگاه قضا با شکایت شاکیان خصوصی، دستور توقف پروژه را صادر کرد، 
حُکمی که حدود ۴ سال بعد از کلنگ زنی اجرایی شد. محمد اسلامی، وزیر راه و 
شهرسازی اخیرا در مراسمی در جمع خبرنگاران، ساخت فرودگاه قم از سوی بخش 
غیر دولتی در قم را مورد توجه قرار داده و از مسوولان استان خواسته تا مشکل 
قضائی آن را حل کرده و آن را در اختیار وزارت راه و شهرسازی قرار دهند تا نسبت به 

تکمیل و راه اندازی آن اقدام شود.
اسلامی: فرودگاه را دراختیار ما بگذارید تا تکمیلش کنیم

وزیر راه و شهرسازی با اشاره به مدل های گوناگون راه اندازی این پروژه،گفت: در 
شرکت فرودگاه های کشور، مدل های متفاوتی برای استفاده از بخش خصوصی 
و مشارکت های مردمی طراحی شده که طبق آن بخش حاکمیتی با وزارت راه و 
شهر سازی است و بخش های اجرایی آن از سوی شرکت های مختلف اداره خواهد 

شد و ما آمادگی خود را از ابتدای وزارت به استاندار و نمایندگان قم برای راه اندازی 
فرودگاه اعلام کرده ایم. البته در این روزها خبرهای امیدوارکننده ای از مسؤولان 
قم درباره موضوع فرودگاه به گوش می رسد، آن جا که استاندار قم در جمع برخی 
مدیران و مسؤولان از گفتگوهای سازنده با قوه قضائیه برای حل مشکل و با پیگیری 

شخص رئیس کل دادگستری استان قم خبر داد.
نمایندگان قم در مجلس شورای اسلامی هم طی این سال ها بارها بر ضرورت رفع 
مشکل فرودگاه قم و تکمیل آن و تعیین تکلیف سرمایه گذاران تاکید کرده و امور 

قانونی مرتبط با آن را پیگیری کرده اند. 
 فرودگاه قم در آستانه رفع مشکلات 

بهرام سرمست در خصوص آخرین وضعیت پیگیری ساخت و حل مشکلات 
فرودگاه قم اظهار کرد: جلسات مفیدی در این باره در وزارت کشور تشکیل و پرونده 
از وضعیت گذشته خود یعنی پیگیری آن در ستاد هماهنگی مبارزه با مفاسد 

اقتصادی خارج شده است تا بتواند به روند طبیعی و عادی خود بازگردد.
استاندار قم در عین حال ابراز امیدواری کرد توافق ها و تفاهم ها برای رفع این 
نتایج دقیق  به محض روشن  شدن  باشد و قول داده که  مشکل تداوم داشته 

گفتگوها، همه اطلاعات لازم به سمع و نظر مردم برسد.
بررسی پرونده فرودگاه در قم

و اما مدیرکل مدیریت عملکرد، بازرسی و امور حقوقی استانداری قم نیز درباره 
پروژه فرودگاه این استان به خبرنگار فارس در قم گفت: باید گفت این پرونده عملا 
به پرونده ای تبدیل شده بود که خارج از استان پیگیری می شد و إن شاء الله قرار 
است در آینده ای نزدیک و با خِرَد جمعی و تدبیر مقامات عالی و استانی، به استان 
بازگردد. محمود علیپور همچنین اضافه کرد: به هر حال پروژه فرودگاه قم ابهاماتی 

داشت که بحمدالله این ابهامات در حال رفع شدن است.
وی ابراز امیدواری کرد این پرونده در آینده ای نزدیک و حتی در همین دولت به 
روال عادی و طبیعی خود بازگردد تا ادامه مسیر پیگیری ها در خود استان و با برنامه 

ریزی و نظارت و پیگیری مقاات استان پیش برود.
علیپور در عین حال فرودگاه قم را یکی از ویترین های سرمایه گذاری در این 

استان خواند و بر حفظ حقوق سرمایه گذاران در این پروژه تأکید کرد.
کاش زمین های ملی واگذار می شد! 

همه این سخنان نشان می دهد که فرودگاه قم در حال طیّ طریق برای بازگشتن 
به مسیر عادی خود است، امری که البته می شد در زمان خود و با دقت در واگذاری 
اراضی به این حال و روز نیفتد. این نکته را نماینده مردم قم در مجلس شورای 
اسلامی و عضو هیئت رئیسه این مجلس یعنی احمد امیرآبادی فراهانی در ارائه 
گزارش طرح الکترونیکی شدن واگذاری اراضی ملی مطرح کرد و بیان کرد: اگر 
این سامانه در زمان مقدمات پی ریزی فرودگاه قم می بود، شاید این مشکلات پیش 
نمی آمد. پس از پایان کار دولت دهم پروژه فرودگاه قم و منوریل پروژه های کلانی 
هستند که علی رغم اینکه تبلیغات زیادی دور و بر آنها بود و دولت بارها خبر از افتتاح 
آنها در زمانی اندک و تحول شهری در قم می داد چون آینه دق جلوی روی مردم 
مانده است. چه بسا اینکه در پروژه فرودگاه به طور مستقیم مبالغ هنگفتی از جیب 
مردم به پشتوانه اعتماد به دولت بیرون کشیده شده و سرمایه گذاران خرد پروژه 
پس از سال ها دستشان به جایی بند نیست، در حالی که در هر بخشی سرمایه 
گذاری کرده بودند امروز سرمایه های کلانی داشتند. حال بگذریم از سرمایه اعتماد 
عمومی که از مردم قم کاسته شد و چه امیدهایی که در دل ها برای رشد اقتصادی 

در بر افتتاح فرودگاه ناامید شد.  
به هر حال به نظر می رسد همه چیز درباره فرودگاه قم، در تعامل قوای سه گانه 
و بویژه دو قوه قضائیه و مجریه در حال تعیین تکلیف است تا قم بعد از گذشت ۲۰ 
سال از استان شدن و ۱۰ سال از کلنگ زنی فرودگاه، از ب در این امر خارج شود و 
همه مردم و بویژه زائران و گردشگران شاهد افتتاح این پروژه مهم زیرساختی باشند. 
اینجاست که مسوولان به جای هر چیزی باید متوجه باشند و نشان دهند که باید 

مردم اولویت تصمیماتشان هستند. 

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری  قم خبرداد

اختصاص56۰ هکتارزمین در پردیسان 
به طرح اقدام ملی مسکن 

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم گفت: زمینی به مساحت ۵۶۰ 
هکتار در شهرک پردیسان به طرح اقدام ملی مسکن اختصاص داده شد که 

پاسخگوی تمام متقاضیان این طرح است. 
محسن بهشتی افزود: طرح اقدام ملی مسکن از طرح های اولویت دار دولت و 

سهم استان قم در این طرح ساخت حدود ۱۳ هزار و ۵۰۰ مسکن است.
شهرک پردیسان در منطقه هشتم شهرداری قم و در جنوب غربی این شهر قم 
واقع  شده است، این منطقه در سال ۱۳۷۷ توسط وزارت مسکن و شهرسازی وقت 

تاسیس و در سال ۱۳9۰ به یکی از مناطق شهرداری قم تبدیل شد.
وی اضافه کرد: به دلیل کمبود اراضی دولتی در استان قم و امکان بارگذاری 
بیشتر در شهر جدید امیرکبیر، به متقاضیان قمی اجازه ثبت نام در این شهر جدید 
داده شد. وی ادامه داد: حدود ۱۱ هزار و 8۰۰ متقاضی مسکن قمی در شهر 

جدید امیرکبیر ثبت نام کردند که بدون هماهنگی با مسوولان استانی بود.
بهشتی بیان کرد:  استاندار قم مراتب اعتراض را به صورت مکتوب به وزیر راه و 
شهرسازی ارسال و اعلام کردند این آمادگی در استان قم وجود دارد تا برای جبران 

کسری زمین دولتی، الحاق زمین در مراجع قانونی استان صورت گیرد.
وی افزود: با توجه به اسناد بالادستی و طرح تفصیلی شهر، زمینی را برای 
برنامه های توسعه مسکن در آینده و جابه جایی متقاضیانی که در شهر جدید 

امیرکبیر ثبت نام کرده بودند، مشخص نمودیم.
کار  شهر  این  کیلومتری   8۰ در  قمی  شهروندان  ثبت نام  کرد:  تصریح  وی 

کارشناسی و زیبنده و زیبنده مردم این استان نبود.
معاون استاندار قم با اشاره به بررسی مباحث کارشناسی، بیان کرد: زمینی به 
مساحت ۵۶۰ هکتار در کارگروه امور زیربنایی مصوب شد و پس از تصویب در 
شورای برنامه ریزی استان، برای تصویب به شورای عالی شهرسازی ارسال خواهد 
شد. وی افزود: با این اقدام زمین مورد نیاز برای طرح اقدام ملی مسکن به طور 
کامل برای همه متقاضیان استان تامین و دغدغه همشهریان برطرف خواهد شد.

وی خاطرنشان کرد: زمین تامین شده در منطقه پردیسان واقع است و ظرفیت 
احداث مسکن در آن بیش از تعداد متقاضیان مسکن ملی است و امیدواریم این 

زمین نیازهای مسکن در چند سال آینده را نیز پاسخگو باشد.
بهشتی درعین حال گفت: تامین مسکن برای افرادی که مایل به سکونت در شهر 

جدید امیرکبیر هستند نیز طبق برنامه قبلی پیش خواهد رفت.
بافت فرسوده و شهرهای کوچک ظرفیت های بخش مسکن 

وی بیان کرد: برای ساخت مسکن ملی، زمین دولتی نیاز است که این امکان در 
حال حاضر فقط در شهرک پردیسان که محور توسعه شهر قم در اسناد بالادستی 
است، مهیاست. وی بیان کرد: متقاضیانی که در ثبت نام طرح اقدام ملی مسکن، 
شهر جدید امیرکبیر را انتخاب کردند، با مشکلاتی مواجه شدند که از این بابت 
عذرخواهی می کنیم؛ اگر این مساله با استان هماهنگ می شد، نمی پذیرفتیم و در 

شهر قم زمینی تامین می کردیم.
بهشتی گفت: تقویت شهرهای کوچک استان از سیاست های بخش مسکن 
استان است و پنج شهر کهک، قنوات، دستجرد، سلفچگان و جعفریه ظرفیت 
جمعیت پذیری بالایی دارد که می توانیم توسعه دهیم. وی با اشاره به وجود ۱۵۰۰ 
هکتار بافت فرسوده شهری در قم، افزود: با توجه به این که بافت فرسوده قابل احیا، 
نوسازی، بازسازی و بهسازی است و از سوی دیگر امکاناتی از جمله آب، برق، گاز، 
مخابرات، شبکه راه ها و خدمات شهری در این مناطق وجود دارد، تسهیلات و 

مساعدت هایی به مالکان در بافت فرسوده داده می شود.

امیرآبادی نماینده مردم قم:

 زیرساخت های گردشگری قم 
تقویت شود

نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی گفت: قم شهری گردشگری و در 
شاهراه مواصلاتی بسیاری از استان های کشور است و باید زیرساخت های آن 

متناسب با این موقعیت تقویت شود. 
احمد امیرآبادی روز پنجشنبه در جلسه شورای برنامه ریزی و توسعه استان 
بحث های  در  کرد:  بیان  درمان،   کادر  از زحمات  تشکر  و  پرستار  روز  تبریک  با 
گردشگری و مسایل مرتبط با آن منطقه غرب قم با کمبودهایی مواجه است که 
به دلیل موقعیت قرار گرفتن آن در مبادی ورودی شهر باید هرچه سریعتر برطرف 
شود. وی افزود: نیاز است که این موضوع به دلیل اهمیت آن مورد توجه جدی 
مدیران شهری قرار گیرد، در همین رابطه باید از ظرفیت بوستان جوان به شکل 

مطلوب تری استفاده کرد.
وی ادامه داد: هرچه این مسایل بیشتر مورد توجه قرار گیرد از به وجود آمدن 
آسیب های اجتماعی در سطح استان کاسته می شود. امیرآبادی در بخش دیگری 
از سخنان خود بیان کرد: نباید اجازه داده می شد که مردم قم در طرح اقدام ملی 
مسکن برای رفتن به شهرک امیرکبیر ثبت نام کنند، در این رابطه با مسئولان مربوطه 
صحبت شد و پیگیری های لازم برای رفع این دغدغه به وجود آمده، درجریان است. 
وی همچنین تاکید کرد: باید مسایل مرتبط با نوسازی بافت فرسوده نیز در کنار 
اختصاص زمین های جدید برای ساخت مسکن مورد توجه قرار گیرد. وی ادامه 
داد: در طراحی شهری باید خیابان ها و محل عبور و مرور وسیع باشد تا تردد افراد 
و خودروها به آسانی صورت گیرد، همچنین ایجاد زیرساخت  با توجه به شرایط 
هوشمندسازی شهر قم مورد توجه باشد. مدیرکل راه و شهرسازی قم نیز در این 
جلسه بیان کرد: در طرح اقدام ملی مسکن ۱۰ هزار و ۵۱۶ واحد سهم قم بود که 
بیش از 9۵ درصد آن در شهر قم تامین شد اما با توجه به تقاضاهای زیادی که از 
طرف مردم بود مشخص شد ۳8 هزار و ۶۰۰ واحد مورد نیاز استان است. حسن 
صبوری افزود:  برای پاسخگویی به نیازهای مردم در خصوص مسکن۶۳ هکتار از 
انتهای شهرک قدس به شهر الحاق و پنج هزار واحد مسکونی در این منطقه احداث 
خواهد شد. وی با اشاره به این که بحث تامین زمین برای ساخت مسکن در داخل 
محدوده استان پیگیری می شود،  ادامه داد: همه کسانی که در استان متقاضی 
مسکن هستند می خواهند مسکن خود را در قم دریافت کنند و ما این موضوع را 
پیگیری می کنیم. وی بیان کرد: ۵۶۰ هکتار از اراضی منطقه پردیسان به محدوده 
شهری اختصاص می یابد تا در این بخش تقریبا چیزی شبیه محلات مسکن مهر و 

ساخت واحد مسکونی برای متقاضیان به منظور اسکان جمعیت ایجاد شود.
 

رییس سازمان جهاد کشاورزی استان قم مطرح کرد 

حفظ پایداری سطح سبز قم
 با استفاده از گیاهان کم آب بر 

رییس سازمان جهاد کشاورزی استان قم گفت: پایداری سطح سبز مزارع و 
باغات این استان با استفاده از گیاهان کم آب بر و مقاوم در برابر تنش های محیطی 

حفظ می شود. 
عباس پورمیدانی بیان کرد: کشاورزی درقم همواره با چالش کمبود منابع آبی 
و تغییرات شدید دما در زمان های مختلف مواجه است که برای حل این مساله و 
حفظ سطح سبز زمین های استان، استفاده از گیاهان  کم آب بر به عنوان راهکاری 

موثر در دستور کار سازمان جهاد کشاورزی قرار دارد.
وی افزود: استفاده از گیاهان  کم آب بر و مقاوم در برابر تغییرات آب و هوایی، 
بخشی از راهبرد تغییر الگوی کشت قم است که طی سال های اخیر در استان آغاز 

شده و موجب افزایش سطح تولید محصولات بخش کشاورزی خواهد شد.
وی ادامه داد: با اجرای این راهکار، گیاهان کم آب بر بر اساس ارزیابی های صورت 
گرفته به مرور جایگزین گیاهان کشت سنتی، شده و علاوه بر پایداری سطح سبز 

استان،  مصرف آب در بخش کشاورزی تا حد زیادی کاهش پیدا می کند.
پورمیدانی گفت: کشاورزان قمی نیز تاکنون استقبال خوبی از برنامه جایگزینی 
گیاهان پرآب بر با گونه های مقاوم کم آب بر داشته اند و امید است با تلاش کارشناسان 
سازمان جهاد کشاورزی استان برای آشنایی هرچه بیشتر کشاورزان با مزایای کشت 

محصولات جدید این روند به سرعت فراگیر شود.

فرمانده انتظامی استان قم خبرداد

دستگیری 1۷ سارق حرفه ای
 وکشف 83 فقره سرقت

فرمانده انتظامی استان قم از کشف 8۳ فقره سرقت منزل در پی دستگیری 
۱۷ سارق حرفه ای در قم خبر داد و گفت: ارزش اموال مسروقه برابر اعلام نظر 

کارشناسان ۱۶۰ میلیارد ریال اعلام شده است. 
سردارسید محمود میرفیضی اظهارداشت: در پی وقوع چندین فقره سرقت 
منزل در قم و شکایت مال باختگان به پلیس، با توجه به حساسیت موضوع، 
و  آگاهی  پلیس  کارآگاهان  کار  دستور  در  ها  سرقت  این  عاملان  دستگیری 

همچنین مأموران انتظامی کلانتری های سطح استان قرار گرفت.
وی گفت: در ادامه با بررسی جغرافیای جرم و انجام اقدامات پلیسی طی یک 
عملیات منسجم، ۱۷ عضو ۷ باند سرقت منزل شناسایی و با هماهنگی مقام 

قضائی استان دستگیر شدند.
فرمانده انتظامی استان قم در ادامه افزود: متهمان برای انجام تحقیقات به 
پلیس آگاهی استان منتقل و در مواجهه با کارآگاهان در مجموع به 8۳ فقره 

سرقت منزل اعتراف کردند.
سردار میرفیضی با بیان اینکه ۱۰نفر از سارقان غیر بومی و ۷ نفر از آن ها بومی 
هستند، گفت: در بازرسی از منزل متهمان اقلام مسروقه شامل عتیقه جات، طلا 

و لوازم برقی منزل کشف شده است.
فرمانده انتظامی استان قم ارزش اموال مسروقه را برابر اعلام نظر کارشناسان 

۱۶۰ میلیارد ریال اعلام کرد.
سردار میرفیضی در خاتمه از شهروندان خواست، ضمن رعایت هشدارهای 
پلیسی در صورت مشاهده تردد افراد مشکوک و ناشناس در محلات، سریعاً با 

شماره ۱۱۰ تماس و موضوع را به پلیس اطلاع دهند
کشف ۲8 هزار و۵۰۰ لیتر گازوئیل قاچاق

فرمانده انتظامی استان قم ئربخش دیگری ازسخنان خود از کشف ۲8 هزار 
و۵۰۰ لیتر گازوئیل قاچاق به ارزش ۲ میلیارد و 8۰۰ میلیون ریال در منطقه 

"سلفچگان" این استان خبر داد. 
سردارمیرفیضی با اعلام این خبر اظهار داشت: با اطلاع از دپو و نگهداری 
گازوئیل قاچاق در یک کارخانه متروکه و همچنین در خانه باغی در منطقه 
"سلفچگان"، ماموران این فرماندهی در یک عملیات منسجم با هماهنگی 
مقام قضائی و با رعایت موازین شرعی و قانونی وارد مکان های فوق شده 
و در بازرسی به عمل آمده از کارخانه متروکه ۱8هزار و ۵۰۰لیتر و از خانه 
باغ نیز ۱۰هزار لیتر و در مجموع ۲8 هزار و ۵۰۰ لیتر گازوئیل قاچاق کشف 

کردند.
کارخانه  در  رابطه ۳متهم  این  در  کرد:  تصریح  قم  استان  انتظامی  فرمانده 
متروکه و یک متهم در خانه باغ دستگیر و ارزش کالای کشف شده نیز بنابر اعلام 
کارشناسان ۲میلیارد و 8۰۰ میلیون ریال شده است که پس از تشکیل پرونده به 

مراجع قضائی معرفی شدند.

رئیس پلیس فتا استان قم :

تهدیدات فضای مجازی علیه کودکان را 
جدی بگیریم

رئیس پلیس فتا استان قم گفت: عدم توجه والدین و نظارت کافی آنان در فضای 
مجازی، می تواند آسیب های جبران ناپذیری بر روح و روان کودکان و نوجوانان وارد 

کند. 
 سرهنگ علی موالی اظهارداشت: ورود افراد کم سن به دنیای مجازی و به دنبال 
آن دسترسی به محتواهای نامناسب برخی سایت ها از طریق نصب فیلترشکن ها، 
پیامدهای جبران ناپذیری بر روح و روان کودکان می گذارد که متاسفانه برخی 
از والدین نه تنها نظارتی بر فعالیت سایبری فرزندان خود ندارند بلکه آن ها را در 

فضای مجازی رها کرده اند.
و  تهدیدات  از  متنوع تر  و  بیشتر  بسیار  مجازی  فضای  تهدیدات  گفت:  وی 
آسیب های فضای واقعی بر علیه کودکان است و برای پیشگیری از آسیب ها باید در 

استفاده از این تکنولوژی نهایت دقت و هوشمندی را به کار ببریم.
سرهنگ موالی با اشاره به اینکه امکان استفاده از سایت ها توسط کودکان به 
دلیل کنجکاوی زیاد و بی تجربگی آنان بیشتر است، گفت: قرار گرفتن متعدد 
کودکان در برابر محتواهای غیراخلاقی شبکه های اجتماعی می تواند خشونت 
کلامی  و عملی را در آنان افزایش دهد زیرا آن ها با توجه به اقتضای سنیشان در 

برابر استفاده از انواع فیلترشکن ها آسیب پذیرتر هستند.
از  فرزندانشان  استفاده  نحوه  بر  والدین  مستمر  نظارت  بر  تاکید  با  وی 
شبکه های اجتماعی تصریح کرد: به دلیل پایین بودن سواد رسانه ای کودکان 
و نوجوانان در شرایط کنونی جامعه، والدین و خانواده ها باید بیش از پیش 
نسبت به دسترسی فرزندانشان به دنیای مجازی نظارت کافی و حساسیت 

لازم را داشته باشند.
رئیس پلیس فتا استان قم از هموطنان خواست، در صورت مواجهه با هرگونه 
موارد مجرمانه در فضای مجازی می توانند با مراجعه حضوری به پلیس فتا و یا از 
طریق سایت پلیس فتا به نشانی cyberpolice.ir بخش مرکز فوریت های سایبری، 

لینک ثبت گزارش های مردمی، با ما درارتباط باشند.

جانشین فرمانده انتظامی استان قم خبرداد

کشف بیش از ۷۰ کیلوگرم تریاک 
در عملیات مشترک پلیس

جانشین فرمانده انتظامی استان قم گفت:طی دو عملیات مشترک پلیس 
استان های قم و اصفهان ۷۱ کیلو و ۴۰ گرم مواد مخدر از نوع تریاک کشف شد 

سرهنگ بهادر اسماعیلی  اظهارداشت: مأموران پلیس مبارزه با مواد مخدر 
استان قم با انجام اقدامات فنی و اطلاعاتی از اقدام یک قاچاقچی مبنی بر انتقال 
مواد مخدر با یک دستگاه کامیونت در پوشش میوه و تره بار از استان های جنوب 
شرقی کشور به سمت استان های مرکزی مطلع و پیگیری موضوع را در دستور 

کار خود قرار دادند.
وی افزود:، با اقدامات خاص پلیسی و تبادل اطلاعات به موقع پلیس قم با پلیس 
مبارزه با مواد مخدر استان اصفهان، خودرو در یکی از محورهای مواصلاتی آن 
استان شناسایی و توقیف و در بازرسی از خودرو مذکور، ۵۰ کیلو و ۵۴۰ گرم تریاک 

کشف و متهم را دستگیر کردند .
ادامه داد: در عملیات مشترک دیگری  انتظامی استان قم  جانشینفرمانده 
مشخص شد فردي در پوشش خانواده با یک دستگاه خودروي سواري قصد 
انتقال مواد مخدر از استان های جنوب شرقی کشور به سمت استان های مرکزی 
دارد که با اقدامات خاص پلیسی و تبادل اطلاعات به موقع پلیس قم با پلیس 
مبارزه با مواد مخدر استان اصفهان، اکیپ تلفیقي  هر دو استان پس از شناسایی  
سوژه وارد منزل وی شده و خودرو مذکور را  توقیف و در بازرسی از آن نیز، ۲۰ کیلو 

و ۵۰۰ گرم تریاک کشف و متهم را دستگیر کردند 

رئیس پلیس راه فرماندهی انتظامی استان قم :

عبور از عرض آزاد راه جان یک نفر  را گرفت
رئیس پلیس راه فرماندهی انتظامی استان قم گفت: عبور از عرض آزاد راه قم - 

تهران جان یک نفر  را گرفت. 
سرهنگ"مختار پناهی" اظهار داشت:ساعت۱ بامداد روزپنجشنبه در اتوبان قم- 
تهران ،یکدستگاه سواری پراید دچار نقص فنی می شود و سرنشین آن از خودرو 

پیاده شده و بدون توجه از عرض جاده عبور می کند.
 وی ادامه داد: در این هنگام یکدستگاه وانت نیسان با وی برخورد می کند 
که متاسفانه بعلت جراحات وارده در صحنه جان می سپارد. رئیس پلیس راه 
فرماندهی انتظامی استان علت حادثه را بی مبالاتی سرنشین سواری پراید بعلت 

نقض ماده۴ قانون ایمنی راه به دلیل ورود عابر به سطح آزاد راه اعلام کرد.

اجتماعی

با  قم  استان  جاده ای  حمل ونقل  و  راهداری  مدیرکل 
کرونا،  ویروس  شیوع  دلیل  به  مسافر  کاهش  به  اشاره 
گفت: درهشت ماه گذشته نسبت به مدت مشابه پارسال، 
و  افزایش  درصد   ۲۱ استانی  درون  مسافر  جابه جایی 

برون استانی ۶۷ درصد کاهش یافته است. 
محمدحسن کلهری افزود: به لحاظ تعداد سفر نیز در 
این مدت درون استانی ۲۳ درصد افزایش و برون استانی 

۴9 درصد کاهش یافته است.
پایانه مسافربری  بودن حدود 9  به فعال  با اشاره  وی 
مسافر  حمل ونقل  شرکت  استان ۴۵  در  گفت:  درقم، 
شامل ۴۳ شرکت داخلی و ۲ شرکت بین المللی فعالیت 

می کند.
وی بیان کرد: درقم یک هزار و ۷۰۰ راننده حمل ونقل 
عمومی دارای مجوز و کارت هوشمند، چهار هزار و ۷۰۰ 
راننده باری و ۱۷۵ راننده وانت در محورهای مواصلاتی 

فعال هستند.
ناوگان حمل ونقل  کلهری اضافه کرد: ۷9۵ دستگاه 
عمومی مسافر دراستان قم فعال است که از این تعداد 
۲۵۷ دستگاه اتوبوس با میانگین سن ۱۳ سال، ۳۲۴ 
دستگاه مینی بوس با میانگین سنی ۲۲.۵ سال و ۲۱۴ 
دستگاه سواری کرایه با میانگین سنی ۱۱.۵ سال داریم.

وی ادامه داد: سه هزار و ۲۶۶ ناوگان باری با میانگین 
سنی ۲۶ سال و 9۳۲ دستگاه وانت بار با میانگین سنی 9 

سال در این استان فعال هستند.
به گفته وی، در قم ۴۰ شرکت حمل ونقل کالا شامل 
۳9 شرکت داخلی و یک شرکت بین المللی فعال هستند 
که میزان جابه جایی و بارنامه صادر شده در هشت ماه 
گذشته، حجم کالای جابه جا شده درون استانی به لحاظ 
تناژ ۲۴ درصد و برون استانی چهار درصد نسبت به سال 

گذشته افزاش نشان می دهد.
مدیرکل راهداری قم افزود: اوایل امسال به دلیل شیوع 
ویروس کرونا حمل ونقل مسافر و کالا کاهش یافت که 
حمل ونقل کالا بعد از مدت کوتاهی به روال عادی برگشت 
پارسال  به مدت مشابه  ماه گذشته نسبت  و در هشت 
صدور بارنامه درون استانی ۱۰ درصد و برون استانی پنج 

درصد افزایش یافته است.
وی ادامه داد: بارنامه ای که برای مبدا استان به خارج از 
استان صادر شده ، پنج درصد و بارنامه ای که به مقصد قم 

صادر شده حدود ۲ درصد افزایش یافته است.
به گفته وی، آهن آلات، روغن صنعتی، سیمان فله، کود 
ارگانیک، پودر سنگ و خاک معدنی از جمله کالاهایی 

می باشند که از مبدا استان حمل شده اند.
پرداخت تسهیلات به ۳۲ شرکت مسافربری

از   بخشی  ترمیم  به منظور  کرد:  خاطرنشان  کلهری 
خسارت وارده به رانندگان بخش مسافری به دلیل شیوع 
ویروس کرونا، به ۳۲ شرکت مسافربری تسهیلات ۱۲۰ 

میلیون ریالی پرداخت شد.
وی اضافه کرد: یک هزار و ۷۰۰ راننده نیز از تسهیلات 
از  ۶۰ میلیون ریالی و 9۰ متصدی شرکت حمل ونقل 
تسهیلات ۱۲۰ میلیون ریالی بهره مند و توسط خیران به 

۳۰۰ راننده کمک بلاعوض پرداخت شد.
بخش  راننده های  درصد   98 ثبت نام  داد:  ادامه  وی 
حمل ونقل کالا برای بهره مندی از خدمات بیمه تکمیلی 
برای  لاستیک  حلقه  هزار   ۳9 از  بیش  اختصاص  و 
با نرخ مصوب دولتی از دیگر  حمل ونقل کالا و مسافر 

اقدامات حمایتی بوده است.
کلهری گفت: برای کنترل شیوع ویروس کرونا کارت 
هوشمند راننده ها به صورت غیرحضوری تمدید می شود 
ارائه  و برای رعایت پروتکل های بهداشتی تذکرات لازم 
شده است. وی افزود: برای جابه جایی مسافر رانندگان 
موظف هستند کد ملی مسافران را بررسی کنند و افرادی 
به عنوان  بهداشت  وزارت  سامانه  در  ملی شان  کد  که 
ناوگان  از  استفاده  حق  شده  ثبت  کرونا  به  مبتلایان 

حمل ونقل عمومی را ندارند.
۲۳ دستگاه دوربین فعال نظارت تصویری در 

محورهای مواصلاتی 
وی با اشاره به اقدامات در حوزه حمل ونقل هوشمند 
جاده ای، بیان کرد: در محورهای مواصلاتی ۲۳ دستگاه 
به صورت  را  تصاویر  که  داریم  تصویری  نظارت  دوربین 
برخط به مرکز مانیتورینگ منتقل و پایش می کنند و در 

صورت وقوع پدیده ای به راهدارخانه ها اطلاع می دهند.
شمار  تردد  دستگاه  افزود: ۷۶  قم  راهداری  مدیرکل 
دستگاه   ۲ ثابت،  کنترل  دوربین  دستگاه   ۷۱ برخط، 
تابلوی راهنمای ترافیک نمای برخط، یک دستگاه توزین 
در حین حرکت در محور کاشان برای اندازه گیری اضافه 
برای  تابلوی سرعت نما  نقلیه، سه دستگاه  تناژ وسایل 

هشدار سرعت غیرمجاز و ۱۰ دستگاه تابلوی پیام متغیر 
در سطح محورهای مواصلاتی استان نصب است.

به گفته وی، ۱۲۰ دستگاه خودروی سبک و سنگین 
راهداری دارای ردیاب و ۶۶ بی سیم جاده ای و ثابت برای 

ارتباط بین راهدارخانه ها موجود است.
کاهش ۳۳ درصدی ورود و خروج به استان قم از ابتدای 

آذرماه تاکنون
وی با اشاره به وضعیت ترددی محورهای مواصلاتی 
استان در هشت ماه گذشته، گفت: در این مدت درصد  
با سال گذشته  ورودی و خروجی به استان در مقایسه 

حدود ۱9 کاهش یافته است.
کلهری با اشاره به کاهش ۳۳ درصدی ورود و خروج به 
استان از ابتدای آذرماه تاکنون در مقایسه با مدت مشابه 
پارسال، گفت: آمار تردد در آزادراه تهران- قم ۶9 درصد 
و قم- تهران ۶۷ درصد کاهش و محور پردیسان- ورجان 
۱۰۰ درصد و محور قدیم قم- تهران ۴۴ درصد افزایش 

یافته است.
وی اضافه کرد: عمده ترافیک درمحورهای برون شهری 
شده  باعث  و  است  عبوری  و  غیربومی  وسایل  قم، 
و  بالا  تراکم  استان ها  سایر  به  نسبت  قم  محورهای 
استهلاک زیاد داشته باشد، به طوری که سرعت فرسایش 

محورها از میزان بازسازی بیشتر شده است.
قرارداد فعال با اعتبار یک هزار و ۲۴۰ میلیارد ریال در 

حوزه راهداری
وی با اشاره به قرارداد فعال با اعتبار یک هزار و ۲۴۰ 
حوزه  در  داد:  ادامه  راهداری،  حوزه  در  ریال  میلیارد 
راهداری استان قم، ۱۰ طرح در راستای نگهداری راه با 
اعتبار ۶8۰ میلیارد ریال، پنج طرح در حوزه نگهداری 
ابنیه با اعتبار ۱۰۰ میلیارد ریال، ۶ قرارداد در حوزه ایمنی 
و حریم با اعتبار ۴۴۰ میلیارد ریال و ۲۰ میلیارد ریال در 

حوزه ماشین آلات و راهداری فعال است.
به گفته کلهری، در سال گذشته و امسال ۱۲ کیلومتر 
جاده خاکی روستاهای بالای ۲۰ خانوار در قالب طرح 

ابرار آسفالت شده است.
استان  حادثه خیز  نقطه  از ۶۶  کرد:  خاطرنشان  وی 
بازنگری جدید ۳۰ نقطه  قم، ۵۰ نقطه رفع شده و در 
حادثه خیز احصا شده که تا سال آینده اقدام و برطرف 

خواهد شد.

مدیرکل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم خبرداد :

کاهش 6۷ درصدی جابه جایی مسافر برون استانی

انتظار ۱۰ساله برای تکمیل فرودگاه پایان می یابد

فرودگاه قم ازباند»بلاتکلیفی« خارج می شود
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یک تحلیلگر اقتصادی :

چشم انداز بازار مسکن در سایه
 لایحه بودجه 1۴۰۰

یک تحلیلگر اقتصادی ضمن بررسی و تحلیل جزئیات لایحه بودجه سال آینده، 
گفت: یکی از ویژگی های بارز این لایحه افزایش شدید بدهی ها و استقراض های 
دولت در آن است و با تصویب لایحه بودجه سال ۱۴۰۰، شاهد رکود تورمی بسیار 
عمیق تر از شرایط کنونی خواهیم بود که یکی از آسیب های آن متوجه بخش 
مسکن خواهد شد و این بخش را که در حال حاضر با رکود مواجه است، با افزایش 

قیمت مواجه می کند. 
حسین راغفر درباره لایحه بودجه سال ۱۴۰۰، اظهار کرد: در لایحه سال آینده 
نسبت به سال جاری بودجه عمومی دولت با ۶۵ درصد افزایش روبرو شده است 
که عمده این افزایش را باید در نتیجه افزایش قیمت ارز در سالجاری دانست. 
همچنین، هزینه های دولت در سال ۱۴۰۰ بیش از ظرفیت های درآمدی آن است 
که کسری بودجه دولت را بیشتر می کند. درآمدهایی که در لایحه سال آینده 
در نظر گرفته شده اند معادل ۳ هزار و ۷۶۶ میلیارد تومان است که در مقابل آن 
هزینه های دولت در بودجه ۶ هزار و ۷۰۰ میلیارد تومان و دو برابر منابع درآمدی 

لایحه است که بسیاری از آن قابل تحقق نیست.
وی با اشاره به افزایش صادارت نفت در لایحه بودجه سال آینده، افزود: در این 
لایحه برداشت از صندوق توسعه ملی ۱۵۰ درصد، فروش اموال و سهام شرکت های 
دولتی 9۶ درصد افزایش پیدا کرده است که با افزایش ۵۵ درصدی استقراض نیز 
در مجموع این دو معادل ۷۳ درصد رشد یافته اند. علاوه براین، فروش خدمات 
دولتی هم ۲۲ درصد و سایر منابع نیز ۵ درصد افزایش پیدا کرده است. از سوی 
دیگر،  واگذاری دارایی های مالی و فروش سهام شرکت ها به میزان ۱۳۴ درصد 
رشد کرده است. یکی از ویژگی های لایحه بودجه سال ۱۴۰۰ اسقراض ها و بدهی 
زیاد دولت است به گونه ای که فقط امسال بالغ بر ۱۰۰ هزار میلیارد تومان بدهی 
ایجاد شود، از آنجا که مدت بازپرداخت اوراق مشارکت یکساله تا سه ساله است؛ 

تا سال ۱۴۰۳ تعهد اصل و فرع این بدهی ها بر عهده دولت بعدی خواهد بود.
افزایش بدهی های دولت در لایحه بودجه ۱۴۰۰

این کارشناس اقتصادی که در برنامه آنلاین موسسه مطالعات دین و اقتصاد 
صحبت میکرد، ادامه داد: ۴۰ هزار میلیارد تومان در سالجاری بابت اصل و فرع 
بدهی های دولت باید پرداخت شود که این روند در سال آینده ۶۵ هزار میلیارد 
تومان و بودجه طرحهای عمرانی اگر تحقق پیدا کنند، معادل بدهیهای دولت 
خواهد شد.   فقط ۱۵ درصد افزایش بودجه عمومی دولت مربوط به مالیات و 
۳۵ درصد آن از محل واگذاری دارایی های سرمایه ای چون فروش نفت و اموال 
است. پرداخت بدهی های امسال از بودجه عمرانی پیشی میگیرد. درحالی در 
لایحه سال آینده افزایش مالیات مردم ۷۲ درصد است که بسیاری از بنگاه های 
بزرگ خصولتی از یارانه های عظیم و ارزان انرژی چون گاز، برق و آب بهره مند 
میشوند، مالیات بسیار ناچیزی پرداخت میکنند. علاوه براین، مردم به خصوص 
در سالجاری به خاطر افزایش قیمتهای کالا و خدمات و تورم زیاد، به نوعی مالیات 
می پردازند در بودجه سال بعد هم، سهم اخذ مالیات از آن ها ۷۲ درصد شده است. 
همچنین، سهم ثروت و مستغلات در لایحه بودجه سال آینده ۴.9 درصد است، به 

عبارتی مردم تنبیه میشوند و برندگان این میدان سود بیشتری می برند.
راغفر افزود: سهم فروش نفت از بودجه ۴۱.۳، سهم اوراق ۱۲.۳ درصد و سهم 
برداشت از منابع صندوق توسعه ملی ۱۲.۴ درصد است. از طرف دیگر، سهم 
منابع حاصل از فروش شرکتهای دولتی ۲۳ درصد است و قرار است تا ۷۶ هزار 
میلیارد تومان از صندوق توسعه ملی برداشت شود که ممکن است معادل دلاری 

در این صندوق وجود نداشته باشد.
افزایش شدید رکود تورمی در سال آینده

در ادامه این تحلیلگر اقتصادی گفت: فروش نفت، داراییهای مالی و سرمایه 
ای و استقراض که عمده منابع درآمدی لایحه بودجه سال ۱۴۰۰ است، به رکود و 
تورم بالاتر و تعمیق بحران اقتصادی را منجر میشود.   حجم عظیم بدهی و فروش 
اوراق مشارکت در لایحه سال آینده، موجب بدهی بزرگ دولت بعدی میشود که 
دولت بعدی را مجبور به افزایش قیمت حاملهای انرژی، خدمات دولت و قیمت ارز 

می کند تا این بدهی را رفع کند.
به گفته وی به زودی حجم بازپرداخت بدهی از بودجه عمرانی زیاد می شود 
که بیانگر این است که آنچه دولت برای سال آینده در نظر گرفته است با تصویب 
شدن آن، شاهد رکود تورمی بسیار عمیق تر از شرایط کنونی خواهیم بود که یکی 
از آسیبهای آن متوجه بخش مسکن خواهد شد و این بخش را که در حال حاضر با 

رکود مواجه است، با افزایش قیمت مواجه خواهد کرد.
این کارشناس اقتصادی در پایان سخنانش با بیان اینکه رکود تورمی بیشترین 
آسیب را به طبقات پایین جامعه می زند، گفت: لازم است تا برای جبران منابع 
درآمدی درنظرگرفته شده در بودجه سال آینده، مالیات بر شرکت ها یا بنگاه هایی 
)فولادیها، پتروشیمیها  و شرکتهای آلومینیومی( که سودهای بسیار زیادی را کسب 
کرده اند، اخذ شود. از سوی دیگر، سهم مالیات بر ارزش افزوده و ثروت نیز افزایش 
پیدا کند و محاسبات نشان میدهد که در سال گذشته بالغ بر ۶۰۰ هزار میلیارد 
تومان درآمد حاصل از افزایش قیمت ارز به جیب بنگاههای خصولتی وارد شده 

است که در این بین، جای سوال دارد که چرا دولت از آنها مالیات نمی گیرد؟

از ابتدای امسال تا پایان آبان ثبت شد؛

رشد ۲۷.3 درصدی تولید انواع خودرو
بررسی آمار منتشره دفتر صنایع خودرو و نیرو محرکه وزارت صنعت، معدن و 
تجارت حاکی از تولید ۶۲۱ هزار و ۷8۳ دستگاه انواع خودرو در کشور از ابتدای 
امسال تا پایان آبان ماه و رشد ۲۷.۳ درصدی آن در مقایسه با مدت مشابه پارسال 

است. 
در هشت ماه سال 98 تعداد ۴88 هزار و ۶۲8 دستگاه خودرو در کشور تولید 

شده بود.
در  درصدی   ۲۶.8 رشد  با  سواری  خودروی  تولید  امسال  آبان ماه  پایان  تا 
هم سنجی با پارسال به ۵۶۶ هزار و ۷۴۴ دستگاه رسید. خودروهای سواری 9۱.۱ 

درصد تولید خودروسازان داخلی را در این مدت به خود اختصاص داده است.
در مدت یاد شده، تولید انواع ون با ۱9۱ دستگاه رشد ۴۳.۶ درصدی تجربه کرد.
خودروسازان ایرانی در هشت ماهه امسال ۵۰ هزار و ۶۱۵ دستگاه وانت تولید 

کردند که حاکی از رشد ۳۰.۷ درصدی است.
برپایه این گزارش، تا پایان آبان ماه ۵۴۲ دستگاه مینی بوس و میدل باس )رشد 
۱۶.۱ درصدی(، ۵۵۷ دستگاه اتوبوس )رشد 89.۵ درصدی( و سه هزار و ۱۳۴ 

دستگاه کامیون، کامیونت و کشنده )رشد ۶۰.9 درصدی( در کشور تولید شد.
آمار آبان ماه

مجموع تولیدات آبان ماه امسال خودروسازان داخلی ۷۱ هزار و ۵۴۰ دستگاه 
بود که در مقایسه با آبان ماه 98 رشد ۳۰.۶ درصدی نشان می دهد.

به گزارش ایرنا، »علیرضا رزم حسینی« وزیر صنعت، معدن و تجارت در ۱9 آذرماه 
در نشست هم اندیشی با مدیران رسانه های کشور، با اعلام اینکه کیفیت، تنوع و 
قیمت خودرو تولید داخل در شان مردم ایران نیست، افزود: بسته اصلاح صنعت 

خودرو را ارائه شده که به زودی نهایی می شود.
وی با تاکید بر اینکه باید رقبای جدید در حوزه خودروسازی وارد شوند، گفت: 

بخش خصوصی باید تقویت شود.
تولید ۵۰  افزایش  ادامه داد:  خودرو،  حوزه  در  آمارها  به  نگاه  با  رزم حسینی 
درصدی در حوزه خودرو پیش بینی شده است که تا پایان سال محقق شود و در 

همین چند ماه اخیر نیز ایران خودرو و سایپا افزایش تولید داشتند.

دولت  مالی  دارایی های  واگذاری   افزایش  به  توجه  با   ۱۴۰۰ بودجه  لایحه 
نظر  در  دارایی  بازارهای  سایر  برای  بودجه  قالب  در  دولت  در  که  تغییراتی  و 
گرفته، پیامدهای قابل توجهی برای روند بورس در سال آینده خواهد داشت. 
کارشناسان معتقدند این تغییرات، به بزرگ شدن بورس و نهادهای مالی در سال 

۱۴۰۰ منجر خواهد شد. 
با تغییر رویکرد دولت در حوزه تأمین مالی و گرایش به بورس، این بازار دستخوش 
تغییر و تحولات قابل توجهی شده است. کارشناسان با توجه به اینکه واگذاری 
دارایی های مالی در لایجه بودجه سال ۱۴۰۰ نسبت به سال جاری افزایش یافته، 

نسبت به روند سال آینده بورس خوش بین هستند.
تدوین بودجه انبساطی که نشان دهنده خوش بینی دولت نسبت به آینده 
مسائلی مانند تحریم ها، برجام و ارتباطات بین المللی ایران است، می تواند 
سودآوری و قیمت سهام شرکت های بورسی را تحت تأثیر قرار دهد. علاوه بر 
این، تغییراتی که در دیگر بازارهای دارایی مانند بازار مسکن در بودجه سال 
۱۴۰۰ در نظر گرفته شده، سرمایه گذران بیشتری را به این بازار جذب خواهد 

کرد.
درباره  سبدگردان،  شرکت های  از  یکی  مدیرعامل  شهرآبادی  ابوالفضل 
پیامدهای بورسی بودجه ۱۴۰۰ به ایرناپلاس گفت: بودجه سال ۱۴۰۰ با منابع 
عمومی ۴8۱ هزار میلیارد تومان ارائه شده است، یعنی منابع عمومی بودجه در 
سال آینده نسبت به سال ۱۳99 افزایش حدود ۴۷ درصدی را نشان می دهد. 
در درآمدهای دولت حدود ۱۰ درصد افزایش پیش بینی شده است. همچنین 
در بخش واگذاری  دارایی های سرمایه ای حدود ۱۰9 درصد و در بخش واگذاری  
دارایی های مالی ۷۱ درصد افزایش نسبت به قانون بودجه سال ۱۳99 وجود 

دارد.
وی افزود: افزایش واگذاری  دارایی های مالی مهم ترین بخشی است که می تواند 
بازار سرمایه را در سال آینده تحت تأثیر قرار دهد. اما به طور کلی نخستین پیام 
افزایش حدود ۴۷ درصدی در منابع عمومی دولت به بازار سرمایه این است که 

گشایش اقتصادی بزرگی در سال آینده رخ خواهد داد.
شهرآبادی ادامه داد: این گشایش تنها با برداشته شدن تحریم ها، بازگشت 
آمریکا به برجام و بهبود ارتباطات بین المللی ایران رخ خواهد داد و لایحه بودجه 
سال ۱۴۰۰ به نوعی تنظیم شده که پیام پیش بینی دولت از این گشایش ها را به 

فعالان بازار سرمایه ارسال می کند.
پیامدهای بورسی بودجه انبساطی

این کارشناس بورس و بازار سرمایه، تغییرات پیش بینی  شده برای سال آینده 
در زمینه برداشته شدن تحریم ها، بازگشت آمریکا به برجام و بهبود ارتباطات 
بین المللی ایران را تغییرات مثبتی برای بورس و بازار سرمایه تلقی کرد و توضیح 
داد: نخستین تأثیر مثبت تحقق این پیش بینی، افزایش صادرات شرکت های 
بورسی است که می تواند با افزایش درآمد و افزایش سودآوری، قیمت سهام این 
شرکت ها را در بازار افزایش دهد. علاوه بر این، پیش بینی دولت از فروش روزانه 
۲ میلیون و ۳۰۰ هزار بشکه نفت با تأیید این پیش بینی ها، نشان دهنده تنظیم 

بودجه ای انبساطی برای سال ۱۴۰۰ است.
سال ۱۴۰۰،  در  گفت:  انبساطی  بودجه  تنظیم  اهمیت  درباره  شهرآبادی 
انتخابات ریاست جمهوری و تغییر دولت را پیش رو داریم. به طور معمول دولت ها 
در سال اول، کنترل تورم را هدف گذاری می کنند و بودجه های انقباضی را در 
پیش می گیرند. پیامد بودجه انقباضی، رکود و کوچک شدن تمام بازارها از جمله 

بازار سرمایه است.
وی افزود: با این حال لایحه بودجه، سال ۱۴۰۰ انبساطی است. دولت بعدی 
نیز طبیعتاً باید به همین بودجه عمل کند. بودجه انبساطی در کنار گشایش های 

اقتصادی می تواند اثر مثبتی بر بازار سرمایه به جای بگذارد.
فعالان بورسی به زمان واگذاری ها توجه کنند

شهرآبادی در رابطه با افزایش حدود ۷۰ درصدی واگذاری های دارایی های 
مالی در بودجه ۱۴۰۰ گفت: باید به این نکته توجه کرد که رقم ۱۷۵ هزار میلیارد 
تومان این بخش در سال ۱۳99، به رقم ۲98 هزار میلیارد تومان در سال آینده 
خواهد رسید. ۱۲۵ هزار میلیارد تومان از این مبلغ مربوط به فروش اوراق بدهی 
مانند صکوک و اسناد خزانه اسلامی است و 9۵ هزار میلیارد تومان مربوط به 
واگذاری سهام شرکت های دولتی است و حدود ۷۵ هزار میلیارد تومان هم از 
محل  صندوق توسعه ملی تامین مالی خواهد شد. هر دو مورد اول به بزرگ شدن 

بازار سرمایه کمک می کنند.
وی افزود: نکته ای که در فروش اوراق و عرضه شرکت های دولتی مورد توجه 
فعالان بازار سرمایه قرار می ¬گیرد، زمان عرضه آن هاست. معمولًا دولت زمانی 
سهام شرکت های خود را در بورس عرضه می کند که شاخص کل بورس رو به 
رشد باشد. در مقابل، اوراق بدهی زمانی عرضه می شود که اقبال سرمایه گذاران 

به معامله سهام شرکت ها کاهش یافته باشد.
وی ادامه داد: تجربه نشان می دهد، به طور معمول دولت ها در نیمه ابتدایی 
سال، سهام شرکت های خود را واگذار می کنند و در نیمه دوم سال عرضه اوراق 
بدهی را در پیش می گیرند. البته به دلیل شرایط خاص اقتصادی سال ۱۳99، 
فروش و عرضه سهام دولت شرکت های دولتی و اوراق بدهی به طور همزمان 

انجام شد.
مالیات بر خانه های خالی چه تأثیری بر بورس دارد؟ 

این کارشناس بورس و بازار سرمایه درباره تأثیر مالیات های پیش بینی شده 
در بودجه ۱۴۰۰ بر بازار سرمایه گفت: افزایش ۲۰ درصدی درآمدهای مالیاتی 
دولت از دیگر موارد پیش بینی  شده در بودجه است که بازار سرمایه را تحت تأثیر 

قرار می دهد.
شهرآبادی افزود: بخشی از افزایش درآمدهای مالیاتی دولت مربوط به مالیات 
بر خانه های خالی و همچنین خودروهای لوکس است که خبر مثبتی برای بازار 
سرمایه تلقی می شود. در واقع این مالیات، سرمایه گذاران را از فعالیت در بازار 

مسکن و خودرو باز می دارد و به بازار جایگزین یعنی بورس هدایت می کند.
وی ادامه داد: بنابراین سرمایه گذاران حقیقی که مبالغ قابل توجهی منابع مالی 
دارند از بازار مسکن و خودرو به بورس جذب می شوند و بورس با توجه به محرمانه 
بودن اطلاعات سرمایه گذاران، نقدشوندگی بالا، ورود و خروج آسان به بازار و 
همچنین بهره مندی از خدمات شرکت های مشاور سرمایه گذاری و سبد گردان ها 

بازار جذاب تری برای این افراد خواهد بود.
نهادهای مالی در سال ۱۴۰۰ رشد می کنند

به گفته این کارشناس بورس و بازار سرمایه، در لایحه بودجه سال ۱۴۰۰ درآمد 
حاصل از منابع واگذاری دارایی های مالی ۲98 هزار میلیارد تومان در نظر گرفته 
شده که از طریق افزایش حجم معاملات بورسی، نهادهای مالی فعال در بورس را 

تحت تأثیر مثبت قرار خواهد داد.
تأمین  شرکت های  سرمایه گذاری،  صندوق های  بنابراین  افزود:  شهرآبادی 
سرمایه، کارگزاری ها و همچنین شرکت های سبدگردان نیز به دنبال بزرگ شدن 
بازار سرمایه، رشد خواهند کرد. این موضوع نیاز این نهادها به نیروهای جدید را 

افزایش می دهد و بر اشتغال این بخش نیز مؤثر است.
وی ادامه داد: در واقع در سال هایی که توجه دولت به بازار سرمایه برای تأمین 
مالی افزایش پیدا کرده، بازار سرمایه نیز رشد کرده و انتظار می رود این رشد در 

سال آینده و سال های بعد نیز ادامه یابد.

درگفت وگوبا یک کارشناس بورس و بازار سرمایه بررسی شد

سیگنال های بورسی بودجه ۱4۰۰

وزیر راه و شهرسازی گفت: در هماهنگی با وزارت بهداشت هستیم و مشکلی برای جابجایی واکسن کرونا نداریم و هر لحظه 
جزییات را به ما اعلام کنند کار را انجام می دهیم. 

»محمد اسلامی« که روپنجشنبه  به منظور افتتاح فرودگاه "شهید سلیمانی" و چندین پروژه  دیگر به استان خوزستان سفر 
کرده است، در جمع خبرنگاران در خصوص آمادگی این وزارتخانه برای حمل واکسن کرونا، گفت: مشکل جابجایی واکسن 

کرونا را نداریم و هر لحظه که وزارت بهداشت مقصد را اعلام کند آماده جابجایی و وارد کردن واکسن می شویم.
وی ادامه داد: مسئولی که در وزارت بهداشت آن صحبت را مطرح کردند به ما نگفتند و ما اطلاع نداریم این فرد با چه کسی 

صحبت کرده است.
به گزارش ایرنا پیش تر »مصطفی قانعی« رئیس کمیته علمی ستاد مقابله با کرونا در برنامه ای تلویزیونی گفته بود ایران در 
اتحادیه جهانی واکسن کرونا )کوواکس( اعلام کرده که واکسن فایزر را نمی خواهد چرا که این واکسن به شرایط و الزاماتی 

مانند زنجیره سرد منفی ۷۰ درجه نیاز دارد و این امکانات در هواپیماها و سیستم حمل و نقل ما وجود ندارد.
وزیر راه و شهرسازی هم چنین روز گذشته در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه »اخیرا یکی از مسئولان اعلام داشته است 
که ایرلاین های ایرانی امکان حمل واکسن های کرونا را به کشور ندارند، آیا این موضوع صحت دارد؟«، گفت: ایرلاین ها و 
شرکت های هواپیمایی مشکلی برای جابه جایی و حمل واکسن کرونا ندارند و ما آمادگی حمل و جابه جایی این واکسن را 

داریم.
»تورج دهقانی« زنگنه رییس سازمان هواپیمایی کشوری نیز اعلام کرده است که هیچ مشکلی برای واردات واکسن کرونا 

وجود ندارد و اکنون دو شرکت هواپیمایی ایران ایر و ماهان شرایط لازم برای واردات انواع واکسن کرونا را دارند.
به گفته رییس سازمان هواپیمایی این سازمان طی بررسی ها و ارزیابی هایی که انجام داده به این نتیجه رسیده است که این دو 

ایرلاین هیچ مشکلی برای واردات انواع واکسن از جمله فایزر ندارند.
»شهرام آدم نژاد«  معاون حمل و نقل وزیر راه و شهرسازی نیز حدود ۳ هفته پیش به ایرنا گفت: در یکی از فرودگاه ها اقدامات 
مربوط به تجهیز انبارها برای نگهداری واکسن کووید ۱9 آغاز شده است و به کمک دو ایرلاین، آماده تحویل و انتقال واکسن ها 

به کشور می شویم.
 یک مشکل حمل واکسن توسط هواپیما، محدودیت مقدار دی اکسید کربن منجمد یا یخ خشک است، زیرا این ماده با 

گذشت زمان تبدیل به گاز شده و موجب کاهش هوای قابل تنفس در کابین هواپیما می شود.
بر اساس گزارش شرکت دی. اچ. ال درباره حمل ونقل واکسن، همه هواپیماهای پهن پیکر می توانند حداکثر حدود یک تن 

یخ خشک در کانتینرهای منجمد عایق بندی شده، حمل کنند.
شرکت پست آلمان به جای یخ خشک از کانتینرهای دارای کسپول کایروپورت برای حفظ نمونه های آزمایشی واکسن ها 
استفاده کرده که با نیتروژن مایع، کالاها را تا دمای منهای ۱۵۰ درجه سانتیگراد تا ۱۰ روز سرد نگه می دارد. آنطور که معاون 
وزیر راه و شهرسازی به ایرنا گفت: راه حل بسیاری وجود دارد که با کمترین هزینه و با همین ناوگان کهنه بتوانیم موفق به ورود 

درست و صحیح واکسن ها به کشور شویم که زمان نهایی آن را وزارت بهداشت و درمان تعیین می کند.

دبیر کل کانون عالی انجمن های صنفی کارگران با بیان اینکه حداقل دستمزد کارگران در شورای عالی کار تعیین 
می شود، تاکید کرد: پیش بینی افزایش ۲۵ درصدی حقوق کارکنان دولت در بودجه به این معنی نیست که کارگران 

هم الزاما باید ۲۵ درصد افزایش حقوق داشته باشند. 
هادی ابوی در گفت وگو با ایسنا با اشاره با پیش بینی افزایش ۲۵ درصدی حقوق کارمندان در بودجه ۱۴۰۰ درباره 
احتمال تصویب افزایش ۲۵ درصدی حداقل دستمزد کارگران در سال آینده ابراز عقیده کرد و گفت: کارمندان دولت 
غیر از افزایش حقوقی که می گیرند یک سری مزایای رفاهی و کارانه هم دارند و اگر همین مزایا را با شرایط فعلی 

نگیرند زندگیشان به مشکل می خورد.
وی افزود: اوایل به کارگران بن کارگری می دادند که با آن مایحتاج ضروری خود را تامین می کردند. امروز وجه آن را 
می دهند و ما بارها اعلام کرده ایم که شیوه غلط پول دادن را حذف کنند و به جایش به کارگران کالا بدهند یا بخشی از 
اقلام و کالاهای اساسی سبد معیشت آنها مثل مرغ و روغن را تامین کنند تا زندگی آنها بهتر و هزینه هایشان کمتر شود.
دبیرکل کانون عالی انجمن های صنفی کارگران ادامه داد: جامعه کارگری از توزیع بن کارتهای کارگری راضی بود 
چون حداقل های زندگی سرسفره هایشان بود از طرفی این کار در کنترل بازار هم اثر داشت، چون وقتی به یکباره 
چند میلیون روغن با بن خواربار توزیع می شد کارگران دیگر سراغ بازار آزاد نمی رفتند و قیمتها به طرز عجیبی در بازار 

رشد نمی کرد و از این جهت کنترل کننده تورم خیلی از اقلام سبد مصرفی کارگران بود.
ابوی تصریح کرد: اگر دولت می خواهد حقوق کارمندانش را ۲۵ درصد افزایش بدهد، اختیار دارد و شاید این درصد 
افزایش کفایت کند و پاسخگوی زندگی کارمندان باشد ولی در مورد حداقل دستمزد کارگران شورای عالی کار تصمیم 
گیری می کند. این مقام مسئول کارگری متذکرشد: پایه و حداقل مزد کارگران در شورای عالی کار توسط نمایندگان 
کارگری و کارفرمایی و دولت تعیین می شود؛ یعنی باید در شرایط مساوی و برابر گفت وگو و رقمی که تامین کننده 
زندگی کارگران باشد، مشخص شود. ابوی گفت: در هفته های اخیر برخی نمایندگان مجلس اعلام کردند که حقوق 
سال آینده کارگران نباید کمتر از ۴۰ درصد باشد. حتی اگر بگوییم ۳۰۰ درصد افزایش پیدا کند باز هم با شرایط موجود 

جوابگوی هزینه های زندگی کارگران نیست و عقب ماندگی مزدی کارگران جبران نمی شود.
وی بیان اینکه بحث درآمد و حقوق کارمندان دولت با کارگران از هم متفاوت است، اظهار کرد: اینطور نیست که چون 
در بودجه درصد افزایش حقوق کارکنان دولت ۲۵ درصد پیش بینی شده کارگران هم الزاما باید ۲۵ درصد باشد ضمن 
آنکه کارگران در بودجه از ردیف اعتباری برخوردار نیستند. دبیرکل کانون عالی انجمن های صنفی کارگران در پایان 
با بیان اینکه بسیاری از داروهای معمول و مصرفی کارگران مثل قطره چشم و شربت از ردیف بیمه خارج شده است، 
گفت: تاکید ما بر افزایش حداقل دستمزد به این دلیل است که هزینه های دارو و درمان، مسکن و اجاره بها و خوراک 
کارگران پوشش داده شود تا یک کارگر بتواند از عهده معاش روزانه خود و خانواده اش برآید؛ لذا ضمن درخواست 
برای تعیین دستمزدی عادلانه در شورای عالی کار، انتظار داریم با توجه به آنالیزی که برای هزینه های سبد معیشت 

کارگران صورت می گیرد به جای پرداخت نقدی بن خواربار، کالای آن را تامین کنند و به کارگران بدهند.

وزیر راه و شهرسازی:

 مشکل جابجایی واکسن کرونا نداریم
دبیر کل کانون عالی انجمن های صنفی کارگران :

افزایش حقوق کارگران هم ۲5 درصد است؟!

آگهی فقدان سند مالکیت
نظر به اینکه آقای سید حبیب الله موسوی با ارائه دو برگ استشهاد شهود مصدق اعلام داشته سند مالکیت ششدانگ 
پلاک ۱۰۷89/۴۲-اصلی واقع در بخش یک ثبت قم در دفتر ۱88 صفحه ۱۳9 ذیل ثبت ۲۶۳۱۷ بنام اقای حسن صیفی 
ثبت و سند مالکیت به شماره مسلسل ۲/9۳۱۰9۶ صادر و تسلیم شده است سپس تمامی مورد ثبت طی سند قطعی 
۶۰۵۲۴ مورخ ۱۳۶9/۰9/۰۳ دفتر ۱۶ قم به سید حبیب اله موسوی انتقال قطعی گردیده است که از طرف مالک اعلام 
گردیده است سند مالکیت مزبور به علت جابجائی مفقود شده است، که در حال حاضر در این اداره در شرف صدور المثنی 
بنام ایشان میباشد لذا مراتب طبق تبصره ۱ اصلاحی از ماده ۱۲۰ آئین نامه قانون ثبت در یک نوبت به تاریخ ذیل آگهی 
میگردد تا چنانچه کسی مدعی وجود سند مالکیت نزد خود و یا انجام معامله باشند مراتب را همراه با مدارک خود پس از 
انتشار آگهی ظرف مدت ۱۰ روز کتبا به این اداره اعلام و ارسال و رسید اخذ نمایند تا مورد رسیدگی قرار گیرد بدیهی است 

پس از انقضای مهلت مقرر نسبت به صدور سند مالکیت المثنی برابر مقررات اقدام خواهد شد. )م الف ۱۳۴۱9(
داوود فهیمی- سرپرست ثبت اسناد منطقه یک قم

------------------------------------------------
آگهی فقدان سند مالکیت

آقای سید محسن هدائی فرزند علی ولایتا از طرف سید ابوالفضل هدائی فرزند محسن و خانم محبوبه طاهری مطلق 
فرزند محمود اعلام داشته اند که میزان یکصد و هشتاد و شش سهم و بیست صدم سهم مشاع از یکهزار و نهصد و نود و پنج 
سهم و نود و شش سهم که این مقدار برابر است با شش سهم مشاع از ده سهم که ده سهم برابر است با یک دانگ مشاع از 
ششدانگ یک قطعه زمین به پلاک ۱۰۶۳۵ اصلی واقع در بخش ثبت یک قم، که در صفحه ۳۵۷ دفتر ۵8۵ به نام آقای 
سید محسن هدائی فرزند علی طی شماره ۱۱۵۵۱۷ ثبت و سند مالکیت به شماره 8۵۳۲۴۳، الف/8۵ تسلیم شده است 
و سپس به موجب سند صلح مشروط ۲۱8۵۰ مورخ ۱۳9۳/۱۱/۰9 توسط دفترخانه ۴۴ قم به نام آقای سید ابوالفضل 

هدائی فرزند سید محسن به شماره ملی ۰۳۷۳۵۱9۶۱۳ و خانم محبوبه طاهری مطلق فرزند محمود به شماره ملی 
۰۳8۱۲۶۱۳۲8 بالمناقصه منتقل و سند مالکیت تسلیم شده است و سپس به علت جابجائی، سند مالکیت مزبور 

مفقود گردیده و تقاضای صدور سند مالکیت المثنی را نموده است. لذا به استناد تبصره ۱ اصلاحی ماده ۱۲۰ آئین نامه 
قانون ثبت در یک نوبت به تاریخ ذیل آگهی تا چنانچه کسی مدعی وجود سند مالکیت نزد خود و یا انجام معامله باشند 
مراتب را همراه با مدارک خود پس از انتشار آگهی ظرف ۱۰ روز کتبا به این اداره اعلام و ارسال و رسید اخذ نمایند تا مورد 
رسیدگی قرار گیرد بدیهی است پس از انقضای مهلت مقرر نسبت به صدور سند مالکیت المثنی برابر مقررات اقدام خواهد 

شد. )م الف ۱۳۴۱8(
داود فهیمی نیک- رئیس ثبت منطقه یک قم

------------------------------------------------
آگهی فقدان سند مالکیت

آقای فرید ولاشجردی فراهانی طی وکالتنامه شماره ۲۲۲۶۲-۱۳/۷/۱۳99 دفتر ۷۵ قم از طرف علیرضا پورسعیدی 
با ارائه یک برگ استشهاد شهود مصدق تقاضای سند المثنی نموده و اعلام داشته که سند مالکیت ششدانگ اعیانی 
پلاک ۱۰۶۵۶/۱۲۷ اصلی بخش یک ثبت قم که در صفحه ۵۱۷ دفتر ۱۶9 ذیل ۲۳۲۱۱ بنام علیرضا پورسعیدی ثبت 
و صادر شده است مفقود گردیده است لذا مراتب باستناد تبصره یک اصلاحی ماده ۱۲۰ آیین نامه قانون ثبت در یک 
نوبت به تاریخ ذیل آگهی می گردد تا چنانچه کسی مدعی وجود سند مالکیت نزد خود و یا انجام معامله باشند مراتب را 
همراه با مدارک خود پس از انتشار آگهی ظرف مدت ۱۰ روز کتبا به این اداره اعلام و ارسال و رسید اخذ تا مورد رسیدگی 
قرار گیرد بدیهی است پس از انقضای مهلت مقرر نسبت به صدور سند مالکیت المثنی برابر مقررات اقدام خواهد شد. 

)م الف۱۳۴۱۷(
داود فهیمی نیک-سرپرست ثبت منطقه یک قم
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 سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس گفت: به غیر از قهرمانی در آسیا به هیچ چیز فکر 
نمی کنیم و تنها هدف ما این است که با قهرمانی دل هوادارانمان را شاد کنیم. 

یحیی گل محمدی روز جمعه در نشست خبری پیش از دیدار تیمش برابر اولسان 
هیوندای کره جنوبی در دیدار نهایی لیگ قهرمانان آسیا اظهار داشت: قبل از اینکه 
صحبت هایم را شروع کنم، باید از کادر پزشکی و پرستاران عزیز کشورمان و دنیا تشکر 
داشته باشم که این همه جانفشانی و فداکاری برای سلامت جامعه دارند و برای همه 

آنها آرزوی سلامتی دارم.

وی ادامه داد: از  فدراسیون فوتبال قطر و کمیته برگزاری مسابقات هم تشکر 
می کنم که با توجه به شرایط و سختی هایی که وجود داشت، توانستند فوتبال آسیا 
را زنده نگه دارند و این جای خوشحالی دارد. از همه افرادی که برای برگزاری این 

بازی ها تلاش کردند، قدردانی کرد چرا که انها کار خیلی بزرگی را انجام دادند.
وی افزود: دیدار نهایی بازی حساس و مهم برای هر ۲ تیم است. هر ۲ با شرایط 
خاص و ویژه ای به این مرحله رسیدند. هر ۲ تیم برای رسیدن به فینال جنگیدند و 
روزهای سختی را پشت سر گذاشتند و شایستگی خود را برای حضور در این مرحله 

نشان دادند. فکر می کنم تقابل ما و اولسان یکی از مهیج ترین مسابقات را رقم خواهد 
زد.

سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس اضافه کرد: اولسان تیم خوبی است و برای پیروزی 
مبارزه خواهد کرد. آنها شبیه ما هستند. ما هم برای فینال آماده هستیم و می دانیم 
که یک راه بیشتر نداریم و آن هم پیروزی در این دیدار است. به تنها موضوعی که 
فکر می کنیم قهرمانی در آسیا است و امیدوارم با قهرمانی دل هواداران را شاد کنیم. 
هواداران ما نگران این دیدار هستند و این نوید را به آنها می دهم که تا آخرین نفس 

برای قهرمانی مبارزه می کنیم و اتفاقات خوبی برای خودمان رقم بزنیم.
برای خوشحالی هواداران  پرسپولیس  انگیزه های خاص  گل محمدی در مورد 
گفت: بازیکنان در طول بازی برای پیروزی می جنگند و تنها انگیزه شادی دل 
هواداران و افتخارآفرینی برای آنها است. هواداران ما با پرسپولیس زندگی می کنند 
و اشک می ریزند و می خندند و خیلی از لحظات زندگی خود را با پرسپولیس سپری 
می کنند.  ما فردا به دنبال افتخار آفرینی برای هواداران هستیم. این انگیزه کافی 

برای ما است تا در دیدار نهایی پیروز شویم.
وی در پاسخ به این پرسش که محرومیت چند بازیکن آیا برای او یک چالش 
محسوب می شود یا خیر تصریح کرد: ما یک تیم هستیم و فقط هم به خاطر تیم 
بودنمان است که موفق بوده ایم. ما از آخرین بازی که در لیگ قهرمانان انجام دادیم 
۴ بازیکنمان را از دست داده ایم و ۴۰ درصد از تیم تغییر پیدا کرده است اما دلیل 

نمی شود که به تیمی که در اختیار داریم نا امید شویم.
گل محمدی ادامه داد: قدرت ما تیم بودن ما است و هر بازیکنی که وارد مسابقه 
می شود شایستگی این را دارد که در فنیال حضور پیدا کند. نسبت به بازیکنانم 
خوشبین هستم و مطمئنم آنها با تمام وجود بازی می کنند. بازیکنان تمرکز خواهند 
داشت که عملکرد خوبی داشته باشند و در بحث گلزنی هم دنبال ایجاد موقعیت 

هستیم.
وی افزود: فقط بحث داشتن تمرکز و زدن ضربات آخر مهم است که وابسته به 
شرایط روحی و روانی بازیکن در آن زمان است. فکر می کنم تمرینات خوبی را پشت 
سر گذاشتیم هر چند ۲ بازیکن لیگ ما کنسل شد و از شرایط بازی دور هستیم اما 
تمرینات به ما کمک کرده تا در بحث گلزنی پیشرفت خوبی داشته باشیم. بازیکنان 

تمرکز خوبی دارند تا  گلزنی کنند و شادی را به اردوی پرسپولیس بیاورند.

سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس:

 به غیر از قهرمانی در آسیا به هیچ چیز فکر نمی کنیم
نگاهی به اولین بازی تیم فوتسال فردوس قم ؛ 

نمایش تحسین برانگیز

جعفرعابدی
 هیچ کس تصور چنین بازی را از جوانان گمنام فردوس قم نداشت آن هم مقابل 
یک تیم متمول وبا کیفیتی مثل کراپ.قبل از شروع بازیها همه به این نکته واقف 
بودیم که نماینده قم در لیگ برتر کشور در این فصل شرایط خاصی داردتیمی که 
تمام ستاره هایش را از دست داده وفقط با تکیه بر جوانان کم تجربه می خواهد به 

جنگ تیمهای تا بن مسلح برود.
 بازی تحسبن برانگیز جوانان فردوس در روز چهارشنبه ونمایش زیبای آنها با اعتماد 
بنفس بالا تحسین همگان را برانگیخت وتمامی معادلات لیگ را بهم ریخت.بازی 
جوانان بی ادعای فردس قم مقابل تیم کراپ تیمی که برای قهرمانی بسته شده نوید 
رورهای خوشی را برای فوتسال قم می دهد ومن به شخصه مبهوت بازی زیبای این 

جوانان بی ادعای قمی شدم.
ادامه چنین روندی میتواند آینده فوتسال قم را تضمین کند ومطمئنا تیم ملی 
درهیچ رده ای خالی از بازیکنان قمی نخواهد شد.بازی چهارشنبه تیم فردوس 
مقابل کراپ معجونی از تمامی حرکات تکنیکی وتاکتیکی فوتسال را داشت، ایجاد 
فرصتهای بی شمار گلزنی، شوتهای سنگین، صربات ایستگاهی کار شده،.پرس در 
تمامی نقاط زمین ،دوندگی های بی امان واز همه مهمتر اعتماد به نفس و یک دل 

بودن تیم بود.
در طول ۲نیمه از حریف عقب می افتد ولی مقهور قدرت حریف نمی شد و تا ثانیه 
های پایانی می جنگید وعقب نمی نشست این یعنی اعتماد به نفس وایمان داشتن 
به خود وتیم و کادر فنی با این حال باهمه تفاسیر وزیبایی این  بازی گذشت و همه  تیم 

متحول شده وجوان فردوس رادیدند.
اکنون باید این بازی را از یاد برد و به فکر بازی بعدی باشیم وامروز مسئولیت بازیکنان 
فردوس سنگین تر شده وبا این بازی زیبا انتظارات طرفداران بالا رفته و کادر فنی 
باید به این نکته توجه کنند وتیم را به لحاظ روحی وروانی وذهنی آماده کنند تا مبادا 
بازیکنان دچار آنچنان غروری بشوند که تا پایان فصل حسرت به دل بازی با کراپ 

بمانیم.

سرمربی تیم فوتسال فردوس قم :

تساوی عادلانه ترین نتیجه برای دو تیم بود
تیم فوتبال فردوس قم در لیگ برتر فوتسال باشگاه های کشور عصر چهارشنبه در 
سالن شهید حیدریان برابر تیم کراپ الوند قزوین در دقایق پایانی توانست بازی باخته 

را با تساوی تعویض کند.
فوتسالیست های جوان قمی چهارشنبه شب در نخستین دیدار فصل جدید لیگ 
برتر ۱۳99- ۱۴۰۰، در دقایق پایانی توانستند بازی سه بر یک باخته را با تساوی ۳-۳ 
عوض کنند که گل های روح الله ایثاری و سیدحسین رضوی در دقیقه آخر نتیجه بازی 
را به تساوی کشاند. در این دیدار، روح الله ایثاری در دقایق ۱9 و ۴۰ و سیدحسین 
رضوی در دقیقه ۴۰ )۴ ثانیه پایانی( برای نماینده قم گلزنی کردند و مهدی جاوید در 
دقیقه ۱۴، علی عابدین دقیقه ۳۰ و نصرالله زاده در دقیقه ۳۵ برای کراپ الوند قزوین 
گلزنی کردند. حسین صبوری با بیان اینکه تساوی عادلانه ترین نتیجه برای دو تیم بود، 
گفت: اگر بازیکنان کمی دقت را چاشنی ضربات نهایی می کردند و روانه دروازه حریف 
می شد، قطعاً ما پیروز این دیدار می شدیم. سرمربی تیم فوتسال فردوس قم با اشاره به 
اینکه جوانان در بازی اول نتیجه اعتماد را به خوبی پاسخ دادند، افزود: با اینکه کار من 
در تیم فردوس مثل ایستادن روی شمشیر دو لبه است اما با جان و دل کار با جوانان و 
بازیکنان کم تجربه در لیگ برتر را انجام می دهم و امیدوارم این جوانان هم من را سربلند 
کنند. وی با تاکید بر اینکه اگر ابتدا ما دروازه حریف را باز کرده بودیم، می توانستیم 
راحت تر بازی کنیم، ادامه داد: خدا را شکر با اینکه جوانان را در این بازی زیاد بازی 
دادم، از عملکرد آنها بسیار راضی هستم و اگر هم بازی را واگذار می کردیم شکست را 
بر عهده می گرفتم و ایراد از من سرمربی بود.صبوری افزود: همین که بازیکنان جوان، 
شجاع و نترس در برابر بازیکنان باتجربه و فنی کراپ الوند قزوین حاضر شدند برای من 
مسرت بخش بود و خوشحالم که آنها در هیچکدام از دقایق بازی ناامید نشدند و تا 
سوت پایان بازی تلاش کردند. وی با بیان اینکه در ۵ دقیقه پایانی از تاکتیک پاورپلی 
)پنج نفره( استفاده کردیم، گفت: روح الله ایثاری و سید حسین رضوی با جای گیری 
های مناسب در دقیقه پایانی بازی گلزنی کردند و با گذشت زمان و تمرینات بیشتر از 
لحاظ همکاری تیمی و در چارچوب بودن ضربات نهایی روزهای بهتری در انتظار تیم 
خواهد بود. مجتبی نعمتی دروازه بان جوان و آینده دار تیم فردوس که در بازی برابر 
کراپ الوند قزوین بهترین عملکرد را در بین بازیکنان دو تیم از خود بر جای گذاشت، 
گفت: با توجه به اینکه در فصل قبل در اصفهان برابر گیتی پسند در درون دروازه 
ایستاده بودم ترسی از این بازی نداشتم و با حمایت کادر فنی توانستم واکنش های 
خوبی را از خودم به جای بگذارم. وی افزود: امروز همه تیم به من روحیه دادند و مرا 
تشویق کردند و قطعاً در بازی های آینده نتیجه اعتماد را به بهترین شکل خواهم داد. 
نعمتی با بیان اینکه تیم قم می توانست پیروز این دیدار باشد، افزود: بازیکنان کراپ از 
تجربه خود استفاده می کردند اما بازیکنان ما با قدرت دوندگی و جنگندگی توانستند 
آنها را با کسب یک امتیاز راهی قزوین کنند. سیدحسین رضوی جوان نیز با بیان اینکه 
کل دقیقه پایانی لطف خدا و دعای خیر مردم قم بود، گفت: انصافاً بچه های ما برای 
این بازی انگیزه فراوان داشتند و توانستند با اعتماد به نفس بالا و بازی عالی تیم پرمهره 
و گران کراپ را متوقف کنند.وی همچنین درباره دیدار آینده این تیم برابر »گیتی 
پسند اصفهان« در اصفهان افزود: به همه بازی ها به یک شکل نگاه می کنیم و تمامی 
حریفان قابل احترام هستند و امیدواریم برابر این تیم هم نتیجه خوبی را در شأن مردم 

قم کسب کنیم و سربلند به قم بازگردیم.
 

سرپرست تیم بسکتبال شیمیدر قم مطرح کرد
شیمیدر آماده مرحله دوم لیگ برتر بسکتبال

سرپرست تیم بسکتبال شیمیدر قم گفت: با اینکه فاصله طولانی بازی ها بازیکنان 
اما شیمیدر آماده مرحله دوم مسابقات لیگ برتر  از شرایط مسابقه دور کرده  را 

بسکتبال است. 
هادی عامری اظهار کرد: طولانی شدن توقف بازی های لیگ برتر به خاطر اردو و 
بازی های تیم ملی، موجب شد تا بازیکنان از شرایط مسابقه دور شوند، ضمن اینکه 

تمرین زیاد و مستمر از نظر روحی و جسمی بر بازیکنان تاثیر منفی می گذارد.
وی ادامه داد: بزرگترین مشکل ما دور شدن بازیکنان از شرایط مسابقه است، حتی 
نگرانی از ویروس کرونا اجازه نداد ریسک انجام بازی تدارکاتی را هم بپذیریم، سعی 
کردیم بازیکنان را از محیط هایی که احتمال ابتلا به کرونا وجود دارد دور کنیم تا در 
سلامت کامل آماده مرحله دوم لیگ برتر بسکتبال شوند. سرپرست تیم بسکتبال 
شیمیدر قم افزود: تست کرونا هم از تمام اعضای کادر و بازیکنان تیم گرفته شده و 
خدا را شکر نتیجه آزمایش همه آنها منفی بود، در مجموع بازیکنان از نظر بدنی در 
وضعیت خوبی هستند و همه با انگیزه و روحیه بالا آماده بازی روز دوشنبه آینده با 
ذوب آهن اصفهان می شوند. وی با قدردانی از کادر فنی و بازیکنان این تیم به خاطر 
برگزاری منظم و با برنامه تمرینات، خاطرنشان کرد: هیچ یک از بازیکنان مصدوم 
نیستند و بی صبرانه منتظر شروع بازی ها هستند تا آمادگی خود را بهتر از مرحله 
قبل به نمایش بگذارند، ذوب آهن اولین حریف ما در این مرحله تیم خوبی است ولی 

بچه های ما همه به ارائه یک بازی خوب همراه با برد فکر می کنند.

داور بین المللی سابق ایران از قاضی دیدار فینال لیگ قهرمانان آسیا تعریف و تمجید کرد. 
کنفدراسیون فوتبال آسیا عبدالرحمن جاسم، داور قطری به عنوان داور فینال لیگ قهرمانان آسیا در این فصل - که قرار است روز 

شنبه بین دو تیم فوتبال پرسپولیس ایران و اولسان هیوندای کره جنوبی در دوحه قطر برگزار شود - انتخاب شده است.
رضا سخندان، داور بین المللی سابق ایران که سابقه همکاری با این داور را دارد اظهار کرد: این داور اصلیتی ایرانی دارد و ریشه 
خانواده پدری او به بندرعباس و جنوب ایران برمی گردد. او در جام جهانی ۲۰۱8 روسیه در لیست داوران چهارم و VAR بود اما 

با پیشرفت قابل توجهش، در جام جهانی قطر در لیست داوران اصلی قرار گرفته است.
وی ادامه داد: او فاصله زیادی با علیرضا فغانی دارد اما از نظر کیفیتی می توان او را دومین داور برتر آسیا در سال های اخیر 
دانست. او چند جام بین المللی بیرون قاره ای را سوت زده و یکی از امیدهای کنفدراسیون آسیا برای جام جهانی بعدی است و 
به همین دلیل نیز این بازی به او داده شده است. سخندان در خصوص ویژگی های داوری او گفت: جاسم داور پر کارتی نیست و 
معمولا ابتدا به تذکر بسنده کرده و در مراحل بعد از کارت های خود استفاده می کند. او عادت ندارد که در طول بازی ارتباط زبانی 
با بازیکنان برقرار کند و سعی می کند تمرکزش را روی صحنه ها بگذارد و هر جا که لازم باشد به بازبکنان اخطار دهد. به نظرم او 

گزینه مناسبی برای قضاوت فینال بود و امیدوارم داوری بی حاشیه ای را پشت سر بگذارد.

وزیر ورزش و جوانان گفت: یک ملت پشت پرسپولیس است و بعد از ۲۷ سال که نتوانستیم قهرمان آسیا شویم پرسپولیس 
می تواند قهرمانی این دوره را به دست بیاورد. 

مسعود سلطانی فر در پایان فینال لیگ برتر کشتی آزاد در جمع خبرنگاران اظهار داشت: خوشبختانه توانستیم خیلی از 
لیگ هایمان را برگزار کنیم. لیگ هندبال فوتسال  و  خیلی دیگر از لیگ های کشور به خوبی برگزار شد.

وی افزود:در این بین توانستیم لیگ کشتی آزاد و فرنگی برگزار کنیم. در آستانه المپیک هستیم و هر چقدر این لیگ ها 
بهتر برگزار شود به آماده سازی ورزشکاران کمک زیادی خواهد کرد.

وزیر ورزش و جوانان در خصوص پیش بینی اش از بازی فینال لیگ قهرمانان آسیا گفت: قطعا پرسپولیس قهرمان خواهد 
شد. یک ملت پشت پرسپولیس است و بعد از ۲۷ سال که نتوانستیم قهرمان شویم پرسپولیس قهرمان می شود. سه بار به 

فینال رفته ایم که تیم های ذوب آهن و سپاهان و خود پرسپولیس این کار را انجام داده اند. 
سلطانی فر در رابطه با برگزاری لیگ کشتی گفت: با توجه به محدودیت های پیش آمده بابت کرونا به مسئولین فدراسیون 
کشتی تبریک می گویم که توانستند مسابقات را به خوبی برگزار کنند و پروتکل ها را رعایت کنند. این لیگ توانست کشتی 

گیران را آماده المپیک کند. برگزار لیگ های مختلف می تواند مارا برای المپیک آماده کند.

آنالیز عبدالرحمن جاسم توسط رضا سخندان؛

آنچه پرسپولیسی ها باید از داور فینال بدانند
سلطانی فر: 

پرسپولیس بعد از ۲۷ سال قهرمان آسیا می شود

سرمربی سابق تیم ملی فوتبال ایران و کلمبیا گفت: به 
در  دورکاری  پرونده  بستن  و  جدید  شغلی  فرصت  دنبال 
حرفه ای  زندگی  از  جدیدی  فصل  برای  و  هستم  کلمبیا 

آماده می شوم. 
نشریه آ. اس اسپانیا به گفت وگو با کارلوس کی روش 
سرمربی سابق تیم ملی فوتبال ایران و کلمبیا پرداخت. در 

متن زیر مشروح این متن را می خوانیم:
چند هفته از برکناری  شما از سرمربیگری تیم ملی 

کلمبیا گذشته؛ شرایط چطور است؟ 
کی روش: در این روزها به دنبال فرصت شغلی جدید و 
بستن پرونده دوران کاری  در کلمبیا هستم. هرچند این 
فصل از کتاب زندگی ام به پایان رسید اما این کتاب برایم 
در  اوقات  گذراندن  از  می خواهم  اکنون  است.  باز  هنوز 
کنار خانواده ام در ایام کریسمس لذت ببرم و برای فصل 

جدیدی از زندگی حرفه ای  آماده شوم.
سرمربی رئال مادرید بودید و در آن زمان زین الدین 
زیدان هم بازیکن شما بود. او حالا سرمربی این تیم 
می شناسد.  را  آن  خوب  که  تیمی  سرمربی  است؛ 
مربیگری در رئال مادرید مثل یک ترن هوایی پرفراز 
ونشیب است. آنجا یک روز قهرمانی و روز دیگر برایت 
جهنم می شود. عملکرد زیدان را روی نیمکت رئال 

مادرید چطور می بینید؟ 
زیزو حمایت کامل من را دارد. او مثل همه مربیان تحت 
فردی  هیچ  که  است  بی ثباتی  آن،  دلیل  که  است  فشار 
دیدارهای  در  کردن  بازی  دهد.  توضیح  را  آن  نمی تواند 
خانگی در برنابئو با حضور هواداران با الان بدون تماشاگر 
در والده بباس خیلی متفاوت است. این روزها دیدارهای 
خانگی و خارج از خانه، معنا ندارند و قضاوت هایی که در 

بحران کرونا درباره عملکرد مربیان صورت گرفته بی رحمانه 
در  اتفاقات  از  هستند  نظاره گر  دور  از  که  آنهایی  است. 
صفر  بر   ۶ برد  مثلًا  ندارند.  درکی  مسابقات  و  تمرینات 
اسپانیا مقابل آلمان، رویدادی نادر بود. به اسپانیا تبریک 
می گویم اما به نظرم این فقط یک اتفاق بود. رویدادهایی 
که در فوتبال در طول مدت بحران کرونا رخ داده، عادی 

نیست.
منچستریونایتد یکی از باشگاه های مورد تحسین 
فرگوسن  آنجا دستیار سرالکس  در  همه است. شما 
بودید. این تیم روزهای سختی سپری می کند. علاوه 
بر صبر، چه نسخه دیگری را برای این تیم به منظور 

بازگشت به روزهای اوج تجویز می کنید؟ 
از آنجایی گه کیفیت دیگر تیم ها خیلی بالا رفته، جبران 
شده  سخت  خیلی  برتر  لیگ  در  تیم ها  سایر  با  فاصله 
که  دارد  علاج  راه  دو  منچستریونایتد  حال  این  با  است. 
در مورد تیم ملی کلمبیا هم صدق می کرد. بابی چارلتون 
اسطوره منچستریونایتد یک بار به من گفت که راز موفقیت 
است  بازیکنانی  و  اعضا  بی حد  وفاداری  منچستریونایتد 
در  تیم  که  نمی کند  فرقی  دارند؛  حضور  تیم  این  در  که 
اوج باشد یا در بحران. علاج خروج از بحران تیم  در دست 
افرادی بود که با این تیم کار می کردند. در مورد کلمبیا هم 
همین بود. در دنیا هیچکسی نیست که در مقطع فعلی 

بتواند بهتر از من راه حل  مشکلات کلمبیا را به این تیم ارایه 
کند. مورد دیگر توصیه ای بود که سرالکس فرگوسن درباره 
موفقیت های منچستریونایتد به من انجام داد و آن این بود 
که هیچ بازیکنی بالاتر از تیم نیست. این دو نکته خیلی 
را درباره  بیشتر مردم همه چیز  مهم هستند. در کلمبیا 
فوتبال می دانند اما باید بدانید که در فوتبال امروز، مسایلی 
ازجمله تیم ها، شخصیت ها، جلب اعتماد بازیکنان و البته 
درک این موضوع که هیچکس جایگاهی بالاتر از تیم ندارد، 

مهم است.
پس از رساندن ایران به جام جهانی، هدایت تیم 
ملی کلمبیا را برعهده گرفتید اما در این تیم همه چیز 

علیه شما پیش رفت. چه اتفاقی افتاد؟ 
نمی توانم  و  است  سخت  خیلی  زمینه  این  در  توضیح 
همه آنچه که رخ داد را در چند جمله بگویم اما می توانم 
بگویم اتفاقاتی که در آنجا برایم رخ داد، داستانی است که 
در فوتبال زیاد تکرار می شود. فوتبال گاهی اوقات بیرحم 
است، برخی مواقع چیزهای خوبی برای ما )مربیان( به 
ارمغان می آورد اما گاهی اوقات هم غافلگیرمان می کند. 
نتایج بدی که برای تیم ملی کلمبیا ثبت شد، اوضاعش را 
تغییر داد. زندگی یک مربی، ارزش یک مربی و نگاهی که 
مردم در خیابان ها به او دارند، همه و همه به نتایجی که 

می گیرد، بستگی دارد.
گفتنی است؛ نتایج ضعیفی که کلمبیا در راه صعود به 
جام جهانی ۲۰۲۲ قطر کسب کرد، باعث شد که کی روش 

از سمت سرمربیگری اخراج شود.  
کی روش که هشت سال هدایت تیم ملی فوتبال ایران را 
بر عهده داشت، از سال ۲۰۱9 به تیم ملی کلمبیا رفت اما 

حضور او در این تیم دوام چندانی نیافت.

کی روش: 
برای فصل جدیدی از زندگی حرفه ای آماده می شوم

از »لیونل  »رابرت لواندوفسکی« ستاره لهستانی باشگاه بایرن مونیخ، بالاتر 
مسی« و »کریستیانو رونالدو« عنوان بهترین بازیکن سال ۲۰۲۰ جهان را به خود 

اختصاص داد. 
مراسم بهترین های سال فیفا، پنجشنبه شب به صورت مجازی و آنلاین برگزار 
شد و برترین های سال ۲۰۲۰ فوتبال جهان در بخش های مختلف انتخاب شدند.
به دلیل گسترش شیوع ویروس کرونا، مراسم توپ طلا امسال از سوی مجله 
فرانتس فوتبال برگزار نمی شود و به همین دلیل مراسم فیفا از اهمیت ویژه ای 

برخوردار بود.
»لواندوفسکی« بهترین بازیکن جهان

در  درخشانی  عملکرد  که  لهستان  ملی  تیم  مهاجم  لواندوفسکی«  »رابرت 
بایرن مونیخ داشت و با گلزنی های متعدد خود همراه با این باشگاه تمام جام های 
موجود را برنده شد در رقابت با »لیونل مسی« و »کریستیانو رونالدو«، عنوان 
بهترین بازیکن سال ۲۰۲۰ فیفا را کسب کرد تا فوتبال لهستان را به افتخاری 

فراموش نشدنی برساند.
لواندوفسکی در لیگ قهرمانان و بوندسلیگا، آقای گل شد.

»لوسی برونز« برترین بازیکن زن جهان
بازیکن تیم ملی انگلیس که سال ۲۰۲۰ در باشگاه لیون حضور داشت و سپس 
به منچسترسیتی ملحق شد عنوان برترین بازیکن زن جهان را به خود اختصاص 

داد. »رنیل هاردر« از دانمارک و »وندی رنار«  از فرانسه دیگر نامزدها بودند.

»مانوئل نویر« برترین دروازه بان
»آلیسون  با  رقابت  در  آلمان  ملی  تیم  و  بایرن مونیخ  دروازه بان  نویر  مانوئل 
بکر« از برزیل و باشگاه لیورپول و همچنین »یان اوبلاک« از اسلوونی و باشگاه 

اتلتیکومادرید، جایزه بهترین دروازه بان را به خود اختصاص داد.
»یورگن کلوپ« بهترین مربی

سرمربی آلمانی لیورپول در این بخش، عنوان بهترین مربی را برای دومین سال 
متوالی از آن خود کرد. »هانسی فیلیک« سرمربی آلمانی بایرن مونیخ و »مارچلو 

بیلسا« سرمربی آرژانتینی باشگاه لیدز، دیگر نامزدها بودند.
جایزه پوشکاش به »سون هیونگ مین« رسید

ستاره اهل کره جنوبی باشگاه تاتنهام انگلیس، جایزه پوشکاش که به زیباترین 
گل سال می رسد را از آن خود کرد. »لوئیس سوارز« و »جورجیان دی آراسکائتا« 

هر دو از اروگوئه، دیگر نامزدهای بخش فوق بودند.
سرمربی زنان هلند بهترین شد

»سارا وینگمن« سرمربی تیم ملی زنان هلند بهترین مربی بخش زنان شد. »اِما 
هایس« سرمربی انگلیسی باشگاه چلسی و »ژان لوک واسو« سرمربی فرانسوی 

باشگاه لیون دیگر کاندیدای این بخش بودند.
تیم منتخب سال ۲۰۲۰ فیفا

لیورپول(،  )انگلیس،  آرنولد  الکساندر  ترنت  لیورپول(،  )برزیل،  بکر  آلیسون 
رئال مادرید(،  )اسپانیا،  راموس  سرخیو  لیورپول(،  )هلند،  دایک  ون  ویرجیل 

آلفونسو دیویس )کانادا، بایرن مونیخ(، جاشوا کیمیش )آلمان، بایرن مونیخ(، 
کوین دی بروین )بلژیک، منچسترسیتی(، تیاگو آلکانتارا )اسپانیا، لیورپول(، لیونل 
مسی )آرژانتین، بارسلونا(، رابرت لواندوفسکی )لهستان، بایرن مونیخ( و کریستیانو 

رونالدو )پرتغال، یوونتوس(.
در این بخش، »آلفونسو دیویس« ستاره کانادایی باشگاه بایرن مونیخ، اولین 

بازیکن تاریخ آمریکای شمالی است که در تیم منتخب سال فیفا قرار می گیرد.
رونالدو و مسی هم با ۱۴ مرتبه قرار گرفتن در تیم منتخب فیفا، رکوردار هستند.

در رقابت با مسی و رونالدو؛
»لواندوفسکی« بهترین بازیکن سال ۲۰۲۰ جهان شد
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 معاون سیاسی وزیر کشور با بیان اینکه حجم بالای هجمه علیه دولت قابل 
درک نیست، گفت: کاری نکنیم که مردم از نهاد انتخابات، صندوق رأی، نهادهای 
منتج از آن دلزده و نومید شوند و باید توجه داشته باشیم که لطمات این میزان 

هجمه به کلیت ساختار وارد می شود. 
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی وزارت کشور، »جمال عرف« در نخستین دوره 
آموزشی مجریان و دست اندرکاران انتخابات ۱۴۰۰ که از طریق ویدیو کنفرانس 
در تالار شیخ صدوق حرم حضرت عبدالعظیم)ع( برگزار شد، با اشاره به مضمون 
آیه سوره شریفه احزاب که می فرماید »ای کسانی که ایمان آورده  اید از خدا پروا 
دارید و سخنی استوار گویید«؛ گفت: بدون هیچ اغراق و مبالغه ای، مسأله و نیاز 
اصلی کشور در شرایط کنونی، اتحاد و انسجام است و لازم است با تأسی به این 
آیه شریفه، دقت کنیم در شرایط حساس کنونی نباید حرفی زده شود که سبب 

انشقاق، توهین و افترا نسبت به فرد، گروه و یا دولت شود.
وی افزود: طرح بعضی بحث ها و نقدها در فضای سیاسی کشور به خصوص در 
آستانه انتخاباتها عادی است اما به نظر می رسد شدت و حدت برخی از سخنان 
در فضای سیاسی- انتخاباتی فعلی کشور، بیش از نقد، تخریب و تفتین است و 
این میزان هجمه علیه دولتی که در این شرایط خاص کشور دارد کار می کند، 

قابل درک نیست.
معاون سیاسی وزیر کشور اظهار داشت: هیچ کس ادعا ندارد دولت مستقر، 
دولتی کامل و بی نقص است اما این میزان دوگانگی ها و چندگانگی ها که در 

فضای سیاسی کشور ایجاد شده، واقعاً نگران کننده است.
وی افزود: ماه های پایانی فعالیت این دولت است اما کاری نکنیم که اساساً 
مردم از نهاد انتخابات، صندوق رأی، نهادهای منتج از آن دلزده و نومید شوند. 
این به نفع کشور و نظام نیست. این میزان هجمه و حمله، در واقع لطماتی است 

که به کلیّت ساختار وارد می شود.
نظام  دلسوز  که  است  کسانی  همه  برای  خطر   زنگ  این  کرد:  تأکید  عرف 
هستند و باید دقت داشته باشیم که دشمنان و مغرضان چه سوءاستفاده هایی 
امروز  آنچه  افزود:  کشور  وزیر  معاون  می کنند.  انسجام  ضد  وضعیت  این  از 
متضمن ایستادگی در مقابل توطئه های دشمنان شده است، وحدت، انسجام و 
همبستگی در سطوح مختلف است و لازم است همه جریان ها و فعالان سیاسی 

و مسئولان کشور این انسجام را حفظ کنند.
به مجریان  از سخنان خود خطاب  دیگری  در بخش  انتخابات  رییس ستاد 
انتخابات اظهار داشت: در ادوار انتخابات گذشته، همواره این رأی بی واسطه 

مردم بوده که تعیین کننده نتایج انتخابات شده است.
وی افزود: همه ما به عنوان مجریان انتخابات، رویکرد اساسی و دغدغه مان 
برگزاری انتخاباتی سالم، امن، قانونی و با مشارکت فراگیر است؛ بنابراین از همه 
گروه ها و جریان های سیاسی زیر چتر جمهوری اسلامی که دارای مجوز فعالیت 
هستند برای حضور و مشارکت فعالانه در فرایند انتخابات ۱۴۰۰ دعوت می کنیم.
معاون سیاسی وزیر کشور با اشاره به این که همه تلاش ما باید این باشد که 
رقابت داشته  انقلاب مجال  و سلایق موجود در درون خانواده  تمامی علایق 
باشند، افزود: ما مطلقاً بدهکار و وامدار هیچ گروه و جریانی نیستیم. باید امانتدار 
اعتماد و توجهی باشیم که در این جایگاه حساس برگزاری انتخابات به ما به 
عنوان مجریان انتخابات شده است که این امانتداری هم جز با رعایت دو اصل 

بی طرفی و قانونمداری محقق نخواهد شد.
عرف خاطرنشان کرد: باید رعایت این دو اصل، که در انتخابات گذشته هم 
معیار عمل بود در انتخابات پیش رو نیز تداوم داشته باشد و سیاست های کلی 
انتخابات که از سوی مقام معظم رهبری ابلاغ شده و در واقع نقشه راه ما محسوب 
می شود، سرلوحه همه فعالیت ها و امور ما در اجرای قانون و برگزاری انتخابات 

قرار گیرد.

معاون وزیر کشور: 

کاری نکنیم مردم از صندوق رای دلزده شوند

مسئله  حل  بدون  اینکه  بیان  با  پیشین  دیپلمات  یک 
FATF با بازگشت آمریکا به برجام گره ای از مسائل کشور باز 
نمی شود، تاکید کرد: عدم عضویت در FATF موجب شده 
تا مبادلات تجاری و همکاری اقتصادی ایران با کشورهای 

همسایه و دوستان هم با سختی و کندی همراه باشد. 
به  اشاره  با  ایرنا،  با  گفت وگو  در  فرجی راد«  »عبدالرضا 
موافقت رهبر معظم انقلاب با بررسی مجدد لوایح مرتبط با 
FATF در مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: موافقت 
 FATF رهبر انقلاب با درخواست دولت برای بررسی مجدد
در مجمع تشخیص مصلحت نظام از اهمیت زیادی برخوردار 
بوده و حاکی از به وجود آمدن یک شرایط جدید و افزایش 
امیدواری  برای بهبود مناسبات با نهادهای مالی و بانکی دنیا 

است.
وی ادامه داد: قبلا مهلت بررسی پیوستن ایران به دو لایحه 
کنوانسیون پالرمو و تامین مالی تروریسم - که از مقدمات قرار 
نگرفتن در لیست سیاه FATF بود - در مجمع تشخیص 
مصلحت نظام به پایان رسیده بود و موافقان FATF هم در 
مجمع تشخیص مصلحت نظام در اقلیت بودند که اتفاقات 
جدید می تواند موجب تقویت جایگاه این افراد و بهبود نگاه 

عضویت به FATF شود.
FATF قفل عدم گفت وگوی ایران و آمریکا را باز می کند

اینکه  بیان  با  خارجی  سیاست  مسائل  تحلیلگر  این 
در   FATF موضوع  مجدد  بررسی  برای  دولت  درخواست 
مجمع تشخیص مصلحت نظام بی ارتباط با شکست ترامپ 

در انتخابات ریاست جمهوری آمریکا نیست، اظهار داشت: 
حدود یک ماه دیگر ریاست جمهوری ترامپ به پایان می رسد 
و دولت جدیدی در کاخ سفید مستقر می شود. این در حالی 
بازگشت  از  رئیس جمهور جدید  به عنوان  بایدن  که  است 

آمریکا به برجام سخن گفته است.
به گفته فرجی راد، خروج آمریکا در دوران ترامپ از توافق 
هسته ای و بازگشت ایالات متحده به برجام در دوران بایدن 
نیازمند کلیدی است که به دری زده شود تا قفل موجود باز 
شده و ایران و آمریکا در قالب گروه ۱+۵ با یکدیگر گفت وگو 
کنند.از این جهت FATF کلیدی است که می تواند قفل عدم 

گفت وگوی موجود میان ایران و آمریکا را باز کند.
تا گفت وگوها در مورد  باز شود  باید دری  ادامه داد:  وی 
برجام یا مذاکرات احتمالی درباره برجام نتیجه بخش شده و 
بن بستی که هم اکنون در عرصه مبادلات مالی و بانکی ایجاد 

شده است، را باز کند.
تحریم های FATF سد محکم
 مبادلات مالی ایران با دنیا است

سفیر اسبق ایران در نروژ و مجارستان با بیان اینکه مسکو 
و پکن که از دوستان تهران هستند، خواستار حل مسئله 
FATF شده بودند، تصریح کرد: بازگشت احتمالی آمریکا به 
برجام، شکست سیاست فشار حداکثری، وضعیت کنونی 
بانکی  مناسبات  مجدد  برقراری  ضرورت  و  کشور  اقتصاد 
بین المللی موجب می شود که با خوش بینی بیشتر و بهتر 
نسبت به قبل موضوع FATF در مجمع تشخیص مصلحت 

نظام بررسی شود.
هم   FATF به  ایران  پیوستن  ضرورت  درباره  فرجی راد 
خاطرنشان کرد: برجام و ضرورت پیوستن مجدد آمریکا به 
آن، بیشتر اهمیت اقتصادی دارد؛ از این نگاه که بازگشت 
از  و  شدن  کاسته  موجب  هسته ای  توافق  به  واشنگتن 
بین رفتن فشارهای اعمال شده علیه ایران در می شود و 
وضعیت  به  بخشیدن  سامان  و  سر  ضمن  می تواند  ایران 
اقتصادی اش، مبادلات تجاری و همکاری های اقتصادی اش 

را مجدد برقرار کند.
صورتی  در  داشت:  ابراز   FATF اهمیت  تشریح  با  وی 
و  شده  نفت  فروش  به  قادر  ایران  شده،  لغو  تحریم ها  که 
محدودیت های ایجاد شده هم از بین برود، آنگاه ایران برای 
مبادلات تجاری و دریافت مطالبات خود از کشورهای دیگر 
و همچنین دریافت پول نفت خود، نیازمند برقراری روابط 
بانکی و مالی است اما اکنون سد بزرگ و محکمی به لیست 
سیاه FATF  وجود دارد که انجام مبادلات مالی و برقراری 
روابط بانکی را اگر غیرممکن نکند، دشوار و با هزینه های 
زیاد می کند. این استاد ژئوپولتیک دانشگاه افزود: اکنون 
از برخی کشورها مانند عراق، کره جنوبی، هند، چین و... 
مطالباتی دارد که این کشورها هنوز پول ایران را پس ندادند. 
بخشی از این مسئله به خاطر تحریم ها بوده اما بخشی هم 
به خاطر قرار داشتن ایران در لیست سیاه FATF بوده که به 

روابط بانکی ایران و دنیا قفل زده است.
 FATF فرجی راد با تاکید بر اینکه اهمیت پیوستن ایران به

در باز شدن قفل روابط بانکی است، بیان کرد: هر چقدر هم 
ایران تحریم نباشد و ایران بتواند نفت خود را آزادانه بفروشد، 
هر چقدر هم که ایران خرید و فروش کالا و خدمات داشته 
در  تفاوتی  باشد،  قفل  بانکی اش  روابط  وقتی  تا  اما  باشد 

شرایط آن ایجاد نمی کند.
وی با بیان اینکه بدون حل مسئله FATF برگشت آمریکا 
به برجام گره ای از مسائل کشور باز نمی شود و رفع تحریم را 
در عمل نخواهیم داشت، یادآور شد: اکنون ایران به خاطر 
عدم عضویت در FATF هزینه هایی را می دهد که پرداختن 
این هزینه ها آن هم در شرایط اقتصادی کنونی معقول به نظر 
نمی رسد و حتی موجب شده تا مبادلات تجاری و همکاری 
اقتصادی ایران با کشورهای همسایه و دوستان خود هم به 

سختی و کندی همراه باشد.
سرمایه گذاری  گونه  هر  پیشین،  دیپلمات  این  گفته  به 
و  نفت  و  کالا  فروش  و  خرید  کشور،  داخل  در  خارجی 
همچنین مبادلات تجاری بدون حل گره بانکی و قفلی که 
در روابط مالی ایران با دنیا ایجاد شده، شدنی نیست. بدون 
پیوستن به FATF هم حل مشکلات بانکی و برقراری روابط 

مالی تقریبا غیرممکن است.
اولویتی  هیچ  کنونی  شرایط  در  اینکه  بیان  با  فرجی راد 
مهمتر از حل مشکلات اقتصادی کشور نیست، عنوان کرد: 
هر چقدر که مسئله FATF دیرتر حل شود، ضرر و هزینه های 
اقتصادی هم برای ایران بیشتر می شود و هم حل آن سخت تر 
و برقراری روابط بانکی با دنیا دشوارتر و گره آن کورتر می شود.

فرجی راد تحلیلگر مسائل سیاست خارجی:

بدون حل مسئله FATF بازگشت آمریکا به برجام هم گره ای را باز نمی کند

آیا همه طیف های اصلاح طلب قانع به وحدت می شوند؟

نهاد اجماع ساز امید تازه اصلاحات

مصوبات اخیر شورای هماهنگی جبهه اصلاحات را می توان تکمیل کننده 
تاکتیک انتخاباتی اصلاح طلبان و تعیین تکلیف نهاد اجماع ساز و تصمیم گیر 
آنها دانست. اینکه ۱۰+۳۰ چه تمایزی با سازوکارهای پیشین خواهد داشت 
تا همه طیف های اصلاح طلب را قانع به وحدت کند نیازمند گذشت زمان و 

تبیین بیشتر آن است. 
از  رییس دوره ای شورای هماهنگی جریان اصلاحات  »فرج کمیجانی« 
مصوبات مهم این شورا در تازه ترین نشست اعضای آن خبر داد. آن طور که 
کمیجانی گفته در این جلسه که به شکل مجازی و با حضور بیشتر اعضا برگزار 
شد، اعضا در این نشست درباره کلیات نهاد اجماع ساز آینده و نیز راهبردها 
و رویکردهای جریان اصلاحات به توافق رسیده اند و گفت و گوها درباره 
جزییات آن برای رسیدن به طرحی مشخص ادامه خواهد داشت. موضوع 
پرحاشیه دیگر این روزها در اردوگاه اصلاح طلبان حمایت از »علی لاریجانی« 
اصولگراست که برخی او را گزینه ایده آل اصلاحات می دانند و گروهی دیگر 

تنها نامزد ناب اصلاح طلبی را عامل ایجاد وحدت می دانند.
نهاد تازه و امیدهای تازه؟ 

نهاد بی اسمی که این روزها به عنوان تازه ترین تلاش اصلاحات به منظور 
اجماع انتخاباتی مطرح می شود، براساس توضیحات کمیجانی دو بخش 
دارد، بخشی که متشکل از دبیران کل یا نمایندگان ۳۰ حزب حاضر در شورای 
هماهنگی جبهه اصلاحات است و بخش دوم ۱۰ شخصیت ملی و البته 
غیرحزبی را شامل خواهد شد. این نهاد قرار است تصمیم گیر نهایی درباره 
نامزد اصلاحات در انتخابات ریاست جمهوری سیزدهم باشد و با توجه به 
اهمیت چنین تصمیمی حجیت نهاد اجماع ساز برای تمام طیف های اصلاح 
طلب باید تمام شود. موضوعی که با توجه به واکنش ها به این طرح چندان 

مسیر راحتی نخواهد داشت.
»اسماعیل گرامی مقدم« سخنگوی حزب اعتماد ملی  رویکرد انتقادی به این 
مسئله دارد. وی این نهاد را موازی کاری با شورای عالی سیاست گذاری دانسته 
و تصریح کرده است که ایرادات آن شورا مانند عدم توازن در اثرگذاری احزاب 
کوچک و بزرگ اصلاحات و حضور شخصیت های حقیقی در سازوکار تصمیم 
گیری را در نهاد تازه هم باقی مانده است. در برابر این اظهارنظر  »احمد 
حکیمی پور« دبیر کل حزب اراده ملت معتقد است: »نقدها و انتقاداتی که 
به شورای عالی سیاست گذاری جبهه اصلاح طلبان )شعسا( بود، در سازوکار 
جدید به آن توجه شده و تا حد امکان رفع شده است. قبلا اشخاص حقیقی 
عضو شورا بودند و حق رای داشتند. یعنی رای یک حزب و عضو حقیقی یکی 
بود اما در ساز و کار جدید علاه بر کم شدن تعداد اعضای حقیقی، این افراد 

باید عضو هیچ حزبی نباشند و حق رای هم ندارند.«
گرچه تصمیم اصلاح طلبان برای سامان دادن به فعالیت های انتخاباتی خود 
امیدها را به حضور پررنگ آنها بیشتر کرده اما به همان اندازه هم بر ابهامات 
افزوده است. آینده نهادی چون شورای عالی سیاست گذاری اصلاح طلبان 
با وجود این نهاد جدید چه خواهد بود؟ نقاط تمایز مشخص میان این نهاد 
با شعسا دقیقا در چیست؟ آیا نام بردن از شخصیت هایی چون »عبدالواحد 
موسوی لاری« و »محمدرضا عارف« به عنوان شخصیت های حقیقی در این 
نهاد که عضو مجمع روحانیون مبارز و انجمن اسلامی مدرسین دانشگاه ها 
همان  در  دست  این  از  نام هایی  شد؟  نخواهد  روبرو  تناقض  با  هستند، 
شورای عالی سیاست گذاری هم عضویت داشتند، با این وجود ۳۰+۱۰ از نظر 
حضور اعضای حقیقی با شورای عالی سیاست گذاری جبهه اصلاح طلبان چه 

تفاوتی خواهد داشت؟
ابهامات افزوده است. »یدالله  بر  درباره آینده شعسا هم برخی اظهارات 
طاهرنژاد« عضو شورای مرکزی حزب کارگزاران سازندگی درباره سرنوشت 
فعالیت های  حوزه  در  اجماع ساز  نهاد  »این  است:  گفته  قبلی  سازوکار 
انتخاباتی، جایگزین هر دو نهاد قبلی یعنی شورای سیاست گذاری و شورای 
نهاد جدید،  کار  به  با شروع  اینکه  درباره  هماهنگی می شود.« کمیجانی 
سرنوشت شورای عالی سیاست گذاری جبهه اصلاح طلبان چه خواهد شد، 
گفته است: »کاری به کارکرد گذشته این نهادها ندارم.« اینکه چنین نهادی تا 
چه اندازه از رویکرد شخص محوری - که سال هاست مورد انتقاد اصلاح طلبان 
است به سمت حزب محوری که درخواست برخی احزاب کوچک تر است- 
فاصله خواهد گرفت هم موضوع مهمی است که روشن تر شدن آن نیازمند 

گذشت زمان است.
لاریجانی آری یا نه؟ 

حمایت از نامزدی »علی لاریجانی« اصولگرا روز به روز در رسانه های جریان 
اصلاحات بیشتر مورد تحلیل قرار گرفته و این گمانه را تقویت می کند که 
لاریجانی همان نامزد ائتلافی است که ماه ها درباره اجماع بر سر آن اختلاف 
نظر بود. با وجود این اختلاف نظرها اما هر اندازه سلوک لاریجانی به اعتدال 
مقام  در  اندازه  هر  می شد،  دور  خود  مبدا  جریان  رادیکالیسم  از  و  نزدیک 
رییس مجلس با در نظر گرفتن مصالح کشور با دولت از در همکاری و تعامل 
درمی آمد، هر اندازه توپخانه تندروهای اصولگرا علیه او تندتر می شد، هراندازه 
پایداری ها برابر مواضعش بیشتر می شد؛ لاریجانی از منتها علیه جریان راست 
به سمت اعتدال حرکت کرد و اکنون به نقطه ای رسیده است که اصولگرایان 

و اصلاح طلبان معتدل در حمایت از او به شکل جدی در حال تامل هستند.
شنیده ها حکایت از تلاش هایی دارد که ضمن نزدیک سازی هرچه بیشتر 
لاریجانی به جریان اصلاحات برای اقناع بدنه این جریان به گزینه هایی مانند 
حضور چهره هایی چون »محمدجواد ظریف« وزیر امور خارجه در کنار او 
می اندیشند. برخی از همین خبرهای تایید نشده از دیدار لاریجانی با رییس 
دولت اصلاحات و حمایت »سیدمحمد خاتمی« از او حکایت دارد اما این 
موضوع هم از سوی »جواد امام« رییس بنیاد باران و از نزدیکان خاتمی و هم از 
سوی »حسین نورانی نژاد« سخنگوی حزب اتحاد ملت ایران اسلامی تکذیب 
شد.  نورانی نژاد در این باره گفته است: »خبر تعامل رییس دولت اصلاحات با 
لاریجانی به طور واضح کذب بوده و در جریان اصلاحات هیچ بحثی در رابطه 
با علی لاریجانی و گفت و گو با او مطرح نشده است. بعید می دانم لاریجانی 
هم علاقه ای داشته باشد در اردوگاه اصلاح طلبی برای انتخابات ۱۴۰۰ 
حضور پیدا کند.« حجت الاسلام »محسن رهامی« دیگر فعال اصلاح طلب 
هم اختلاف نظرها در اردوگاه اصلاحات را اینگونه توصیف کرده است: »برخی 
احزاب می گویند نباید به سوی نامزد اجاره ای رفت و این بحث به شکل جدی 
مطرح است که به روش سال 9۲ عمل کنیم یا فقط نامزد اصلاح طلب معرفی 
انتخابات ریاست  بنابراین استراتژی اصلاح طلبان درباره  و حمایت شود. 

جمهوری ۱۴۰۰ قطعی نشده است.«
با وجود چنین دیدگاه هایی طراحان این طرح برای راضی و قانع کردن 
که  رو  آن  از  دارند  پیش  در  دشواری  راه  طلب  اصلاح  مختلف  گروه های 
طیف های دیگر اصلاح طلب ماه هاست بر حمایت و اجماع بر سر نامزدی از 
جنس اصلاحات تاکید می کنند. در این میان خبرهای تایید نشده دیگری از 
حمایت طیف های اعتدالی از لاریجانی مانند حزب اعتدال و توسعه حکایت 
اکنون  از  می توان  گمانه ها،  این  از  نیمی  حتی  صحت  فرض  با  می کند. 
لاریجانی را یکی از گزینه های محتمل نامزدی در انتخابات و کانون اجماع 

اصلاح طلبان و اعتدالیون دانست.

 رییس جمهوری با تاکید بر اینکه همه باید تلاش کنیم تحریم بی اثر یا کم اثر 
شده و بشکند، گفت: همانطور که مقام معظم رهبری فرمودند، انجام این کار 
نباید یک ساعت به تاخیر بیفتد و دولت باید همه توان خود را برای شکستن 

تحریم به کار بگیرد. 
حجت الاسلام و المسلمین حسن روحانی روز پنج شنبه در مراسم بهره برداری 
از طرح های وزارت کشور با تبریک روز ولادت حضرت زینب )س( و روز پرستار و 
قدردانی از پرستاران کشور به ویژه در شرایط کرونایی گفت: البته در یک جلسه 

جداگانه روز یکشنبه از خدمات پرستاران عزیز تقدیر خواهم کرد.
رییس جمهوری گفت: امروز طرح هایی به ارزش ۷ هزار و 9۵۰ میلیارد تومان 
افتتاح شد و خوشحالم که تا پایان دولت ان شالله ۱8۰ پروژه دیگر با اعتبار ۲۵ 

هزار میلیارد تومان افتتاح خواهد شد.
رییس دولت تدبیر و امید با مهم دانستن موضوع خدمات شهری اظهار کرد: 
امروز با وجود ۷۴ درصد جمعیت شهری در کشور ارائه خدمات شهری بسیار 
حائز اهمیت است. روستاهای ما متاسفانه خالی از سکنه شده که باید آنها را آباد 
کرد و باید جاذبه معکوس به وجود بیاید و شاهد مهاجرت از شهر به روستا باشیم.
به  بی نظیر  خدمات  را  دوازدهم  و  یازدهم  دولت  افتخارات  از  یکی  روحانی 
روستاها در زمینه برق رسانی، گازرسانی و آب بهداشتی ذکر کرد و با تاکید بر 
اداره کلان شهرها افزود: بخشی از اداره کلانشهرها مانند خدمات در حوزه 
آب، برق، گاز، بهداشت و آموزش بر عهده دولت است و دولت این خدمات را 
ارائه می دهد و دولت در این زمینه برای شهرها و روستاها به طور عادلانه تلاش 

می کند. اما یکسری خدمات،   ویژه شهری است که بر عهده شهرداران است.
 تاکید رییس جمهوری بر تسریع در حل مشکلات آبگرفتگی در اهواز

رییس جمهوری یادآور شد: در این روزها به خاطر بارندگی های شدید در 
شهر اهواز مردم به خاطر آبگرفتگی گرفتار شدند. من در همین جا به استاندار 
و شهردار اهواز و ستاد مدیریت بحران تاکید می کنم که همه توان خود را به کار 
بگیرند تا مشکلات مردم را کاهش  دهند و برنامه ریزی دقیق و صحیح تری را در 
طول مدت باقی مانده دولت برای مردم عزیز خوزستان خصوصا اهواز انجام 

شود.
بسیار  گفت:  کرونا  ایام  در  شهرداران  تلاش های  از  قدردانی  ضمن  وی 
خوشحالم که با همکاری مردم و کادر درمان و قرارگاه عملیاتی بسیج نیروی 
عملیاتی ما از موج سوم کرونا عبور کردیم و امیدوارم با تلاش های مضاعف دچار 

موج زمستانی نشویم.
رییس دولت تدبیر و امید با بیان اینکه شهرداری ها، دولت و مردم باید حضور 
فعالی در اداره شهرها داشته باشند،  گفت: یکی از اقدامات اساسی برای 
شهرداری ها انجام گرفته مسئله لایحه مدیریت شهری و همچنین اقداماتی 
که برای لایحه درآمد پایدار برای شهرداری ها انجام گرفته و بخشی از مالیات بر 
ارزش افزوده مستقیماً در اختیار شهرداری ها قرار می گیرد این مبنایی هست که 

درآمدهای ثابت و پایدار برای شهرداری ها درست می کند.
 ایجاد درآمد پایدار شهرداری ها را از اقدامات ناصحیح دور می کند

روحانی خاطرنشان کرد: شهرداری ها در گذشته در کلان شهرها به ویژه در 
تهران فضا را برای اداره شهر می فروختند. در محله ای که همه خانه ها چند طبقه 
بود برجی بنا می شد و در واقع حقوق مردم فروخته می شد. اگر ما درآمد پایدار 
درست کنیم و دولت همه توان خود در حمل و نقل در سایر مسائل شهری مورد 
نیاز به کار گیرد،  می توانیم از این گونه اقدامات ناصحیح فاصله بگیریم و امروز این 
قدم ها برداشته شده است. رییس جمهور با اشاره به تصویب سند ملی معماری 
و شهرسازی ایرانی- اسلامی گفت: در این دولت روی این سند زحمات زیادی 
کشیده شده است و در شورای انقلاب فرهنگی جلساتی برای این موضوع برگزار 

شد تا طبق این سند عمل شود.
 وی با بیان اینکه زیبایی شهرها مخصوصاً شهرهای تاریخی برای ما مهم است، 
گفت: وقتی ما بر زیبایی شهرها اضافه می کنیم که ساختمان ها در چارچوب 
اصول هویت شهری و تاریخی آن شهر باشد و این برای گردشگری داخلی و 
خارجی آن شهر جاذبه درست می کند و می تواند موجب آبادانی شهرهای مهم 

شود که وزارت کشور و شهرداری های به این مساله توجه خواهند کرد.
روحانی ترافیک و آلودگی هوا را دو مسئله بسیار مهم شهرهای بزرگ کشور 
عنوان کرد و گفت: دولت اقدامات بسیار مهمی در این زمینه انجام داده است. 
زباله سوزها از مواردی است که برای حفظ محیط زیست و جلوگیری آلودگی هوا 
انجام می شود. در این زمینه اقداماتی انجام شده که تولید گاز را توسعه بدهیم و 

سوخت نیروگاه ها از گاز تامین شود و آلودگی ها کاهش پیداکند.
وی افزود: علاوه بر این کیفیت بنزین و گازوییل در مسیر یورو ۴ و یورو ۵ قرار 
گرفتند که این هم می تواند به جلوگیری از آلودگی هوا کمک کند. هم دولت و هم 
شهرداری ها باید تلاش  کنند تا ما بتوانیم این مشکلات را در کلان شهرها حل 
 کنیم. رییس جمهوری با تاکید بر لزوم توسعه شهرک ها در اطراف کلانشهرها 
گفت: باید شهرک های اطراف شهرها را توسعه دهیم و  این شهرک ها با قطار 
حومه به شهر متصل شوند که فرد ظرف ۲۰ دقیقه به کار خود برسد ما در این 
زمینه باید سرمایه گذاری های بیشتری را انجام دهیم تا از مشکل فاصله بگیریم.
ایستادگی قهرمانانه ملی ، دولت آینده آمریکا را وادار به کرنش می کند

روحانی در بخش دیگری از سخنانش با بیان اینکه چندسال است در شرایط 
جنگ اقتصادی قرار گرفتیم، گفت: خوشحالم که در شرایط جنگ اقتصادی 
تحمیلی و شرایط کرونا، با تلاش همه مردم و مسئولان امسال شاهد افتتاح های 
بسیار از جمله در این هفته هستیم و تا پایان سال همین برنامه ها را ادامه خواهیم 
داد. رئیس جمهوری با اشاره به توصیه روز گذشته مقام معظم رهبری مبنی بر 
حفظ وحدت ملی و تلاش همه قوا برای حفظ این وحدت گفت: باید بر این 
تلاش و وحدت افزوده شود. اگر یک روز از عمر دولت، مجلس یا دستگاه قضایی 

مانده باشد و در آن روز کاری انجام یا سخنی گفته شود که فاصله و شکاف بین 
مردم را زیاد کند، این خلاف قانون، شرع و توصیه مقام معظم رهبری است.

  وی اضافه کرد: این وحدت ملی است که برای ما قدرت ملی می سازد و 
دشمن را وادار می کند تا در برابر حقوق مردم سر فرود بیاورد. من تردید ندارم 
ایستادگی قهرمانانه ملت ایران دولت آینده آمریکا را وادار خواهد کرد در برابر 
مردم ایران کرنش کنند. این ایستادگی آن ها را وادار می کند تا به تعهدات خود 

بازگشته و تحریم ها شکسته شود.
 روحانی خاطرنشان کرد: البته ما هم باید تلاش کنیم تحریم ها بی اثر یا کم اثر 

شود و این وظیفه اول ما است و باید تلاش کنیم تحریم ها بشکند.
وی گفت: همانطور که مقام معظم رهبری روز چهارشنبه فرمودند، انجام این 
کار یک ساعت نباید تاخیر بیفتد و دولت باید همه توان خود را برای شکستن 
تحریم به کار بگیرد و تاخیر یک ساعته هم برای دولت مجاز نیست واین رهنمود 

بسیار مهمی بود که دیروز مقام معظم رهبری بر آن تاکید کردند.
رییس دولت تدبیر و امید با بیان اینکه دولت همه تلاش و توان خود را برای 
شکستن تحریم به کار خواهد گرفت، اظهار کرد: به مردم اطمینان می دهم 
مقاومت و ایستادگی آنان، حتماً و قطعاً موجب تسلیم دشمن در برابر قدرت ملی 
ما خواهد شد و امیدوارم روز به روز شاهد توسعه و آبادانی بیشتر کشور بزرگ ایران 

در سایه هم افزایی، همکاری وحدت و اتحاد ملی باشیم.
تردد خودروهای شخصی شنبه و یکشنبه از ساعت ۲۰ ممنوع است

 همچنین ستاد ملی مقابله با کرونا در جلسه روز پنج شنبه که با حضور رییس 
جمهوری برگزار شد،   مقرر کرد: روزهای شنبه و یکشنبه ۲9 و ۳۰ آذرماه، اصناف 
از ساعت ۱8 تعطیل و تردد خودروهای شخصی در این دو روز، از ساعت ۲۰ 

ممنوع شود. 
حجت الاسلام و المسلمین حسن روحانی در جلسه روسای کمیته های ستاد 
ملی مبارزه با کرونا، با اشاره به گزارش های ارائه در جلسه درباره جایگاه نخست 
از کمیته های  واگیری کرونا در دورهمی ها و تجمعات فامیلی و خانوادگی، 
بهداشتی و درمانی و اطلاع رسانی و قرارگاه عملیاتی ستاد ملی مبارزه با کرونا 
عزاداری صدیقه  ایام  و  یلدا  نظیر شب  مناسبت هایی  خصوص  در  خواست 
کبرا)س( و دهه های فاطمیه، اطلاع رسانی و مراقبت های ضروری را انجام 
دهند. رییس جمهوری همچنین در پی گزارش های کمیته بهداشتی و درمانی 
و قرارگاه عملیاتی از طرح جامع مقابله با کرونا و تبدیل وضعیت بسیاری از شهرها 
از قرمز به نارنجی و یا از نارنجی به زرد و همچنین اعمال جرائم و میزان همراهی 
کسب و کارها در رعایت دستورالعمل ها، به کمیته های تبلیغات و بهداشتی 
و درمانی و قرارگاه عملیاتی دستور داد نسبت به بحث اطلاع رسانی و آگاهی 
بخشی به جامعه در خصوص ضرورت مراعات دستورالعمل ها با همان جدیت و 

قاطعیت دوران اوج کرونا اقدام کنند.
در این جلسه همچنین مقرر شد کمیته بهداشتی و درمانی با اهتمام ویژه 
به توسعه طرح غربالگری ها و کنترل هوشمند، ادامه دهد و قرارگاه عملیاتی 
همچنان در حوزه رصد روند اجرای وضع محدودیت ها و شرایط شهرها در پی 

اعمال این محدودیت ها و ورود به شرایط مختلف فعال عمل کند.
 براساس پیشنهاد قرارگاه عملیاتی ستاد ملی مقابله با کرونا و بررسی های انجام 
شده، برای پیشگیری از رفت ها و آمدها و تجمعات شب یلدا مقرر شد روزهای 
شنبه و یکشنبه  ۲9 و ۳۰ آذرماه، اصناف از ساعت ۱8 تعطیل و تردد خودروهای 

شخصی نیز در این دو روز، از ساعت ۲۰ ممنوع شود.
مسوول کمیته بهداشتی و درمانی ستاد ملی مقابله با کرونا نیز در ادامه این 
جلسه گزارشی از اقدامات انجام شده در خصوص ساخت واکسن کرونا در 

داخل و تامین آن از خارج کشور ارائه کرد.
رییس جمهور پس از ارائه این گزارش ضمن ابراز خرسندی از اقدامات انجام 
در مسیر ساخت واکسن داخلی، بر تسریع در فرایندهای اجرایی تامین مالی 
خرید واکسن از خارج از کشور و تامین اعتبارات لازم برای آن تاکید و دستورات 
لازم را صادر کرد و از دستگاه های دخیل خواست هر چه سریعتر با هماهنگی 

یکدیگر اقدامات لازم را انجام دهند.

روحانی در مراسم افتتاح طرح های مدیریت شهری ؛

دولت همه توان خود را برای شکستن تحریم به کار می گیرد
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مدیرکل مدیریت بحران استانداری قم گفت: روزبازارهای قم به عنوان یک 
چالش مهم در مسیر مقابله با کرونا در استان است که ساماندهی آنها بیش از 

پیش ضروری است. 
و  هماهنگی  پیشگیری،  ستاد  درجلسه  چهارشنبه  روز  اوروجی  محسن 
فرماندهی عملیات پاسخ به بحران قم با اشاره به اینکه نظارت مرکز بهداشت در 
این بازارها کم رنگ است، افزود: آموزش نیروهای فعال در روزبازارها برای رعایت 

مسئول بهداشت در دستور کار قرار گرفته است.
وی تاکید کرد: بر اساس دستورالعمل های تهیه شده، در شرایط قرمز، تمام 
روزبازارهای استان تعطیل می شود ضمن  اینکه در شرایط نارنجی و زرد نیز 

فعالیت این بازارها بر اساس پروتکلهای بهداشتی مصوب  باید باشد.
اوروجی با بیان اینکه تا کنون برخی روزبازارهای استان توسط شهرداری 
ساماندهی و وضعیت آنها بهبود یافته است، گفت: تلاش برای ساماندهی 
روزبازارهای باقی مانده و ارتقای وضعیت بهداشتی این بازارها باید به عنوان 

یک اولویت در دستور کار قرار گیرد.
ضرورت تشکیل کارگروه قانونی ساماندهی روزبازارها

معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم نیز در ادامه این جلسه با اشاره 
به ضرورت هماهنگی میان دستگاه های مختلف استان برای ساماندهی به 
روزبازارها گفت: کارگروهی قانونی با محوریت شهرداری پیرامون ساماندهی 

روزبازرها وجود دارد که تاکنون این کارگروه تشکیل جلسه نداده است.
مهرداد غضنفری ادامه داد: در صورت تشکیل این کمیته، ساماندهی، 
تامین کالا، نحوه عرضه مواد خوراکی و همچنین بهبود وضعیت بهداشتی این 

روزبازارها رقم می خورد.
معاون خدمات شهری و امور اجتماعی شهرداری قم نیز در این جلسه گفت: 
برای ارتقای وضعیت بهداشتی این روزبازارها زمین هایی برای ساماندهی آنها 
در طی ماه های اخیر تخصیص و بهبود فضای داخلی انها اجرایی شده است.
سید امیر سامع با بیان اینکه تعداد روزبارهای استان نسبت به گذشته کاهش 
یافته است افزود: وضعیت روزبازرهای در قم نسبت به استان های دیگر بهتر 

است.
وی با تاکید بر اینکه ساماندهی روزبارهای استان در چند ماه اخیر دستور 
کار شهرداری قرار گرفته است، اظهار داشت: در این زمینه تعیین پنج نقطه 
در مناطق ۲، ۶ شهرداری ،  پردیسان، جمکران و انسجام برای ساماندهی 

روزبازارها پیشنهاد داده شده است.
سامع گفت: رعایت فاصله گذاری اجتماعی و استفاده از ماسک توسط 
متصدیان غرفه ها در روزبازارها نسبت به گذشته بهبود یافته است و با توجه 
به هماهنگی های انجام شده، تلاش برای ارتقای این شرایط در حال انجام 

است.

مدیرکل مدیریت بحران استانداری قم مطرح کرد

روزبازارها چالش مهم در مسیر مقابله با کرونا 

طرح:عباس گودرزی

پایان بازی ترامپ

2 استاد دانشگاه قم در فهرست دانشمندان برتر جهان 
به استناد آخرین ارزیابی صورت گرفته و براساس داده های پایگاه شاخص های اساسی علم )ESI( متعلق 
به شرکت کلاریویت آنالتیکس )ISI( و شاخص کامپوزیت c توسط دانشگاه استنفورد دو عضو هیئت علمی 
دانشگاه قم در فهرست بهترین دانشمندان برتر قرار گرفتند.به گزارش روابط عمومی دانشگاه قم اخیرا 
دانشمندان ۲ درصد جهان در ۲۲ زمینه علمي بر اساس شاخص کامپوزیت c توسط دانشگاه استنفورد 
معرفي شدند که نام دکتر محمود نصرالله زاده، عضو محترم هیات علمی گروه شیمی دانشگاه قم در این 
لیست قرار گرفته است.همچنیتن در معرفی دانشمندان ۱ درصد جهان از طرف پایگاه شاخص های اساسی 
علمEssentifal Science Indicators)ESI(متعلق به موسسه کلاریوت آنالتیکس)ISI( که نام دکتر علی 

احسانی، عضو محترم هیات علمی گروه شیمی دانشگاه قم در این لیست قرار گرفته است.

چند درصد مردم ایران موسیقی گوش می دهند؟
دبیر شورای عالی انقلاب فرهنگی گفت :بر اساس یک پیمایش ۷۰ درصد مردم اعلام کرده اند موسیقی 
گوش می دهند، پس موسیقی یک عنصر در مسیر و سبک زندگی جامعه ایرانی محسوب می شود و کیفیت 
و چگونگی آن بر کیفیت فرهنگ تاثیر می گذارد.سعیدرضا عاملی در دیدار با اعضای شورای مرکزی جامعه 
اسلامی دانشجویان پیرامون موضوع مهاجرت نخبگان، اظهار داشت: تعداد زیادی از نخبگان در داخل 
کشور مشغول به فعالیت هستند و بر اساس گزارش ها، تعداد دانشجویان ایرانی شاغل به تحصیل در خارج 
از کشور در سال ۲۰۱۷ به ۵۳ هزار نفر رسید.به گفته وی، وقتی به هر دلیل دانشجویان و اساتید به طور عام و 
نخبگان به صورت خاص مسافرت یا مهاجرت می کنند، باید ظرفیت های آنها را متعلق به جمهوری اسلامی 

ایران بدانیم و زمینه همکاری با دانشگاه های ایران را برای آنها فراهم کنیم.

فردوسی پورفینال لیگ قهرمانان را گزارش می کند
عادل فردوسی پور دیروز برای گزارش بازی نهایی لیگ قهرمانان آسیا بین دو تیم پرسپولیس ایران و اولسان 
هیوندای کره جنوبی وارد دوحه شد. قرار است فردوسی پور بازی را از صفحه اینستاگرام AFC به صورت 
 AFC زنده گزارش کند.از زمان اعلام رسمی این خبر حدود صدهزار نفر به دنبال کنندگان صفحه اینستاگرام
افزوده شده و پیش بینی می شود تا زمان آغاز بازی به این تعداد اضافه شود. این تصمیم AFC از آنجایی اتخاذ 
شده که ایران مانند گذشته حق پخش مسابقات را خریداری نکرده و به همین دلیل کنفدراسیون فوتبال آسیا 
تصمیم گرفته برخلاف عرف رایج خود بازی را از اینستاگرام پخش کند تا به نوعی به سیاست رایج در ایران که 

برای بازی های مهم حق پخش را نمی خرد پاسخی داده باشد.

کشف و ضبط داروهای گیاهی غیرمجاز در قم
۱۳۷ قلم فرآورده گیاهی فاقد مجوز، از سوی کارشناسان اداره نظارت و ارزیابی فرآورده های طبیعی ـ 
سنتی و مکمل معاونت غذا و دارو دانشگاه علوم پزشکی قم، شناسایی و کشف شد. به گزارش روز جمعه 
روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی قم، این فرآورده ها به ارزش بیش از ۶۰ میلیون تومان از یک عطاری در 
داخل شهر قم کشف و توقیف و پرونده متصدی واحد متخلف برای سیر مراحل و اقدام های قانونی به مراجع 

ذی صلاح ارسال شد.شهروندان می توانند هرگونه تخلف بهداشتی را از طریق تلفن ۱9۰ اطلاع دهند.

بازگشت مهدی هاشمی به زندان 
فرزند مرحوم آیت الله هاشمی رفسنجانی که در ۳ ماهه اخیر به مرخصی آمده بود به زندان بازگشت.

به گزارش جماران؛ او که بیش از ۵ سال از دوران محکومیت ۱۰ ساله خود را سپری کرده، تحت شرایطی 
می تواند از آزادی مشروط بهره مند شود. همان مسأله ای که هنوز مورد موافقت مسئولین قضایی قرار نگرفته 
است .بازگشت مجدد مهدی هاشمی به زندان درحالی صورت گرفت که برخی رسانه های رسمی در ماه های 
اخیر با انتشار شایعه ای از آزادی او خبر داده بودند. موضوعی که اندکی بعد از سوی نزدیکان وی تکذیب شد.

نامه قالیباف به روحانی برای اصلاح لایحه بودجه 
عضو کمیسیون تلفیق گفت: رییس مجلس طی نامه ای به رییس جمهور خواستار اصلاحات اساسی در 
بودجه ۱۴۰۰ شد.رحیم زارع اظهار داشت: محمد باقر قالیباف رییس مجلس طی نامه ای به رییس جمهور 
خواستار اصلاحات اساسی در بودجه ۱۴۰۰ شد.وی افزود: بعد از ابلاغیه ۲۳ آذرماه رهبری به دولت مبنی بر 
استفاده حداقلی از منابع نفتی برای هزینه های جاری، منابع و مصارف لایحه بودجه ۱۴۰۰ را دچار تغییرات 
عمده ای شدند.عضو کمیسیون تلفیق تصریح کرد: در همین راستا رئیس مجلس طی نامه ای در تاریخ ۲۵ 
آذر خطاب به رئیس جمهور، مطابق اصل ۵۲ قانون اساسی، اصلاحات لایحه دولت را مطالبه کردند تا بودجه 

با درآمدهای پایدار، حداقل وابستگی به نفت و اصلاحات ساختاری بودجه ارائه شود. 

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم :

دستاوردهای کرونایی قم باید حفظ شود
 رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت :دستاورد های خوبی در زمینه کرونا  درقم داریم که باید از آن 

مراقبت کرد و با وفاق و همدلی این حرکت مثبت روبه جلو تداوم یابد
دکترمحمدرضا قدیر در دیدار با ائمه جمعه اظهارداشت:استفاده از ماسک در قم به 8۷ درصد رسیده 
است و میزان بستری و مرگ و میرها نزولی شده است و میزان تست هایی که در گذشته تا ۷۰ درصد مثبت 
میشد به کمتر از ۲۰ درصد رسیده است وی افزود :طرح شهید سلیمانی بخوبی و با جدیت در حال اجراست 

که نیروهای مردمی و بسیج به کمک کادر بهداشت آمده و خیر و برکت بسیاری به همراه داشته است
تجمعات خانوادگی در شب یلدا بحران ساز است

وی ادامه داد:ائمه جمعه نقش موثری در آگاه سازی مردم داشته و با توجه به اعتمادی که نزد مردم دارند 
می توانند کمک موثری در رعایت پروتکل ها و حفظ وضعیت موجود داشته باشند

قدیر درپایان گفت :در شب یلدا باید مراقبت های بهداشتی مد نظر بوده و تجمع خانوادگی نداشته باشیم 
تا شب طولانی سال را به اندوه طولانی بدل نکنیم. در این جلسه که سردار شاهچراغی فرمانده سپاه قم نیز 
حضور داشت با اشاره به طرح شهید سلیمانی گفت: سپاه و بسیج از ابتدا در اجرای طرح حضور داشته و 

در راستای خدمات رسانی به مردم و کنترل انتشار ویروس کرونا گام بر می دارند.

مدیرکل گمرکات استان قم:

گمرکات اختصاصی در قم راه اندازی می شود
مدیرکل گمرکات استان قم گفت: در راستای تحقق راهبرد جهش تولید، گمرکات اختصاصی)انبار 

اختصاصی( در واحدهای صنعتی که ظرفیت اجرای این طرح را دارد، ایجاد می شود. 
اسفندیار دریکوندی بیان کرد: اختیار ایجاد گمرکات اختصاصی در واحدهای صنعتی دارای شرایط به 
اداره کل گمرکات قم واگذار شده است و ما آماده همکاری با فعالان اقتصادی استان برای اجرای هرچه 
سریعتر این طرح مهم هستیم. وی افزود: ایجاد گمرکات اختصاصی در واحدهای متقاضی ضمن اینکه 
باعث کاهش هزینه های مختلف می شود از این حیث که کالا در محل شرکت و در دسترس تولید قرار دارد 
کمک شایانی به واحدهای تولیدی است. وی ادامه داد: مدیران شرکت های بزرگ استان را تشویق می کنیم 
از این ظرفیت ایجاد شده استفاده کنند و علاوه بر کاهش هزینه های نقل و انتقال کالا، سرعت فرآیند 
تجارت خود را افزایش دهند. مدیرکل گمرکات قم گفت: هم اکنون دو واحد صنعتی در استان از این ظرفیت 
استفاده می کنند و چند واحد تولیدی نیز درخواست ایجاد گمرک اختصاصی در محل شرکت را نموده اند 
که در حال انجام مراحل نهایی است. دریکوندی گفت: اداره کل گمرکات قم به دنبال گسترش هرچه بیشتر 

اجرای این طرح با ایجاد آمادگی های لازم در میان فعالان اقتصادی استان است.
وی ادامه داد: در این طرح کالاها بدون اینکه به گمرکات استان وارد شود وارد گمرکات اختصاصی 

واحدهای تولیدی می شود که از هر حیث مناسب است.
وی ادامه داد: طرح فوق باعث می شود  از حجم مراحل اداری مرتبط با ترخیص کالاها نسبت به 

روش های معمول تاحد زیادی کاسته می شود و بسیار مقرون به صرفه است.

مدیرکل بهزیستی استان قم:

شب یلدا را با کمک به نیازمندان بیاد ماندنی تر کنیم
 مدیرکل بهزیستی استان قم از آمادگی بهزیستی برای جلب کمک های مردمی در آستانه شب یلدا و 
همچنین ولادت حضرت زینب)س( و روز پرستار خبر داد و گفت: شب یلدا را با کمک به نیازمندان بیاد 

ماندنی تر کنیم. 
و همشهریان  و خیرین  نیکوکاران  افزود: طبق سنتی چندین ساله  در گفت وگویی  پهلوانی  مهدی 
نوع دوست شب یلدا با حضور در آسایشگاه های معلولین و سالمندان و مراکز بهزیستی شادی های خود 
را با مقیمان این مراکز تقسیم می کردند اما امسال به علت شیوع ویروس کرونا و ممنوعیت ورود به مراکز 
بهزیستی امکان برگزاری این گونه مراسم دورهمی نیست. وی ادامه داد: اما شهروندان سخاوتمند استان 
می توانند هم زمان با شب یلدا و همچنین ولادت حضرت زینب و روز پرستار و به پاس قدردانی از خدمات 
پرستاران و مربیان و مراقبین مراکز شبانه روزی نگهداری معلولین، سالمندان، ایتام و کودکان بی سرپرست، 
بیماران روانی مزمن و آسیب دیدگان اجتماعی با ارائه کمک های نقدی و غیر نقدی خود مدیران این مراکز را 

در تامین اقلام موردنیاز شب یلدا اعم از میوه و شیرینی و تنقلات و خواروبار و غیره یاری نمایند.
پهلوانی خاطرنشان کرد: شماره کارت ۶۳۶۷9۵۷۰۷۶۱8۲۵88      مشارکت های مردمی بهزیستی 
کمک های  دریافت  هماهنگی  جهت  تلفن ۰9۱۰9۰۷۳۲۰۵  شماره  و  نقدی  کمک های  واریز  جهت 
غیر نقدی درنظر گرفته شده است همچنین کلیه مراکز بهزیستی در سطح استان آماده دریافت هدایای 

غیرنقدی مردم شریف و سخاوتمند هستند.

رئیس کمیسیون خدمات شهری شورای اسلامي شهر قم :

۷۰درصد از مشکلات آبگرفتگی قم 
اصلاح شده است

به  اشاره  با  قم  شهر  اسلامي  شورای  شهری  خدمات  کمیسیون  رئیس 
احصای مشکلات آبگرفتگی همه مناطق شهر از اصلاح۷۰ درصد از مشکلات 

آبگرفتگی قم خبر داد.
به  اشاره  با  سید مجتبی سبحانی در طرح عملیات زمستانی شهرداری 
اقدامات شهرداری در حوزه مدیریت بحران اظهار داشت: سال گذشته در بهار 
آبگرفتگی زیادی داشتیم و سال ها بود که این اتفاق می افتد که درنتیجه قرار بر 

این شد که مشکلات آبگرفتگی در همه مناطق شهر احصا شود.
رئیس کمیسیون خدمات شهری شورای شهر قم بابیان اینکه مشکلات 
همه مناطق شهر قم احصا شد افزود: از هر منطقه حدود ۲۰ تا ۲۳ مورد نقاط 
حساس آبگرفتگی شناسایی شد و برای هرکدام راهکار تعریف شد و هر سه ماه 

یک بار شهرداری ها مناطق رصد می شدند.
وی افزود: پایش های میدانی در بارندگی های اخیر نشان می دهد که به 
نسبت سال گذشته مشکلات آبگرفتگی در ۷۰ درصد از نقاط شهر حل شده 
بود، احداث کانال، جدول کشی و ایجاد انحراف و راهکارهایی مانند این باعث 
شد که امسال در بارندگی اخیر که با حجم زیادی هم بود آبگرفتگی نداشته 
باشیم. سبحانی بابیان اینکه بسیاری از این نقاط بعد از سالها رفع شده است 
تأکید کرد: ۳۰ درصد از مشکلات هنوز باقی مانده است که نیاز به اقدامات 

زیربنایی دارد.
رئیس کمیسیون خدمات شهری شورای اسلامی شهر قم با بیان اینکه شیب 
شهر به سمت نقاطی است که ساخت و سازهای جدید صورت گرفته است 
تاکید کرد: بخشی از آبگرفتگی ها به همین سبب است که باید رفع بشود. در 
زمینه ماشین آلات هم وضعیت خوبی داریم اما خیلی از آنها عمر ۲۵ ساله دارد، 

با زحمات دوستان در موتوری ماشین ها احیا و مرمت می شوند.
وی با اشاره به تجهیزات مناسب آتش نشانی تاکید کرد: آتش نشانی به نسبت 
شهرهای دیگر وضعیت خوبی دارد اما باید بیش از این باشد چرا که بحران یک 
بار ایجاد می شود و باید انقدر امکانات و تجهیزات داشته باشیم که بتوانیم بحران 

ها را جمع کنیم .
سبحانی بیان کرد: پمپ ها ترمیم شده است و ماشین آلات برای نمک پاشی 
و برف روبی آماده هستند وشهرداری به این موضوع نگاه رشد و تکمیل دارند که 

بتوانند تجهیزات را به روز و احیا کنند.
رئیس کمیسیون خدمات شهری شورای اسلامی شهر قم تصریح کرد: مانور 
زمستانی کار بسیار خوبی است که نشان داده شده است شهرداری و دستگاه 

های امدادی این تجهیزات را دارند و همیشه آماده باش هستند.
وی افزود: همیشه وقتی ما با آرامش روزها را سپری می کنیم، این نیروهای 
خدمات شهری آماده باش هستند و در باران و برف یک سره سر کار هستند و 

کاری میکنند که به شهروندان فشار وارد نشود.
سبحانی با اشاره به اقدامات استان در زمینه مدیریت بحران افزود: اگر بحرانی 
به وجود بیاید تنها برعهده شهرداری نیست و ستاد مدیریت بحران باید در این 

راستا اقدام کند چرا که شهرداری در هر صورت تجهیزات محدودی دارد.
رئیس کمیسیون خدمات شهری شورای شهر قم با اشاره به ضرورت وجود 
شیوه نامه مدیریت بحران استان تاکید کرد: اتفاقی که در میدان کشاورز افتاد 
هم در نتیجه این بود که نیاز به تجهیزات وجود داشت و اگر مدیریت یکپارچه بود 

می توانست به صورت بهتری میتوانست عمل شود.

مدیر منطقه یک شهرداری قم تاکید کرد

ضرورت ساماندهی بی خطرسازی 
خانه های قدیمی 

قدیمی  خانه های  رهاشدگی  به  اشاره  با  قم  شهرداری  یک  منطقه  مدیر 
در منطقه یک شهرداری قم بر ضرورت تخصیص اعتبار به منظور تملک و 

ساماندهی این خانه ها و تعیین کاربری بر اساس نیاز شهر تأکید کرد.
احمد ترکمن با اشاره به اعمال بند ۱۴ ماده ۵۵ قانون شهرداری ها مبنی بر 
بی خطرسازی خانه های قدیمی در منطقه یک، اظهار داشت: مساحت بافت 
فرسوده زیادی در منطقه یک وجود دارد که بسیاری از خانه های آن ها خالی 

از سکنه شده است.
مدیر منطقه یک شهرداری قم بابیان اینکه بسیاری از ساکنان خانه های 
قدیمی در نوبهار و دروازه ری به مناطق دیگری مهاجرت کرده اند یا از دنیا 
رفته اند، افزود: متأسفانه وقتی ملک به دست وراث می افتد بسیاری از ورثه 

چندان در قید حفظ ملک نیستند و ملک رها یا تخریب می شود.
ترکمن با اشاره به ضرورت بی خطرسازی خانه های قدیمی، تأکید کرد: راهکار 
این مسئله این است که اعتباری برای آن در نظر گرفته شود، خانه ها خریداری و 

تملک شوند و کاربری آن خانه ها بر اساس نیاز شهر تعیین شود.
وی با تأکید بر حفظ خانه های تاریخی، تصریح کرد: این روش سبب می شود 
که خانه های تاریخی به موقع حفظ شده و امکان استفاده های عمومی تر و 
بازدید شهروندان از آن فراهم شود. مدیر منطقه یک شهرداری قم به عدم اقبال 
مردم به بافت های قدیمی اشاره کرد و افزود: به دلیل استفاده از وسایل نقلیه 
توسط شهروندان و عدم امکان عبور و مرور آنها در بسیاری از مناطق قدیمی، 
ساکنان حاضر به ادامه زندگی در آن محله ها نیستند و جابه جایی جمعیتی 
صورت می گیرد. ترکمن راهکار این مسئله را نیازمند نگاه های مدیریتی کلان 
برشمرد و افزود: اگر پیاده راه ها به صورت یک فرهنگ در بین مردم جا باز می کرد 
به این طریق که می شد وسایل نقلیه را با فاصله ای از منزل پارک کرد، امکان 

رونق محلات قدیمی هم بیشتر فراهم می شد.

مدیر منطقه هفت شهرداری قم خبرداد

افزایش اعتبار پروژه فاز پنچ عمار یاسر 
مدیر منطقه هفت شهرداری قم با اشاره به اصلاح اعتبار پروژه فاز پنچ به ۶۰ 
میلیارد تومان در سال 99 از آغاز عملیات اجرایی فاز پنج عماریاسر به زودی و 

پس از ابلاغ طرح از سوی معاونت عمرانی خبر داد.
مجید متین فر با اشاره به پروژه های مهم منطقه هفت، اظهار داشت: یکی از 
پروژه های مهم شهری که در سطح منطقه هفت اجرا می شود ادامه عمار یاسر 

حدفاصل خیابان معلم تا ریل راه آهن به طول ۱۲۵۰ متر است.
مدیر منطقه هفت شهرداری قم افزود: در این پروژه از سال 88 و 89 با فروش 
اوراق مشارکت تحرکی به وجود آمد که متأسفانه به دلایل مختلف با رکود مواجه 

شد و باهمت شورا و شهرداری از 9۷ شتاب دوباره گرفت.
متین فر بابیان اینکه با جلسات مختلفی با مردم و کارشناسان رسمی برای 
پیشبرد پروژه فاز پنج برگزار شد، تصریح کرد: احساس ما در آن زمان این بود 
که بی اعتمادی حادث شده که با جلسات متعدد این اعتماد برگشت پیدا کرد و 

همکاری خوبی از سوی بعضی از مالکین صورت گرفت.
پنج  فاز  پروژه  در  تخریب  و  تملک  کار  مورد  از ۶۰  بیش  اینکه  بابیان  وی 
شهرداری انجام شده است، تصریح کرد: ۴۰۰ میلیارد ریال اعتبار در اصلاحیه 
به ۶۰۰ میلیارد ریال رسیده است و خیابان معلم تا کوچه ممتاز به عنوان اولویت 

یک پروژه مطرح شده است.
مدیر منطقه هفت شهرداری قم بابیان اینکه با توجه به تملک ۱8 ملک از این 
محدوده باقی مانده بود، افزود: جلسات متعددی با دادستانی برگزار شد، علاوه 

بر دعوت از مالکان برای رایزنی مسیر قانونی نیز طی شد.
متین فر از پیگیری ماده 9 برای املاک باقی مانده خبر داد و گفت: برای 
۱۴ مورد از وزارت کشور مجوز گرفتیم برای موارد دیگر هم مجوز ماده 8 از 

استانداری گرفته شده است.

استاندار قم با بیان این که مخالف هر برنامه بدون مطالعه است گفت: استان 
قم وارث پروژه های بدون مطالعه زیاد و مشکلات فراوانی است که به ارث رسیده 

است. 
بهرام سرمست روزپنجشنبه در نشست شورای برنامه ریزی و توسعه استان با 
ابراز تأسف از این که همچنان فاصله ای بین مراکز اجرایی و مراکز تحقیقاتی دیده 
می شود بیان داشت: برخی تحقیقات دانشگاهی در قم، کاربردی نیست و نمی 
تواند مسئله ای از مسائل استان را حل کند. وی افزود: بدیهی است که در تعریف 
پژوهش ها، باید اولویت های استان لحاظ و در عین حال پیوند بین دانشگاه و مراکز 
اجرایی تقویت شود. استاندار قم با تأکید بر این که مدیران اجرایی باید سازمان 
های خود را به سازمان های یادگیرنده تبدیل کنند اضافه کرد: استفاده از مشاوره 

ها و ایده پردازی های دانشگاهی، کمک فراوانی به مدیران اجرایی خواهد کرد.
سرمست در ادامه به ضرورت توسعه متوازن استان اشاره و خاطرنشان کرد: 
ساماندهی طرح های استانی باید با رعایت و در نظر گرفتن همه جوانب کار انجام 
شود. وی سپس به طرح اقدام ملی مسکن پرداخت و اذعان کرد: برنامه ریزی 
وزارت راه و شهرسازی برای خانه دار کردن اهالی قم در پروژه امیرکبیر اراک، یک 
کج سلیقگی و نوعی اجحاف به قمی ها بود. استاندار قم افزود: متأسفانه وقتی 

متوجه این موضوع شدیم که برخی شهروندان در این طرح ثبت نام کرده بودند.
سرمست گفت: بنده در مدیریت استان مخالف هر برنامه بدون مطالعه هستم و 

باید اذعان کم که استان قم، وارث پروژه های بسیاری است که بدون مطالعه انجام 
شده و مشکلاتی را برای اداره استان پدید آورده است. استاندار قم تصریح کرد: 
طرح اقدام ملی مسکن باید تا پایان آذر ماه تعیین تکلیف شده و از این رو تا این 
تاریخ، باید زمین جایگزین برای پروژه امیرکبیر اراک معرفی شود. وی تصریح کرد: 
البته تصویب الحاق اراضی ملی پردیسان به شهر قم به صورت کلی انجام می شود 
و در ادامه در شورای عالی معماری و شهرسازی، فازبندی طرح اقدام ملی مسکن 

در استان بر اساس نیاز متقاضیان و همچنین به شکل واقع بینانه خواهد بود.
سهل انگاری شب یلدا موج سوم کرونا را به دنبال دارد

سرمست همچنین در نشست ستاد پیشگیری، هماهنگی و فرماندهی عملیات 
پاسخ به بحران استان با تبریک هفته پژوهش به اندیشمندان و پژوهشگران اظهار 
کرد: قطعا ایده پردازی ها و نوآوری های این عزیزان در موضوعات و عرصه های 
مختلف می تواند به شکوفا شدن بیشتر کشور کمک کند. وی پیشاپیش روز 
پرستار را به کادر درمان و بویژه پرستاران فداکار و همچنین طلاب جهادی به عنوان 
پرستاران افتخاری تبریک گفت و بیان داشت: ما مدیون رشادت های کادر درمانی 
بویژه پرستاران ایثارگر هستیم. استاندار قم در ادامه به مناسبت شب یلدا اشاره کرد 
و گفت: محدودیت ها و نظارت های بیشتر و شدیدتری برای شنبه و یک شنبه 
هفته آینده لازم است تا سهل انگاری های احتمالی برخی از افراد به موج سوم 
کرونا در استان منجر نشود. وی افزود: البته گرامیداشت این شب به عنوان یک 
مناسبت آئینی، امری است که از دیرباز مرسوم بوده، اما همه می توانیم بر اساس 
شرایط خاص شیوع کرونا، به صله رحم های مجازی بپردازیم و این شب را گرامی 
بداریم. سرمست همچنین ضرورت تذکر و یا حتی توبیخ برخی نهادها یا دستگاه 
های اجرایی با نمره ارزیابی کمتر از ۷۰ در رعایت شیوه نامه های بهداشتی را یادآور 
شد و اذعان کرد: در عین حال دستگاه هایی که بیشترین رعایت شیوه نامه ها 
را نیز دارند می توانند مورد تشویق قرار گیرند. استاندار قم سپس به لزوم نوبت 
دهی الکترونیکی در مطب پزشکان برای عدم تجمع بیماران در اتاق انتظار توجه 
داد و اضافه کرد: این امر باید از خود پزشکان مسؤول در دانشگاه علوم پزشکی 
و مرکز بهداشت استان آغاز شود و دانشگاه علوم پزشکی موظف است هر هفته 
گزارشی از این موضوع ارائه دهد. وی افزود: همچنین سازمان نظام پزشکی استان 
مکلّف است تا بر اساس شیوه نامه های ستاد مبارزه با کرونا، زمینه های لازم برای 

الکترونیکی شدن نوبت دهی در مطب پزشکان استان را دنبال کند.

استاندار قم عنوان کرد

استان قم وارث پروژه های فراوان بدون مطالعه 

و  کلاهبرداری  بحث  اینکه  بیان  با  قم  دادستان 
پرداخت سودهای نامتعارف به معضلی تبدیل شده که 
متاسفانه در حال تبلیغ است و هر روز عده ای را درگیر 
می کند، گفت: ما تا به حال یک مورد هم نداشتیم که 
کسی وعده پرداخت سود بالای ۲۰درصد داده باشد و 

کلاهبرداری نباشد. 
دیدار  در  غریب  حسن  والمسلمین  حجت الاسلام 
با آیت الله سیدمحمد سعیدی تولیت آستان مقدس 
و نماینده ولی فقیه در استان قم که در سالن محراب 
را  دادستانی  شد،  برگزار  کرامت  بانوی  مطهر  حرم 
در خط مقدم برخورد با مسائل کیفری و مواجهه با 
جرائم  برشمرد و گفت: علاوه بر پرونده های معمولی 
کیفری  پرونده  زیادی  تعداد  می شود  رسیدگی  که 
پرونده  از  توجهی  قابل  رقم  سال  در  که  دارد  وجود 
یکی  داد:  ادامه  قم  دادستان  می شود.  شامل  را  ها 
دادستانی، وجود  و  در دستگاه قضا  ما  از مشکلات 
پرونده های زمان بر، سنگین و پر حاشیه است که با 
عنوان پرونده های کثیر الشاکی نامیده می شوند و از 
جمله آن پرونده ها می توان به پرونده گوهر ناز و رضوان 
اشاره کرد که بر اساس سیاست ابلاغی از سوی ریاست 
دادگستری استان رسیدگی فوری و جدی به این گونه 
پرونده ها در اسرع وقت در دستور کار است و خیلی از 

آنها پرونده هایشان تکمیل و منجر به رأی شده است. 
وی یکی از معضلات استان قم و کشور را پرونده های 
ملکی و پرحاشیه فروش قولنامه ای املاک دانست و 
گفت: به صورت قانونی سند رسمی در خصوص ملک 
باید تنظیم گردد و به ثبت برسد که باعث بروز مشکل 
نشود و چون املاک قولنامه ای بنچاق و سابقه ندارد 
راحت می شود به چند نفر فروخت که این باعث خیلی 
از کلاهبرداری ها است. غریب بیان کرد: سیاست ما 
در قرارگاهی که در دادگستری تشکیل داده ایم اخذ 
گزارشات مردمی و رسیدگی با جدیت به این گزارشات 

است.
برخورد قاطع با هرگونه ناهنجاری 

پرداخت  و  کلاهبرداری  بحث  اینکه  بیان  با  وی   
سودهای نامتعارف به معضلی تبدیل شده که متاسفانه 
در حال تبلیغ است و هر روز عده ای را درگیر می کند، 
نداشتیم  هم  مورد  یک  حال  به  تا  ما  کرد:  تصریح 
داده  بالای ۲۰درصد  سود  پرداخت  وعده  کسی  که 
بحث  در  قم  دادستان  نباشد.   کلاهبرداری  و  باشد 
ناهنجاری های اجتماعی که دغدغه روز مؤمنین استان 
قم است، گفت: یکی از نیات تشکیل این قرارگاه در 
دادستانی، حمایت از آمران به معروف و ستاد امر به 
معروف و نهادها و ستادهایی است که در بحث امر به 

معروف فعالیت دارند. وی اظهار کرد: در حال حاضر 
کسی نمی تواند ادعا کند که ما برای برخورد با خانه 
فساد، مزاحمت نوامیس مردم، سگ گردانی، کشف 
حجاب و مصادیق دیگر ناهنجاری به دادسرا مراجعه 
غریب  است.  نداده  انجام  اقدامی  دادسرا  و  کردیم 
با ناهنجاری در  تأکید کرد: اراده و سیاست برخورد 
دادستانی استان قم وجود دارد و ما منتظر گزارشات 
مردمی در این امر مهم هستیم. تولیت آستان مقدس 
به  اشاره  با  دیدار  دراین  نیز  معصومه)س(   حضرت 
بحث مهاجرت زیاد به شهر قم، لزوم برنامه ریزی دقیق 
در خصوص این افراد را خواستار شد وگفت: منظور 
از مهاجرین افرادی هستند که نه تنها بر شرافت قم 
نمی افزایند بلکه از طهارت و ارزش قم هم می کاهند 
و مثال بارز این افراد همین شخص مجرمی است که 
افرادی را در قم به گروگان گرفت و باعث رعب و وحشت 
مردم شد. آیت الله سیدمحمد سعیدی  افزود: با توجه 
به فعالیت های گسترده دستگاه قضا باید فعالیت های 
رسانه ای و گزارش دهی به مردم بیشتر شود تا هم مردم 
با مجرمین قرار  در جریان قاطعیت شما در برخورد 
گیرند و هم پل ارتباطی بین مردم و شما ایجاد شود که 
می تواند خیلی کارساز باشد زیرا مردم به شما نیاز دارند 

و بخشی از امنیت مردم دست شما است.

دادستان قم :
وعده پرداخت سودهای بالا به معضل تبدیل شده است


